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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 22ας Μαΐου 2020  

Ώρα έναρξης:  9.30 π.μ. 

Αρ. 24 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής, της πρώτης συνεδρίας εκτός του 
παραδοσιακού κτιρίου της Βουλής, εδώ στο Συνεδριακό Κέντρο Φιλοξενία. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εξήντα χρόνια μετά την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και μετά από εξήντα χρόνια λειτουργίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, για πρώτη φορά οι συνθήκες το έφεραν έτσι που η ολομέλεια του κοινοβουλίου 
συνεδριάζει σήμερα εκτός του φυσικού της χώρου, εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η 
παρουσία εδώ στο Συνεδριακό Κέντρο παρέχει την ευκαιρία για αποδοτικότερη διεξαγωγή των εργασιών μας 
και παραγωγή περισσότερου έργου. 

 Όπως μέσα στις αντίξοες συνθήκες των τελευταίων δύο μηνών η Βουλή απέδειξε ότι μπορεί να στέκεται 
στο ύψος των περιστάσεων και να υπηρετεί με επάρκεια τον πολίτη και την πολιτεία, είμαστε βέβαιοι ότι και 
τώρα -και μέχρι να υπάρξει μια ολοκληρωμένη και αξιοπρεπής επίλυση του θέματος- η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θα συνεχίσει -και ακόμη καλύτερα- να υπηρετεί με πλήρη συναίσθηση του καθήκοντος τους 
πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας και την ίδια τη Δημοκρατία. 

 Επιτρέψετε τώρα, κύριοι συνάδελφοι, κάποιες αναφορές.  Στα πλαίσια των διεθνών δραστηριοτήτων 
των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου συμμετείχε σε συνεδρία της 
Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης στις 19 Μαΐου 2020.  Κατά τη 
συνεδρία αυτή η κ. Ερωτοκρίτου ορίστηκε εισηγήτρια για γνωμάτευση εκ μέρους της επιτροπής για το θέμα της 
ενίσχυσης του ρόλου των νέων στην πρόληψη και επίλυση διενέξεων.  

 Συγχαρητήρια, κυρία Ερωτοκρίτου! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο 
νομοσχέδια τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να 
ψηφιστούν σήμερα.  Τα νομοσχέδια τιτλοφορούνται «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού 
COVID 19 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».   

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα νομοσχέδια αυτά κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται 
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στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει και να τα μελετήσει και να ετοιμάσει τη 
σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί  Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.077-2020). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

2.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.078-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί της Εικοστής Όγδοης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.081-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

4.  Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.082-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

5.  Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς 
Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.083-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

6.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.084-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

7.  Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού 
(ΕΕ) αριθ. 2017/1939 του Συμβουλίου της 
12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την 
Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη 
Σύσταση της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, 
Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.085-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

8.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων  
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.019-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

9.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη 
Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.020-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

10.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Εφαρμογή των 
Αρχών Ορθής Εργαστηριακής Πρακτικής)  
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.021-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
άρθρου 3 του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 
2017/852)   Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.022-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

12.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού CLP)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.023-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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13.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού PIC)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.024-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

14.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού REACH)  Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.025-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

15.  Οι περί Διαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.026-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

16.  Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.027-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

17.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.028-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

18.  Οι περί Ειδικών Αστυνομικών (Διαδικασία 
Διορισμού και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.029-2020). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

19.  Οι περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική 
Κάνναβη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.030-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας  

20.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Ανώτερου Πολιτικού Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.031-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

21.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας 
των Δικαιωμάτων του Παιδιού - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού Α΄, 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.032-2020). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

22.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέσεις 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτή/τριας, 
Πρώτου/ης Νοσηλευτή/τριας, Ανώτερου 
Νοσηλευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.033-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

23.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Νοσοκόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.034-2020). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  

24.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - 
Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - 
Θέσεις Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτή και Πρώτου/ης Νοσηλευτή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.035-2020). 

25.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Κατοχή και Πώληση Ζώων 
Συντροφιάς) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.036-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
  

26.  Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Άλλων Ωφελημάτων 
σε Υπαλλήλους του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και Εξαρτωμένους 
Αυτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.037-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

27.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

28.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

29.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

30.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

31.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

32.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση 
και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί 
Ύφαλοι) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

33.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Γενικοί Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

34.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

35.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά 
Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

39.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

40.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

41.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια εκ μέρους 
του Υπουργού Οικονομικών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

43.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

44.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

45.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

46.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και 
άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές 
Μονάδες) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

47.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

48.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

49.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων 
Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις 
Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και 
περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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Κυανίου) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

50.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

52.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

53.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

54.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

55.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

56.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

57.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

58.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

59.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων 
Πληροφοριών (Τέλη) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

60.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

61.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

62.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

63.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

64.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

65.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
Πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

66.  Οι περί Συστήματος Εγγύησης των 
Καταθέσεων και Εξυγίανσης Πιστωτικών και 
Άλλων Ιδρυμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.056.114-2019). 

Υπουργό Οικονομικών 
 
(εγκρίθηκε μέρος του στις 
28/2/20) 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

67.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών Μέτρων) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

68.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.002-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

69.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων (Έντυπα, 
Τέλη και Άλλες Ειδικές Διατάξεις) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.006-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

70.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας, Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοθεραπείας Κανονισμοί του 2020.  
(Aρ.Φακ. 23.03.057.007-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

71.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής, Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Α΄ και Ακτινογράφου 
Ακτινοδιαγνωστικής Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.008-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

72.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) - 
Θέσεις Ανώτερου Φυσιοθεραπευτή, 
Φυσιοθεραπευτή Α΄ και Φυσιοθεραπευτή 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.009-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

73.  Οι περί του Κυπριακού Οργανισμού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.010-2020). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

74.  Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών - Θέσεις Λειτουργού 
Διαχείρισης Αποθεμάτων Α΄ και Βοηθού 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 
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Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.011-2020). 

75.  Οι περί Τμήματος Δημοσίων Έργων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Aρ. Φακ. 23.03.057.012-2020). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

76.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Καρκινογόνοι και Μεταλλαξιογόνοι 
Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.013-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

77.  Οι περί Ελέγχου της Ατμόσφαιρας και 
Επικίνδυνων Ουσιών στα Εργοστάσια 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.014-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

78.  Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - 
Θέση Επιθεωρητή Εργασίας 1 ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.015-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

79.  Οι περί Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.016-2020). 

Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

80.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Πρόληψη Πνευμοκονίασης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020.  
(Αρ. Φακ. 23.03.057.017-2020). 

Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

81.  Έκθεση, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2020, όσον 
αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού προς τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 1 του 2019), 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2019 Νόμου 
του 2019 [Ν. 25(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.051-2020). 

Γιώργο Περδίκη, πρόεδρο του 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

2. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.052-2020). 

Γεώργιο Γεωργίου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.053-2020). 

Ελένη Σταύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

4. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.02.061.054-2020).  

Χρίστο Χρίστου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου  
 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων  

5. Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020. 

Χρίστο Χρίστου και  
Λίνο Παπαγιάννη εκ μέρους του 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
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(Αρ. Φακ. 23.02.061.055-2020). Εθνικού Λαϊκού Μετώπου Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Επειδή δε θυμάμαι… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Αφήστε με να τελειώσω και να μιλήσετε όσοι θέλετε.   

 Επειδή δεν είμαι ενήμερος για την προσπάθεια συνεννόησης όσον αφορά τα τέσσερα νομοσχέδια του 
Υπουργείου Εσωτερικών και δεν έχω δει τελευταία στιγμή πού έχουν πάει, θα ήθελα να μου πουν οι πρόεδροι 
της Εσωτερικών και Νομικών ή άλλοι αν έχει γίνει κάποια διευθέτηση και πού βρίσκονται, να μην έχουμε καμιά 
παρεξήγηση. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Στο έγγραφο το οποίο έχουμε ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε, και τα τέσσερα αυτά νομοσχέδια 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών, έχουν παραπεμφθεί στην Επιτροπή Νομικών, πλην όμως 
πληροφορούμαι ότι έχει γίνει μία αλλαγή και υπάρχει νέος κατάλογος, όπου από τα τέσσερα νομοσχέδια μόνο 
η τροποποίηση του συντάγματος, το νομοσχέδιο για το σύνταγμα, παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.   

 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω με λίγα λόγια από καθαρά νομικής σκοπιάς την απόλυτη 
συνάφεια και διασυνδεσιμότητα των νομοσχεδίων αυτών, για τα οποία καθ’ ύλην αρμοδιότητα έχει να τα 
εξετάσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Και τα τέσσερα νομοσχέδια, κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών και 
αποτελούν δέσμη τροποποιητικών νομοσχεδίων… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Να παρακαλέσω τα εκτός βουλευτών άτομα, στελέχη που βρίσκονται εδώ να μη διακινούνται.  Να 
πάρουν τη θέση τους και να κάτσουν.  Βλέπω έτσι μεγάλη μετακίνηση, κινητικότητα, η οποία δε χρειάζεται.  
Αποσπά και την προσοχή.   

 Συνεχίστε, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι και τα τέσσερα αυτά νομοσχέδια που κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Εσωτερικών αποτελούν δέσμη τροποποιητικών νομοσχεδίων άμεσα συνδεδεμένων μεταξύ τους και οι 
τροποποιήσεις του ενός νομοσχεδίου επηρεάζουν άμεσα και τα υπόλοιπα.  Είναι τροποποιήσεις, κύριε 
Πρόεδρε, καθαρά συνταγματικές και νομικές, που αλλάζουν τον πυρήνα του συντάγματος αναφορικά με τις 
προσφυγές και τις προθεσμίες του Άρθρου 146 του συντάγματος, αλλά και εναρμόνισής μας με την Οδηγία 
32/2003 του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου σχετικά με κοινές διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του 
καθεστώτος διεθνούς προστασίας και λήψης μέτρων για την ταχεία απονομή της δικαιοσύνης και για τον 
καθορισμό εύλογων προθεσμιών. 

 Δεύτερον, ως απόρροια αυτής της τροποποίησης που θα επιφέρουμε στο σύνταγμα, κύριε Πρόεδρε, ως 
απόρροια, επαναλαμβάνω, και με απόλυτη συνάφεια είναι και οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στον περί της 
Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 
2020, του οποίου την καθίδρυση είναι η επιτροπή Νομικών που την έχει προτείνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Έν καλή η ανάλυσή σας, κύριε Γεωργίου, να συντομεύετε, αν μπορείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το κάμνετε, για να καταλάβουμε όλοι το θέμα, αλλά… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα αναφέρω τα νομικά σημεία με βάση τα οποία αυτά τα νομοσχέδια στο σύνολό 
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τους, ως δέσμη, θα πρέπει να εξεταστούν στην επιτροπή Νομικών.  Και αναφέρονται αυτές οι τροποποιήσεις, 
κύριε Πρόεδρε, στις προθεσμίες προσφυγών κατά των αποφάσεων της Υπηρεσίας Ασύλου.  Είναι αυτό το 
νομοσχέδιο, οι τροποποιήσεις που επιφέρονται με αυτό το νομοσχέδιο, αρμοδιότητα της επιτροπής 
Εσωτερικών;  Ή και η τροποποίηση του συντάγματος; 

 Τρίτον, κύριε Πρόεδρε.  Περαιτέρω, με τα όσα έχω αναφέρει, με βάση τις τροποποιήσεις του Διοικητικού 
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας που ανέφερα προηγουμένως, σκοπείται και η τροποποίηση του περί 
Προσφύγων Νόμου, ώστε να χορηγηθεί εξουσία στον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου ταυτόχρονα με την 
έκδοση απορριπτικής απόφασης επί του αιτήματος ασύλου να εκδίδει απόφαση επιστροφής ή διάταγμα 
απέλασης σε μια ενιαία διοικητική πράξη, διορθώνοντας την παραδοξότητα που υπάρχει σήμερα με τη διττή 
προσφυγή, ο ίδιος αιτητής σε δύο διαφορετικά δικαστήρια, όπως ισχύει δυστυχώς σήμερα.  Δηλαδή, αφενός 
μεν στο Διοικητικό Δικαστήριο για το διάταγμα απέλασής του και παράλληλα στο Διοικητικό Δικαστήριο 
Διεθνούς Προστασίας για την απόρριψη του αιτήματος ασύλου του. 

 Τέλος, όσον αφορά τις τροποποιήσεις στον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο, κύριε 
Πρόεδρε, αυτές οι τροποποιήσεις αφορούν αλλαγή δύο λέξεων σε έντεκα διατάξεις του βασικού νόμου.  Εκεί 
και όπου αναφέρεται «ανώτερος διευθυντής» να αναφέρονται οι λέξεις «ανώτερος λειτουργός μετανάστευσης». 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.  Η δέσμη αυτή των νομοσχεδίων δεν μπορεί να διαμοιραστεί.  Πρέπει να 
εισαχθούν και να παρουσιαστούν από τον αρμόδιο υπουργό και τα τέσσερα από κοινού, διότι, επαναλαμβάνω, 
οι τροποποιήσεις, αρχής γενομένης από το σύνταγμα, είναι μία αλυσίδα τροποποιήσεων που επηρεάζουν το 
ένα νομοσχέδιο με το άλλο.  Εάν, παραδείγματος χάριν, ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμος 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών με τις αλλαγές αυτές των δύο λέξεων, πώς θα γνωρίζει το μέλος 
της… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Νομίζω το σημείο σας το εκάμετε πολύ καθαρό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …η επιτροπή Εσωτερικών… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το εκάμετε πολύ καθαρό, τουλάχιστον όπως έχω αντιληφθεί εγώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …ποιος είναι ο ρόλος αυτού του ανώτερου λειτουργού; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, η παράκλησή μας είναι ότι πρέπει να παραπεμφθούν και τα 
τέσσερα νομοσχέδια στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Έχω πολλές φορές επιχειρηματολογήσει για την ανάγκη βασικές νομοθεσίες να αντιμετωπίζονται με 
συνέπεια και συνέχεια.  Είναι γι’ αυτό που, μεταφέροντας την άποψή μου, πολύ σωστά η τροποποίηση του 
συντάγματος παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.  Διότι η επιτροπή Νομικών έχει την ολοκληρωμένη εικόνα 
των τροποποιήσεων του συντάγματος, έχει ασχοληθεί με το Διοικητικό Δικαστήριο και τη λειτουργία του και όλα 
τα σχετικά.  Από τη στιγμή που θα τοποθετηθεί η επιτροπή Νομικών και η ολομέλεια της Βουλής για την 
τροποποίηση του συντάγματος, τότε πλέον τα άλλα νομοσχέδια έχουν να κάμουν με διαδικασίες που αφορούν 
τη μεταναστευτική μας πολιτική, την προσφυγική μας πολιτική.  Και καθ’ ύλην αρμόδια να τα συζητήσει τούτα 
είναι η επιτροπή Εσωτερικών, για να υπάρχει, επαναλαμβάνω, συνέχεια και συνέπεια.  Στην επιτροπή 
Εσωτερικών έχει συζητηθεί πάρα πολλές φορές ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως ή ο περί Προσφύγων.  
Έχουμε ενώπιόν μας τις ευρωπαϊκές Οδηγίες, έχουμε ενώπιόν μας εκθέσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης.  
Είναι σημαντικό να γνωρίζουμε ποιες αλλαγές γίνονται διαδικαστικές για τη μια ή την άλλη ή την παράλλη 
περίπτωση.   

 Θεωρώ λοιπόν ότι η ολοκληρωμένη ορθολογιστική λειτουργία της Βουλής είναι η επιτροπή Νομικών να 
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συζητήσει πρώτα την τροποποίηση του συντάγματος και μετά η αρμόδια επιτροπή να συζητήσει τα νομοσχέδια 
που έχουν να κάμουν με τη μεταναστευτική και την προσφυγική πολιτική.  Κάτι παρόμοιο έγινε πολύ 
πρόσφατα.  Όταν για παράδειγμα είχαμε ενώπιόν μας την τροποποίηση του συντάγματος για τις θητείες του 
Προέδρου και των βουλευτών.  Μαζί με τούτα υπήρχαν και μια σειρά άλλες προτάσεις νόμου, που καθόριζαν 
τις θητείες σε άλλα πολιτειακά αξιώματα.  Έγινε η συζήτηση στην επιτροπή Νομικών, έγιναν οι τροποποιήσεις 
στο σύνταγμα και με βάση τις αποφάσεις εκείνες η αρμόδια για τα εκλογικά επιτροπή, η επιτροπή Εσωτερικών, 
ξεκινά τη συζήτηση των άλλων προτάσεων νόμου.  Αυτή κατά τη δική μου την άποψη είναι η σωστή διαδικασία 
που μας επιτρέπει οι καθ’ ύλην αρμόδιες επιτροπές να έχουν συνέχεια και συνέπεια στην εξέταση των 
θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κυρία Μαύρου. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτά που λέει η συνάδελφος η κ. Μαύρου είναι απολύτως σωστά.  Στην προκειμένη περίπτωση όμως 
έχουμε τέσσερα νομοσχέδια τα οποία διασυνδέονται και, όπως έχει λεχθεί, βρίσκονται σε μία συνάφεια μεταξύ 
τους.  Το κυριότερο που διαβλέπω σε αυτή την ομάδα των νομοθετημάτων είναι ότι περίπου όλα αναφέρονται 
σε δικαιώματα δικαστικής προστασίας.  Συνεπώς, είναι ένα κυρίαρχο στοιχείο το οποίο πρέπει να λάβουμε 
υπόψη κατά την απόφαση πού θα οδηγηθούν.   

 Εμείς κρίνουμε ότι στην προκειμένη περίπτωση, ένεκα του κυρίαρχου αυτού στοιχείου, θα πρέπει να 
οδηγηθούν στην επιτροπή Νομικών, να υπάρχει έτσι μια συνολική συζήτηση εκεί, αφού εμπλέκεται το ίδιο το 
σύνταγμα μέσα στη διαδικασία και ιδιαίτερα τα θέματα των προθεσμιών του άρθρου 146, που είναι εκείνο το 
κυρίαρχο σημείο που θα τροποποιηθεί, και οι συνέπειες είναι όχι μόνο για τους αλλοδαπούς, αλλά και για τους 
υπόλοιπους πολίτες, γιατί θα δημιουργήσουμε ένα άρθρο το οποίο θα δημιουργήσει δύο πτυχές:  Για κάποιες 
περιπτώσεις, για κάποιες διοικητικές πράξεις θα είναι, αντιλαμβάνομαι, εβδομήντα πέντε μέρες και για κάποιες 
λιγότερες.   

 Επομένως, είναι πολύ ευαίσθητα συνταγματικά θέματα, τα οποία κατά την άποψή μας, με όλο τον 
σεβασμό, θα πρέπει να συζητηθούν στην επιτροπή Νομικών, ιδιαίτερα λόγω της διασύνδεσης αυτής της 
ομάδας των νομοθετημάτων.  Αν ήταν ξεχωριστά, θα συμφωνούσα απόλυτα με τη συνάδελφο την κ. Μαύρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Χρειάζονται και άλλα επιχειρήματα πριν αποφασίσουμε ή νομίζω να προχωρήσουμε στην απόφαση; 

 Είναι κάποιος που θέλει να μιλήσει; 

 O κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Ακριβώς ο κ. Λεωνίδου έχει περιγράψει με τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτό το οποίο συζητούμε τώρα.  
Αυτά τα νομοθετήματα είναι νομοθετήματα τα οποία έχουν συνταγματικό ενδιαφέρον και συνταγματικές 
συνέπειες όσον αφορά τα συνταγματικά και πολιτικά δικαιώματα οποιουδήποτε πολίτη.  Επομένως, είναι καλό, 
επειδή είναι μαζί, να τα δει η επιτροπή Νομικών.  Αν ήταν μεμονωμένα -και πολύ σωστός, πολύ εύσχημος ο 
τρόπος με τον οποίο το εξήγησε ο κ. Λεωνίδου- αν ήταν μεμονωμένα, τότε ασφαλέστατα θα έπρεπε να 
παραπεμφθούν στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ διαφωνώ με την προσέγγιση των συναδέλφων, λέγοντας το εξής πάρα πολύ απλό:  
Ήμουν έξι χρόνια πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών.  Όλα τα ζητήματα που αφορούσαν τη χάραξη 
μεταναστευτικής πολιτικής, διότι είναι ένα το θέμα που αφορά την τροποποίηση του συντάγματος και το άλλο 
είναι η πολιτική για τα θέματα των μεταναστών, των προσφύγων κ.λπ., πάντοτε συζητούνταν στην επιτροπή 
Εσωτερικών.  Ουδέποτε τέθηκε θέμα από οποιαδήποτε άλλη επιτροπή να διεκδικήσει ζητήματα, πτυχές που 
αφορούσαν τη μεταναστευτική πολιτική.  Εκεί διαμορφώθηκε η ολοκληρωμένη μεταναστευτική πολιτική που 
έχουμε σήμερα και εκεί γίνονταν όλες οι τροποποιήσεις, στην επιτροπή Εσωτερικών.  Διερωτώμαι γιατί σήμερα 
πρέπει να αλλάξουμε αυτό το καθεστώς που είχαμε για ολόκληρες δεκαετίες! 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, νομίζω αρκετά.  Σας παρακαλώ! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του προέδρου της επιτροπής Νομικών να πάρει και τα τέσσερα 
θέματα, όλα τα θέματα στην επιτροπή Νομικών; 

 Μετρήστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοχτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, τα τέσσερα θέματα παραπέμπονται 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών*. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που 
είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να μειωθεί ο αριθμός των μελών του διοικητικού συμβουλίου 
του οργανισμού, καθώς και να καθοριστούν η διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και η διαδικασία εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος   

 Σάβια Ορφανίδου  

 Μιχάλης Σοφοκλέους  

 Κώστας Κώστα Χριστάκης Τζιοβάνης  

Άγγελος Βότσης  

Μαρίνος Μουσιούττας  

Ηλίας Μυριάνθους  

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Ιανουαρίου και στις 25 Φεβρουαρίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 

                                            
* Σημ.:  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, εξαιτίας της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, 
του ΕΤΕΚ, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου στην επιτροπή παρευρέθηκε επίσης το 
μέλος της βουλευτής κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, ώστε να μειωθεί ο αριθμός 
των μελών του διοικητικού συμβουλίου και να καθοριστεί η διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του 
οργανισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων και η διαδικασία εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη μείωση των μελών του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού από έντεκα μέλη σε επτά, ούτως 
ώστε ο αριθμός αυτός να συνάδει τόσο με τις εισηγήσεις σχετικής μελέτης που εκπονήθηκε από 
εμπειρογνώμονες για το αρμόδιο υπουργείο όσο και με τις διατάξεις του περί Ορισμένων Νομικών 
Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Διοικητικών Συμβουλίων) Νόμου. 

2. Τη διαδικασία υποβολής του προϋπολογισμού του οργανισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέσω 
του αρμόδιου υπουργού, ώστε να συνάδει με τις διατάξεις του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου. 

3. Τον καθορισμό διαδικασίας εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων, η οποία, σε αντίθεση με την προβλεπόμενη 
στην ισχύουσα νομοθεσία διαδικασία, θα είναι ευέλικτη και γρήγορη. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι τόσο οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χρυσοχόων 
και Αργυροχόων Κύπρου όσο και ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
εξέφρασαν την αντίθεσή τους με την προτεινόμενη σύνθεση του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, όπως 
αυτή προκύπτει από τη μείωση του αριθμού των μελών του.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή την τελευταία απασχόλησαν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Η μείωση του αριθμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου από έντεκα σε επτά, αφού τόσο ο 
Σύνδεσμος Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου θεωρεί ότι δε θα εκπροσωπείται επαρκώς, δεδομένης 
της μείωσης στην εκπροσώπησή του από τρία μέλη σε ένα, όσο και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής, η οποία δεν εκπροσωπείται στο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού. 

2. Η αόριστη αναφορά στα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού που προέρχονται από τη 
δημόσια υπηρεσία ή από οποιοδήποτε σχετικό επιστημονικό σύνδεσμο ή φορέα. 

3. Η διακριτική ευχέρεια που παρέχεται σε εξουσιοδοτημένο λειτουργό να αποφασίζει ελεύθερα το ύψος 
της ποινής για εξώδικη ρύθμιση αδικήματος ανάλογα με τη σοβαρότητα και την έκταση του αδικήματος 
στο πλαίσιο σχετικού διατάγματος του υπουργού.  

Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας μελετήσουν 
τους προβληματισμούς που εκφράστηκαν τόσο από τα μέλη της επιτροπής όσο και από τους άμεσα 
εμπλεκομένους, προκειμένου να καταθέσουν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, σε περίπτωση που οι 
εισηγήσεις γίνουν αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία και αυτές είναι εφικτό να ενσωματωθούν στο κείμενο 
του νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, υλοποιώντας την πιο πάνω απόφαση της επιτροπής, μελέτησαν 
τους προβληματισμούς που τέθηκαν στην πρώτη συνεδρία αυτής και εισηγήθηκαν την τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Τον καθορισμό του αριθμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου σε εννέα, προσθέτοντας στα 
προτεινόμενα με το νομοσχέδιο μέλη ακόμη ένα μέλος που θα εκπροσωπεί τον Σύνδεσμο Χρυσοχόων 
και Αργυροχόων Κύπρου και ένα μέλος που θα εκπροσωπεί την Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής. 

2. Τον καθορισμό εκπροσώπου του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και εκπροσώπου 
του Υπουργείου Οικονομικών ως τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού που προέρχονται 
από τη δημόσια υπηρεσία και του ΕΤΕΚ ως του μέλους που εκπροσωπεί τον οποιοδήποτε σχετικό 
επιστημονικό σύνδεσμο ή φορέα. 
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3. Την παροχή εξουσίας στον υπουργό να εκδίδει διατάγματα στα οποία καθορίζονται τα ποσά για εξώδικη 
ρύθμιση βασικών αδικημάτων, τα οποία σε κάθε περίπτωση δε θα υπερβαίνουν τις €2.000.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό τελικά 
διαμορφώθηκε και αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Είσαστε πιο πολλοί τώρα, πρέπει να γυρίζουμε…  Θέλουμε ευρύτητα, για να με βοηθούν και λίγο 
περισσότερο οι γραμματείς σήμερα.  Η άνεσή σας και η τήρηση των αποστάσεων δυσκολεύει λίγο εμένα να 
σας βλέπω όλους, αλλά, νομίζω, μπορείτε να φωνάξετε.  Δεν έχουμε και το ηλεκτρονικό δαμαί, αλλά εντάξει, 
ουδέν κακόν αμιγές καλού! 

 Δεύτερη ανάγνωση τότε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 19Α στον βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Mε πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και «Οι περί Διατήρησης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με ορισμένες πράξεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και να διαφοροποιηθούν διατάξεις που αφορούν τη λειτουργία του διοικητικού 
συμβουλίου του ΚΟΔΑΠ για σκοπούς αποδοτικότερης εφαρμογής της νομοθεσίας.  Επίσης, τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών, ώστε οι συνδρομές των μελών του ΚΟΔΑΠ να είναι πληρωτέες επί των ποσοτήτων των 
πετρελαιοειδών που εισάγονται από τρίτες χώρες ή παραλαμβάνονται από άλλα κράτη μέλη ή παράγονται αντί 
επί των ποσοτήτων πετρελαιοειδών που καταναλώθηκαν ή πωλήθηκαν, όπως προβλέπεται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» και 

για τους κανονισμούς «Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές Μελών του 
ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020» 

Παρόντες:  

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Μουσιούττας  

 Μιχάλης Σοφοκλέους   Ηλίας Μυριάνθους  

 Κώστας Κώστα Γεώργιος Παπαδόπουλος 

 Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Ιανουαρίου και στις 25 Φεβρουαρίου 2020.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Ενέργειας 
του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟΔΑΠ) και μέλη του 
ΚΟΔΑΠ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης στην επιτροπή το 
μέλος της βουλευτής κ. Ανδρέας Πασιουρτίδης. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
Νόμου, ώστε αφενός μεν να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2018/1581 της 
Επιτροπής της 19ης Οκτωβρίου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/119/ΕΚ του Συμβουλίου όσον 
αφορά τις μεθόδους υπολογισμού των υποχρεώσεων διατήρησης αποθεμάτων, καθώς και με το Άρθρο 26 του 
Κανονισμού (ΕΕ) 2018/1999 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Δεκεμβρίου 2018 για 
τη διακυβέρνηση της Ενεργειακής Ένωσης και της Δράσης για το Κλίμα, για την τροποποίηση των Κανονισμών 
(ΕΚ) αριθ. 663/2009 και (ΕΚ) αριθ. 715/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των Οδηγιών 
94/22/ΕΚ, 98/70/ΕΚ, 2009/31/ΕΚ, 2009/73/ΕΚ, 2010/31/ΕΕ, 2012/27/ΕΕ και 2013/30/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των Οδηγιών 2009/119/ΕΚ και (ΕΕ) 2015/652 του Συμβουλίου και για την 
κατάργηση του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 525/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, αφετέρου 
δε να διαφοροποιηθούν διατάξεις της που αφορούν τη λειτουργία του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΔΑΠ για 
σκοπούς αποδοτικότερης εφαρμογής της νομοθεσίας. 

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(Συνδρομές Μελών του ΚΟΔΑΠ) Κανονισμών, ώστε για σκοπούς συνάφειας με τις τροποποιήσεις που 
προτείνονται με το νομοσχέδιο οι συνδρομές των μελών να είναι πληρωτέες επί των ποσοτήτων των 
πετρελαιοειδών που εισάγονται από τρίτες χώρες ή παραλαμβάνονται από άλλα κράτη μέλη ή παράγονται αντί 
επί των ποσοτήτων πετρελαιοειδών που καταναλώθηκαν ή πωλήθηκαν, όπως προβλέπεται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία. 

 Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση των ημερομηνιών για καθορισμό από τον υπουργό της μέσης ημερήσιας καθαρής 
εισαγωγής, του ύψους των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης που διατηρούνται προς όφελος της 
Δημοκρατίας και της σύνθεσης των αποθεμάτων έκτακτης ανάγκης και της αποστολής στοιχείων για τα 
διατηρούμενα αποθέματα πετρελαιοειδών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

2. Τις μεθοδολογίες υπολογισμού των καθαρών εισαγωγών προϊόντων πετρελαίου και της εσωτερικής 
κατανάλωσης. 

 Στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή 
απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η εκπροσώπηση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στο διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΔΑΠ. 

2. Η μεταβατική διάταξη με βάση την οποία συγκεκριμένα άρθρα τίθενται σε ισχύ σε ημερομηνία η οποία 
έχει παρέλθει. 

Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στην Εκτελεστική Οδηγία (ΕΕ) 2018/1581, η 
εναρμόνιση με τις πρόνοιές της έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί μέχρι τη 19η Οκτωβρίου 2019, ούτως ώστε 
αυτές να εφαρμοστούν από την 1η Ιανουαρίου 2020.  Παρά το γεγονός αυτό, το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 Ιανουαρίου 2020. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Δημοκρατία, 
λόγω μη έγκαιρης εναρμόνισης με την υπό αναφορά Εκτελεστική Οδηγία, βρίσκεται ήδη σε διαδικασία 
παράβασης, στο στάδιο της προειδοποιητικής επιστολής, για την οποία είχε προθεσμία να απαντήσει μέχρι τις 
22 Ιανουαρίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Τη διαγραφή από το νομοσχέδιο της προτεινόμενης αλλαγής στην εκπροσώπηση της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, ώστε να παραμείνει όπως έχει η εκπροσώπηση στην υφιστάμενη νομοθεσία. 

2. Τη διαγραφή της μεταβατικής διάταξης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε την τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτά τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα 
πιο πάνω και αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση για τους κανονισμούς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ίδιο, κύριε Πρόεδρε.  Πενήντα τέσσερις ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι υπ’ αριθμόν 3 κανονισμοί εγκρίνονται με πενήντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία 
αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος μπορεί να ζητήσει αναβολή. 

MAΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ζητήσω αναβολή για δύο λόγους και να επιστραφεί μάλιστα στην επιτροπή 
Υγείας για συνέχιση της συζήτησης.  Ο πρώτος λόγος είναι ότι δυστυχώς από το 2009 εκκρεμεί το νομοσχέδιο-
ομπρέλα, που ρυθμίζει ακριβώς όλα αυτά τα ζητήματα.  Θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή, χωρίς να συζητηθεί το 
νομοσχέδιο-ομπρέλα, το να έρθουμε να ψηφίσουμε ένα κομμάτι αυτού θεωρώ ότι είναι λάθος.   

 Δεύτερον, θεωρώ ότι υπάρχουν καινούρια δεδομένα, για τα οποία θα πρέπει να ενημερωθεί, πριν να 
έρθει στην ολομέλεια, η επιτροπή Οικονομικών.  Γι’ αυτό ζητώ την αναβολή της συζήτησης του θέματος και 
επιστροφή στην επιτροπή Υγείας για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καταρχάς, να υπενθυμίσω ότι με τους νέους κανονισμούς, που ξεκινήσαμε να εφαρμόζουμε πλέον, η 
αναβολή μπορεί να γίνει μόνο μία φορά, άπαξ.  Άρα, αναβολή μπορεί να γίνει.  Δεύτερον, το να πάει στην 
επιτροπή κ.λπ. αυτά είναι θέματα τα οποία θα δείτε μεταξύ σας, στην επιτροπή εννοώ.  Είναι παράκληση εκ 
μέρους του κ. Σιζόπουλου…  Ναι, είναι εξ αναβολής, αλλά να θεωρήσουμε ότι τώρα μπαίνουν οι κανονισμοί, 
σήμερα.  Να δώσουμε μία αυτή…  Ήταν οι συνθήκες.  Εγώ δεν το θεωρώ κακό να γίνει μια αναβολή.  Από την 
άλλη όμως, όχι και δεύτερη ούτε και καθυστέρηση.  Στην επόμενη ολομέλεια θα είναι στην ημερήσια διάταξη 
είτε το εξετάσετε είτε διαβουλευθείτε είτε όχι και θα ψηφίσετε υπέρ ή κατά. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαφωνούμε με την αναβολή του εν λόγω ζητήματος.  Έχει εξεταστεί πάρα πολλές 
φορές στην επιτροπή Υγείας.  Εκκρεμεί για μεγάλο χρονικό διάστημα και νομίζω μπορούμε να προχωρήσουμε 
σήμερα στην ψήφισή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, επειδή υπάρχει ένσταση, το βάζω σε ψηφοφορία. 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει, για να μη χανόμαστε;   
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 O κ. Κουλίας μετά τον κ. Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εκ μέρους του κ. Σιζόπουλου έχει ζητηθεί αναβολή αλλά με συγκεκριμένους όρους και έχει τεθεί ζήτημα 
μακροπρόθεσμα αναστολής της συγκεκριμένης νομοθεσίας, επικαλούμενος την ανάγκη να συζητήσουμε το 
νομοσχέδιο-ομπρέλα.  Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι καινούριο στοιχείο για ένα νομοσχέδιο, που δεν είναι 
απλώς εξ αναβολής, αλλά που έχει συζητηθεί με βάση την καινούρια διαδικασία που προβλέπει ο κανονισμός.  
Έχουμε συζητήσει στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννοείτε ότι έγινε και διαβούλευση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑÏΔΗΣ: 

 Έγινε και διαβούλευση, συζητήσαμε τις τροπολογίες και τοποθετηθήκαμε τα κόμματα επί των 
τροπολογιών που έχει καταθέσει ο συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος, οπόταν, εκτός και αν υπάρχει η ανάγκη να 
κατατεθούν άλλες τροπολογίες, πέραν των συγκεκριμένων που έχουμε ενώπιόν μας, δεν υπάρχει κανένας 
λόγος να ξανασυνέλθει η επιτροπή, αν και εφόσον αποφασίσουμε σήμερα να δώσουμε μιας βδομάδας 
αναβολή.  Αν αυτή είναι η επιθυμία του κ. Σιζόπουλου, απλώς να δώσουμε λίγο χρόνο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το διευκρινίσω, κύριε Λουκαΐδη.  Ένα λεπτό να το διευκρινίσω.  Αν θέλετε, μην κάτσετε.  Αν θέλετε, 
να συνεχίσετε μετά που θα ακούσετε την απάντηση. 

 Κύριε Σιζόπουλε, πάμε στο νομοσχέδιο-ομπρέλα και άρα πιο μακροπρόθεσμα αναβολή ή θα έρθετε 
αύριο, μεθαύριο με κάποιες τροπολογίες σε αυτό το νομοσχέδιο;  Για να ξέρουν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι 
ποια είναι η πρόθεση και τι ψηφίζουν. 

MAΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και κάποιες τροπολογίες στο νομοσχέδιο θα υποβληθούν, αλλά την ίδια στιγμή θεωρώ ότι είναι 
αδιανόητο ένα τόσο σημαντικό και σοβαρό θέμα να συζητιέται, όταν υπάρχει σε εκκρεμότητα το νομοσχέδιο-
ομπρέλα εδώ και τόσα χρόνια, να μην ψηφίζεται το νομοσχέδιο-ομπρέλα και όμως να πάμε να ψηφίζουμε ένα 
κομμάτι.  Το έθεσα και στην επιτροπή Υγείας αυτό το ζήτημα και έγινε αποδεκτό.  Γι’ αυτό το φέρνω στην 
ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απαντά και στο ερώτημα του κ. Λουκαΐδη. 

 Ολοκληρώστε, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εγώ δε θυμούμαι να τέθηκε ζήτημα, όταν εκάμναμεν το στάδιο της διαβούλευσης τουλάχιστον, ότι δεν 
πρέπει να πάει καθόλου στην ολομέλεια αυτό το νομοσχέδιο.  Αντίθετα, συζητήσαμε, όπως προέβλεπε η 
διαδικασία, τις τροπολογίες.  Σε κάθε περίπτωση, εκτός και αν υπάρξουν τροπολογίες τις αμέσως επόμενες 
μέρες, θα πρέπει να επανέλθει, χωρίς να πάει στην επιτροπή Υγείας, το θέμα.  Αυτή είναι η δική μου η άποψη 
τουλάχιστον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε διαβούλευση, εννοείτε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο λόγος που το επαναλαμβάνω είναι… Ξέρετε, εκαταλάβετε!   

 Ο κ. Κουλίας.   

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ οικονομίαν δράττομαι της ευκαιρίας να πω στην ολομέλεια το εξής:  Μπαίνοντας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τα επαγγέλματα είναι ανοικτά.  Εδώ τι κάμνουμε;  Aφορά τους βοηθούς αισθητικούς, 
τεχνικό επάγγελμα.  Οι νέες κοπέλες που εννά παν να εργαστούν πρέπει να έχουν δίπλωμα, λέει.  Και ξέρετε τι 
εκάναμεν;  Εκάναμεν ό,τι και για τους κουρείς το 2003, για να πάρεις άδεια του παρπέρη θέλεις πέντε χρόνια 
ειδικότητα, περίπου όσα θέλει και ο νευροχειρουργός.  Αυτά τα πράγματα που εκάναμεν… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά μπαίνεις στην ουσία, κύριε Κουλία.  Αναβολή ή όχι; 

ZAXAΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ άφεση αμαρτιών επί τούτου, αλλά θέλω να το ακούσουν όλοι οι συνάδελφοι.  Δε 
γίνεται τα τεχνικά επαγγέλματα να τα κλείνουμε, γιατί θέλουμε πέντε χρόνια ειδικότητα.  Είντα, εννά κάμουμεν 
νευροχειρουργό τίποτε οξά εννά κάμουμεν χειρουργό;  Κύριε ελέησον δηλαδή! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Για την άφεση αμαρτιών θα το βάλω σε ψηφοφορία τώρα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, δεν είσαι παπάς, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρόεδρος είσαι, δικαιούσαι.  Μια άφεση αμαρτιών, δώσ’ 
την, αν θέλεις.  Έντζιε ’ννά φτωσιήνεις τίποτε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του κ. Σιζόπουλου για αναβολή;   

 Με βάση τον κανονισμό η αναβολή -και εφαρμόζεται από σήμερα ο κανονισμός για όλα τα θέματα- 
γίνεται άπαξ.  Αν θα έχουμε ολομέλεια σε μια βδομάδα, θα έρθει σε μια βδομάδα.  Αν θα έχουμε σε τρεις 
βδομάδες, σε τρεις βδομάδες θα είναι εδώ.  Στην επόμενη ολομέλεια θα είναι εδώ και βρέστε χρόνο… 

 Τι είπες; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Χωρίς να πάει στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ψηφίσετε, κύριε Γεωργίου, αλλά να ξέρετε τις επιπτώσεις του τι ψηφίζετε, διότι το έθεσε πολύ σωστά 
ο κ. Λουκαΐδης, ότι υπάρχουν δύο δρόμοι και τρεις ακόμα και τέσσερις που δεν τους είπατε.   

 Ωραία, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής;  Μπορεί να είναι μια, μπορεί να είναι δύο.  Εξαρτάται από 
τη δουλειά που θα βγάλετε στις επιτροπές.  Έχω εμπιστοσύνη ότι θα βγει πολλή δουλειά, για να έρθουμε ξανά 
την άλλη Παρασκευή.  Έτσι ωραίο χώρο να τον απολαύσουμε! 

 Άρα, εγκρίνεται η αναβολή.  Να μη μετρούμε ψήφους τώρα.  Εγκρίνεται η αναβολή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δώστε μας λίγο χρόνο, γιατί συγχυζόμαστε, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, σας κατανοώ, διότι το ίδιο πρόβλημα έχω και εγώ.  Αλλά δεν πειράζει, πάμε καλά. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος 
του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να παραχωρηθεί το δικαίωμα σε διοργανωτές ταξιδιών, τουριστικές ή 
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να εκδίδουν στα αντισυμβαλλόμενα μέρη πιστωτικές σημειώσεις για προπληρωμές 
που έχουν λάβει, σε περιπτώσεις ακυρώσεων συμβάσεων, λόγω της πανδημίας του COVID-19, καθώς και να 
παραχωρηθούν κυβερνητικές εγγυήσεις προς όφελος των δικαιούχων των πιστωτικών σημειώσεων, σε 
περιπτώσεις που διοργανωτές ταξιδιών, τουριστικές ή ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που εξέδωσαν πιστωτικές 
σημειώσεις καταστούν αφερέγγυοι. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου   Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συζήτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο διά 
τηλεδιασκέψεων στις 11, 14, 18 και 20 Μαΐου 2020.  Στη συζήτηση  συμμετείχαν ο Υφυπουργός Τουρισμού και 
ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, 
καθώς και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας προς στήριξη του τομέα του τουρισμού, 
ο οποίος υπέστη πλήγμα συνεπεία της πανδημίας του ιού COVID-19, με την οποία θα επενεχθούν τα 
ακόλουθα: 

1. Παραχώρηση δικαιώματος σε διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, τουριστικές επιχειρήσεις και 
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να εκδίδουν πιστωτικές σημειώσεις στα αντισυμβαλλόμενα μέρη για 
προπληρωμές που είχαν λάβει στην περίπτωση ακυρώσεων συμβάσεων λόγω της πανδημίας του 
SARS-COVID-19. 

2. Παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων προς όφελος των δικαιούχων των πιστωτικών σημειώσεων, σε 
περίπτωση που διοργανωτές οργανωμένων ταξιδιών, τουριστικές ή ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που 
εξέδωσαν πιστωτική σημείωση καταστούν αφερέγγυοι. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η έξαρση της πανδημίας του SARS-COV-2, που έχει 
δημιουργήσει κατάσταση έκτακτης ανάγκης στον τομέα της δημόσιας υγείας πλήττει την κοινωνία ευρύτερα, 
προκαλώντας κλυδωνισμούς στην παγκόσμια και εθνική οικονομία.  Συναφώς, στο πλαίσιο της προσπάθειας 
για ανάσχεση της εξάπλωσης του ιού COVID-19 έχουν ληφθεί διάφορα μέτρα σε πλήρη συνάφεια με τις 
οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, όπως ο κοινωνικός περιορισμός, το κλείσιμο ξενοδοχειακών 
επιχειρήσεων, η απαγόρευση ταξιδιών από και προς την Κύπρο, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση της 
προστασίας της δημόσιας υγείας.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω έκτακτων μέτρων ο τομέας του τουρισμού 
επηρεάζεται σε σημαντικό βαθμό από ακυρώσεις οργανωμένων ταξιδιών από την Κύπρο προς το εξωτερικό, 
όπως και ταξιδιών από το εξωτερικό προς την Κύπρο σε ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα τόσο μέσω 
οργανωτών ταξιδιών, όσο και ιδιωτικών κρατήσεων απευθείας με τα ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα.  Ως 
εκ τούτου, είναι αναγκαία η λήψη έκτακτων μέτρων στήριξης του νευραλγικής σημασίας για την κυπριακή 
οικονομία τουριστικού τομέα.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης εκφράστηκαν εκ μέρους εκπροσώπων της Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάξεις ως προς συγκεκριμένες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι οποίες, όπως αναφέρθηκε, δε συνάδουν με την Οδηγία (ΕΕ) 2015/2302 του 
Ευρωπαïκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου σχετικά με τα οργανωμένα ταξίδια και τους 
συνδεδεμένους ταξιδιωτικούς διακανονισμούς.   

 Ως γνωστόν, η Κυπριακή Δημοκρατία προς εναρμόνιση με την πιο πάνω Οδηγία έχει θεσπίσει τον περί 
Οργανωμένων Ταξιδιών και Συνδεδεμένων Ταξιδιωτικών Διακανονισμών Νόμο του 2017 [Αρ. Νόμου 186(Ι) του 
2017], ο οποίος εφαρμόζεται αναφορικά με πακέτα που προσφέρονται προς πώληση ή πωλούνται από 
εμπόρους σε ταξιδιώτες και στους συνδεδεμένους ταξιδιωτικούς διακανονισμούς από εμπόρους για ταξιδιώτες. 

 Συναφώς, σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 11 του εν λόγω νόμου, ο ταξιδιώτης έχει δικαίωμα 
καταγγελίας της σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού πριν από την έναρξη του πακέτου χωρίς την καταβολή 
οποιασδήποτε χρέωσης καταγγελίας, στην περίπτωση αναπόφευκτων και έκτακτων περιστάσεων στον τόπο 
προορισμού ή πολύ πλησίον αυτού οι οποίες επηρεάζουν σημαντικά την εκτέλεση του πακέτου ή επηρεάζουν 
σημαντικά τη μεταφορά των επιβατών στον προορισμό, έχοντας δικαίωμα σε πλήρη επιστροφή όλων των 
καταβληθέντων χωρίς δικαίωμα σε πρόσθετη αποζημίωση. 

 Σημειώνεται ότι ο διοργανωτής στην πιο πάνω περίπτωση έχει υποχρέωση επιστροφής των 
καταβληθέντων για συγκεκριμένο πακέτο ποσό, αφαιρώντας την κατάλληλη χρέωση καταγγελίας χωρίς 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση, εν πάση δε περιπτώσει το αργότερο εντός δεκατεσσάρων (14) ημερών από την 
ημερομηνία καταγγελίας της σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού.   

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη επί του ειδικού αυτού σημείου, τονίστηκε ότι η παροχή 
δυνατότητας στον διοργανωτή να μην επιστρέψει στον ταξιδιώτη αμέσως τοις μετρητοίς τα καταβληθέντα, αλλά 



1638 

να του παράσχει πιστωτική σημείωση (κουπόνια), ώστε να μπορεί να χρησιμοποιήσει μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου του 2021, σύμφωνα με τα όσα προτείνονται στο νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή, έχει 
εφεξής ως νόμιμη βάση συμβατότητας των προτεινόμενων μέτρων (κρατική εγγύηση των ταξιδιωτικών 
κουπονιών) απευθείας το άρθρο 107(3)(β) της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΛΕΕ).  

 Σημειώνεται ότι αρχικά τη νόμιμη βάση για τον ίδιο σκοπό είχε αποτελέσει το προσωρινό πλαίσιο για τη 
λήψη μέτρων κρατικής ενίσχυσης, με σκοπό τη στήριξη της οικονομίας κατά τη διάρκεια της πανδημίας βάσει 
του άρθρου 107, παρ. 3, στοιχείο (β) της ΣΛΕΕ, το οποίο τροποποιήθηκε για να καλύψει πρόσθετα μέτρα 
ενίσχυσης τόσο στις 3 Απριλίου όσο και στις 8 Μαΐου 2020, αντίστοιχα. 

 Επιπλέον, σύμφωνα με τη σχετική σύσταση της 13ης Μαΐου 2020 [C (2020) 3125] της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής σχετικά με τα κουπόνια που προσφέρονται σε επιβάτες και ταξιδιώτες ως εναλλακτική δυνατότητα 
αντί της επιστροφής εξόδων για ματαιωθείσες υπηρεσίες οργανωμένων ταξιδιών και μεταφορών στο πλαίσιο 
της πανδημίας COVID-19, παρότι η επιστροφή με κουπόνια είναι δυνατή, μόνο εφόσον συναινεί ο επιβάτης, η 
προσφορά κουπονιού δε στερεί τους ταξιδιώτες του δικαιώματος επιστροφής χρημάτων. 

 Όπως επίσης αναφέρεται στην εν λόγω σύσταση, οι πολυάριθμες ματαιώσεις που προκάλεσε η 
πανδημία COVID-19 οδήγησαν σε μη βιώσιμες ταμειακές ροές και σε μη βιώσιμη κατάσταση εσόδων για τους 
τομείς των μεταφορών και των ταξιδιών.  Τα προβλήματα ρευστότητας των διοργανωτών επιδεινώνονται 
συνεπεία του γεγονότος ότι οι εν λόγω διοργανωτές καλούνται να επιστρέψουν το σύνολο του αντιτίμου του 
οργανωμένου ταξιδιού στους καταναλωτές, χωρίς οι ίδιοι να λαμβάνουν σε εύθετο χρόνο επιστροφή για τις 
προπληρωμένες υπηρεσίες που αποτελούν μέρος του οργανωμένου ταξιδιού.  Συνεπώς, δημιουργείται ο 
κίνδυνος οι διοργανωτές ή οι μεταφορείς να καταστούν αφερέγγυοι, οπότε πολλοί ταξιδιώτες και επιβάτες 
κινδυνεύουν να χάσουν τα καταβληθέντα και να μη λάβουν καμία επιστροφή, καθώς οι απαιτήσεις τους έναντι 
των διοργανωτών και των μεταφορέων δεν είναι προστατευμένες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, στην ίδια σύσταση προτείνεται αύξηση της ελκυστικότητας των κουπονιών 
ως εναλλακτική λύση αντί της άμεσης επιστροφής χρημάτων, ώστε η λύση αυτή να συμβάλει στη διευκόλυνση 
των προβλημάτων ρευστότητας των μεταφορέων και διοργανωτών και εν τέλει σε καλύτερη προστασία των 
συμφερόντων των επιβατών και ταξιδιωτών.  Βάσει της ίδιας σύστασης, τα κουπόνια πρέπει επίσης να 
προστατεύονται έναντι της πιθανής αφερεγγυότητας του μεταφορέα ή του διοργανωτή και να είναι επίσης 
ελκυστικά μέσω θέσπισης καθεστώτος στήριξης των φορέων εκμετάλλευσης στους τομείς των ταξιδιών και των 
μεταφορών, σύμφωνα με τους κανόνες περί κρατικών ενισχύσεων, βασιζόμενα απευθείας στο άρθρο 107, 
παρ. 3, στοιχείο (β) της ΣΛΕΕ.  Τέτοια καθεστώτα πρέπει να εφαρμόζονται σε όλους τους επιβάτες ή 
ταξιδιώτες που καλύπτονται από την οδηγία για τα οργανωμένα ταξίδια ή από τους σχετικούς κανονισμούς της 
ΕΕ για τα δικαιώματα των επιβατών, ανεξάρτητα από τον πάροχο υπηρεσιών.   

 Σημειώνεται ότι, καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης κατατέθηκαν από όλες τις πλευρές διάφορες 
εισηγήσεις μεταξύ άλλων προς διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, ώστε να καλύψει 
πέραν των οργανωμένων ταξιδιών και άλλες περιπτώσεις προπληρωμένων τουριστικών υπηρεσιών προς 
καταναλωτές που επηρεάζονται από την κρίση. 

 Σημειώνεται ότι ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας 
της Δημοκρατίας κατέθεσαν και γραπτώς τις απόψεις τους επί του νομοσχεδίου, προβαίνοντας σε περαιτέρω 
επεξηγήσεις επί του όλου θέματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω και στη βάση της εξέλιξης της όλης συζήτησης των εισηγήσεων που τέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, το αρμόδιο υπουργείο προχώρησε στην υποβολή νέων προτάσεων υπό μορφή 
αναθεωρημένων σχεδίων νόμου, με τελικό κείμενο το οποίο υποβλήθηκε την 21η Μαΐου 2020.   

 Ειδικότερα, στο τελικό αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά σχεδίου νόμου έχουν επέλθει τα 
ακόλουθα:  

1. Επιμέρους βελτιώσεις, προκειμένου οι πρόνοιες αυτού σε σχέση με τον ορισμό του όρου 
«προβληματική επιχείρηση» να συνάδει και να λαμβάνει υπόψη τα προβλεπόμενα στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  

2. Ένταξη των επιχειρήσεων που εδρεύουν στην Κύπρο και δραστηριοποιούνται στον τομέα των 
κρουαζιέρων, καθώς και στον τομέα εκμίσθωσης οχημάτων στον προτεινόμενο νόμο. 

3. Παραχώρηση δυνατότητας στον καταναλωτή να εκχωρεί το δικαίωμα εξαργύρωσης πιστωτικής 
σημείωσης που εκδίδεται προς όφελός του σε άλλο καταναλωτή σε σχέση με οργανωμένα ταξίδια, 
προκειμένου να καθίσταται η επιλογή της πιστωτικής σημείωσης πιο ελκυστική. 

4. Υποχρέωση του διοργανωτή ταξιδιών να ενημερώνει τον καταναλωτή για τους όρους της πιστωτικής 
σημείωσης για σκοπούς ορθής ενημέρωσης και διαφάνειας. 
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5. Καθορισμός της 31ης Ιανουαρίου 2022 ως ημερομηνίας λήξης της προθεσμίας επιστροφής χρημάτων σε 
περίπτωση ακύρωσης σύμβασης οργανωμένου ταξιδιού όσο και στην περίπτωση ακύρωσης σύμβασης 
για διαμονή σε ξενοδοχείο ή για συμμετοχή σε κρουαζιέρα. 

6. Παροχή εξουσίας στον Υπουργό Οικονομικών προς έκδοση διατάγματος στο οποίο να καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις έκδοσης κυβερνητικών εγγυήσεων στο πλαίσιο των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Όσον αφορά το επίμαχο ζήτημα της μη άμεσης επιστροφής των καταβληθέντων στους καταναλωτές τοις 
μετρητοίς, εφόσον αυτά ζητηθούν, επισημάνθηκε απ’ όλους τους αρμοδίους ότι υπό τις περιστάσεις η 
προτεινόμενη λύση κρίνεται ως η πλέον πρόσφορη, καθώς διασφαλίζει ότι οι καταναλωτές έχουν τη 
δυνατότητα να λάβουν κουπόνια ίσης αξίας και με τα ίδια χαρακτηριστικά του αγορασθέντος πακέτου τα οποία, 
αν τελικά δε χρησιμοποιηθούν μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2021 θα λαμβάνουν ως επιστροφή τοις μετρητοίς το 
αργότερο μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2022.  Ταυτόχρονα, δε χάνουν τα νόμιμα δικαιώματά τους, ήτοι να 
διεκδικήσουν δικαστικώς τα οφειλόμενα βάσει των διατάξεων της εναρμονιστικής νομοθεσίας, η οποία ως 
υπερεθνικό δίκαιο υπερισχύει κάθε εθνικής ρύθμισης.  Σε αντίθετη περίπτωση και εφόσον στο επίμαχο ζήτημα 
δοθούν άλλες λύσεις, που υπό τις περιστάσεις αντενδείκνυνται, οι δε διοργανωτές ταξιδιών συνακόλουθα 
καταστούν αφερέγγυοι, οι επιπτώσεις τόσο επί του κοινωνικού συνόλου όσο και επί των καταναλωτών θα είναι 
ακόμη μεγαλύτερες από την προσωρινή αποστέρηση των όσων έχουν καταβάλει για αγορά ταξιδιωτικών 
πακέτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών, κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος, ο κ. Βότσης, ο κ. Περδίκης, ο κ. Στεφάνου και ο κ. Γιωργάλλας.  Έχουμε μπόλικους.  
Να παρακαλέσω να μείνετε στα δύο-τρία λεπτά όπως είχαμε συνεννοηθεί και ήταν και παράκληση κάποιων 
αρχηγών κομμάτων, ακόμα και αν έρχονταν τα άλλα νομοσχέδια που είχαν πολλή συζήτηση.  

 Κύριε Κυπριανού, κύριε Παπαδόπουλε, σας επικαλούμαι, κύριε Νεοφύτου, δε θα μιλήσουμε πάνω από 
πέντε λεπτά.  Σε αυτά τα θέματα να παρακαλέσω ένας από κάθε κόμμα και όχι πέραν των δύο-δυόμισι λεπτών.   

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε τον λόγο.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα στηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και την ίδια στιγμή ακριβώς θα 
κάνουμε έκκληση και προς την κυβέρνηση ότι πρέπει να προχωρήσει ενδεχομένως με τη λήψη και άλλων 
μέτρων που θα μπορέσουν να ενισχύσουν την τουριστική βιομηχανία, δεδομένου ότι δυστυχώς και αυτή τη 
φορά θα πληρώσουμε τα λάθη του παρελθόντος.  Να υπενθυμίσω ότι εδώ και πάρα πολλά χρόνια από την 
πλευρά της ΕΔΕΚ τονίζαμε την ανάγκη ότι δεν πρέπει η κυπριακή οικονομία να στηρίζεται μόνο στον τουρισμό 
και στον κατασκευαστικό τομέα, δύο τομείς οι οποίοι είναι ιδιαίτερα ευαίσθητοι και εξαρτώνται σε πολλές 
περιπτώσεις από εξωγενείς παράγοντες, αλλά ότι έπρεπε να προχωρήσουμε να αναπτύξουμε καινοτόμες 
διαδικασίες που αφορούν τον πρωτογενή και τον δευτερογενή τομέα της οικονομίας.  Κάτι για το οποίο 
δυστυχώς δεν εισακουστήκαμε εδώ και πενταετίες που το ορίζουμε και το λέμε.  Γι’ αυτό ακριβώς αυτή τη 
δύσκολη περίοδο πρέπει τουλάχιστον, πέρα από τον κατασκευαστικό τομέα και στον τουριστικό, να 
επικεντρωθούμε και να προσπαθήσουμε, όσο μπορούμε, να μειώσουμε τις όποιες αρνητικές επιπτώσεις.  

 Κλείνοντας όμως, δε θα μπορούσα να μην κάνω και ένα σχόλιο.  Πραγματικά, διερωτώμαι γιατί αυτό το 
νομοσχέδιο η κυβέρνηση δεν το ενσωμάτωσε πάνω στο νομοσχέδιο των κρατικών εγγυήσεων για τις τράπεζες, 
δεδομένου ότι και αυτό είναι στην ουσία αντιμετώπιση της ίδιας κατάστασης, όπως ακριβώς είχε επικαλεστεί η 
κυβέρνηση για την περίπτωση των επιχορηγήσεων που δε δέχτηκε να διαχωριστεί το νομοσχέδιο από τις 
κρατικές εγγυήσεις της τράπεζας και πήγε πακέτο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι σήμερα πληρώνουμε το κόστος μιας πολιτικής κατεύθυνσης στην 
οικονομία που έβαζε σχεδόν όλα τα αυγά στον τουρισμό.  Έφτασε η μέρα που, αν δε στηριχθεί ο τουρισμός, 
απειλεί να «πουκουππίσει», να το πω έτσι κυπριακά, την κυπριακή οικονομία.   
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 Είμαστε αναγκασμένοι λοιπόν, για χάρη της κυπριακής οικονομίας, να ψηφίσουμε μέτρα τα οποία να 
στηρίξουν τον κυπριακό τουρισμό.  Πρέπει όμως να πούμε πράγματι ότι αυτή η πολιτική ήταν ευκαιρία να 
αλλάξει ο τρόπος που αναπτύσσεται αυτή η χώρα και στηρίζει την οικονομία της και όντως να στηρίξει 
περισσότερο τον πρωτογενή και δευτερογενή τομέα.   

 Διάβαζα σήμερα στην εφημερίδα πόσο άλλαξε ξαφνικά το ισοζύγιο εμπορικών συναλλαγών, πόσο οι 
εξαγωγές μας έχουν φτάσει στο μηδέν αυτούς τους μήνες και πόσο είμαστε εξαρτημένοι εκατόν τοις εκατόν 
πλέον από το εξωτερικό.  Ακόμα και στο ψωμί που τρώμε σε λίγο! 

 Λοιπόν, πέραν τούτου, και για τον τουρισμό, κύριε Πρόεδρε, και το ξέρουμε πάρα πολύ καλά, σήμερα ο 
κυπριακός τουρισμός ελέγχεται από τρία-τέσσερα γραφεία, «tour operators» τους λεγόμενους, τους 
διοργανωτές ταξιδιών και αυτό το νομοσχέδιο είναι αυτούς που θέλει να στηρίξει ουσιαστικά, μέσα από την 
παροχή αυτής της πιστωτικής σημείωσης.  Στηρίζονται βέβαια επαγωγικά και η λεγόμενη τουριστική 
βιομηχανία της Κύπρου και οι εργαζόμενοι.  Εμείς δεν έχουμε αντίρρηση να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, 
βάζουμε όμως δύο βασικές προϋποθέσεις:  Η μία να διασφαλιστούν τα δικαιώματα του καταναλωτή και των 
Κυπρίων, αλλά και των ξένων και η δεύτερη να διασφαλιστούν τα δικαιώματα των εργαζομένων.  Γι’ αυτό και 
έχουμε δύο τροπολογίες βασικά.  Η μία είναι σε τέσσερις εκδόσεις, τέσσερα σημεία, αλλά είναι η ίδια, και η 
δεύτερη έχει να κάνει με τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων και αναλόγως της τοποθέτησης της 
ολομέλειας πάνω στις δύο αυτές τροπολογίες θα τοποθετηθούμε και επί του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ποιοι άλλοι είπαμε ότι θέλετε να μιλήσετε; 

 Ο κ. Στεφάνου, μετά ο κ. Βότσης, μετά ο κ. Λιλλήκας και κρατάτε τη σειρά σας.  Και μετά ο κ. Αβέρωφ…  
Έχουμε πολλούς όμως, εντάξει. 

 Κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η πανδημία του 
κορωνοϊού, έχει προκαλέσει τεράστια προβλήματα και στην κοινωνία και στην οικονομία και πολύ περισσότερα 
προβλήματα σε έναν εξαιρετικής σημασίας τομέα της κυπριακής οικονομίας, που είναι ο τουρισμός.  Γι’ αυτό 
και δεν υπάρχει καμία αμφιβολία από κανέναν ότι πρέπει να εξευρεθούν τρόποι, εργαλεία, για να στηριχθεί και 
η οικονομία, ασφαλώς να στηριχθεί και ο τουρισμός που παράγει ένα πολύ σημαντικό ποσοστό από το 
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της κυπριακής οικονομίας.  Το εργαλείο των πιστωτικών σημειώσεων ή των 
«vouchers», όπως είναι πιο γνωστό, είναι γεγονός πώς βρίσκεται στο επίκεντρο της συζήτησης που γίνεται 
στην Ευρώπη και είναι επίσης γεγονός ότι κάτω από συγκεκριμένες συνθήκες και προϋποθέσεις, μπορεί να 
αποτελέσει ένα αποτελεσματικό εργαλείο για να βοηθήσει τον τομέα του τουρισμού να αντιμετωπίσει στο 
βαθμό του δυνατού τα προβλήματα που έχει προκαλέσει η πανδημία.  Πρέπει όμως να πω την ίδια ώρα ότι οι 
πιστωτικές σημειώσεις, πέρα από τα διάφορα ζητήματα, εγείρουν και ένα πολύ βασικό ζήτημα το οποίο δεν 
μπορούμε εύκολα να προσπερνούμε.  Και αυτό το ζήτημα είναι τα δικαιώματα των καταναλωτών και ειδικά το 
δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν αν τελικά θέλουν τα λεφτά τους πίσω ή αν θα αποδεχτούν το 
voucher.   

 Πρέπει να πω ότι η Γερμανία, που ήταν μια από τις πρώτες χώρες, αν όχι η πρώτη, που κινήθηκε προς 
την κατεύθυνση των vouchers, τελικά το πρόγραμμα που αρχικά είχε καταθέσει απορρίφθηκε από την 
Κομισιόν, γιατί δε διασφάλιζε το δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν, με αποτέλεσμα να πάνε σε άλλες 
λύσεις.  Η Κομισιόν δε, βλέποντας ότι πολλές χώρες θα πάνε στη λογική των πιστωτικών σημειώσεων, κάθισε 
σε συζήτηση και πήρε και αποφάσεις και έχει και οδηγίες και συστάσεις προς τις χώρες και η πιο βασική οδηγία 
που δίνει είναι ότι πρέπει ασφαλώς σε αυτή τη διαδικασία των πιστωτικών σημειώσεων να διασφαλίζεται το 
δικαίωμα των καταναλωτών να επιλέξουν μαζί με πολλά άλλα πράγματα.   

 Πρέπει να πω ότι ο δικός μας νόμος που ήρθε και που βελτιώθηκε, μέσα από την προσπάθεια όλων 
στην επιτροπή Οικονομικών, δε διασφαλίζει όπως η Κομισιόν θέλει και εμείς θα θέλαμε το δικαίωμα των 
καταναλωτών να αποφασίσουν για το τι θα κάνουν. Έγινε μια προσπάθεια να βελτιωθεί, πλην όμως δε 
διασφαλίζεται και αυτό το παραδέχονται, νομίζω, και το παραδέχθηκαν στην επιτροπή Οικονομικών όλοι οι 
βασικοί συντελεστές.  Και η Γενική Εισαγγελία και το υφυπουργείο και το υπουργείο και η Υπηρεσία 
Προστασίας του Καταναλωτή, όταν προσκλήθηκαν να έρθουν σε μια από τις συζητήσεις, ήταν κάθετοι 
αναφορικά με το θέμα.   

 Άρα, το διακύβευμα που έχουμε μπροστά μας με το να βοηθήσουμε τον τουρισμό με τις πιστωτικές 
σημειώσεις, είναι ότι κάποια από τα δικαιώματα των καταναλωτών θα τα περιορίσουμε;  Εμείς σε αυτό το 
διακύβευμα, αναγνωρίζοντας πλήρως την ανάγκη να στηριχθεί ο τουρισμός, αναγνωρίζοντας πλήρως τη 



1641 

σημασία του τουρισμού για την κυπριακή οικονομία και κοινωνία, αναγνωρίζοντας πλήρως και τη δύσκολη 
κατάσταση στην οποία ιδιαίτερα ο τουρισμός της Κύπρου έχει περιέλθει, αλλά την ίδια ώρα αναγνωρίζοντας και 
τα δικαιώματα των καταναλωτών, έχουμε αποφασίσει να ψηφίσουμε αποχή.  Και η αποχή έχει το εξής μήνυμα:  
Από τη μια την αναγνώριση της δυσκολίας της κατάστασης και της σημασίας της στήριξης του τουρισμού…  
Και -ειρήσθω εν παρόδω- πρέπει να πω ότι ως κόμμα την περασμένη βδομάδα είχαμε ανακοινώσει μια 
ολοκληρωμένη πρόταση για τον τουρισμό και την είχαμε αποστείλει στην κυβέρνηση στις συνθήκες της 
πανδημίας και μετά για το πώς ο τουρισμός πρέπει να αντιμετωπίσει τις δυσκολίες, αλλά την ίδια ώρα 
δηλώνουμε ότι εν γνώσει μας δεν μπορούμε να συναινέσουμε στην παραβίαση δικαιωμάτων των 
καταναλωτών, έστω και αν το βασικό επιχείρημα που ακούστηκε στην επιτροπή Οικονομικών είναι ότι το 
νομοσχέδιο, όπως και να διαμορφωθεί, όπως και να ψηφισθεί, θα πάει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ας το κρίνει.   

 Την ίδια ώρα πρέπει να πω ότι εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συντομεύετε, κύριε Στεφάνου, σας παρακαλώ! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τελειώνω. 

 …θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες που καταθέτουν οι Οικολόγοι.  Πρώτον, είναι ένα βήμα, παρ’ ότι 
δε διασφαλίζονται τα δικαιώματα των καταναλωτών, αλλά είναι ένα βήμα προς αυτή την κατεύθυνση και, 
δεύτερον, έχει να κάνει και με την ανάγκη να διαφυλάξουμε τα δικαιώματα των εργαζομένων στην πολύ 
ευαίσθητη βιομηχανία του τουρισμού. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Δε θα αναλύσω όπως έχουν κάνει οι προηγούμενοι συνάδελφοι το ότι βεβαίως βάλαμε όλα τα αυγά μας 
στον τουρισμό και τώρα προσπαθούμε να λύσουμε ένα πρόβλημα.  Είναι εκεί αυτό το πρόβλημα και πρέπει 
διαχρονικά οι επόμενες κυβερνήσεις και η νυν να το λύσουν.  

 Σήμερα αναγνωρίζουμε όλοι ότι ο τουρισμός είναι ο τομέας που έχει το μεγαλύτερο πρόβλημα, το οποίο 
βεβαίως μεταφέρεται και στην κυπριακή οικονομία, λόγω του ότι είναι επί του ΑΕΠ ένα πολύ μεγάλο ποσοστό.  
Όσα είπε ο Στέφανος τα έχουμε πει στην επιτροπή Οικονομικών σε τέσσερις συνεδριάσεις, στην προσπάθεια 
να βρούμε τη χρυσή τομή για να λύσουμε το πρόβλημα που όλοι θέλουμε να το λύσουμε.  Διότι στο τέλος της 
ημέρας πρέπει να πούμε ότι όχι μόνο δεν είμαστε μόνοι μας στον κόσμο, έχουμε γύρω μας το ανταγωνιστικό 
περιβάλλον, άλλες χώρες έχουν ήδη προχωρήσει και έκαμαν τις ανάλογες κινήσεις, οι οποίες κινήσεις, για να 
έχουμε όλη την εικόνα…  Καταρχάς, το κράτος τι κάμνει, για να ξέρει και ο κόσμος που μας ακούει;  Το κράτος 
εγγυάται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου του 2021 την αφερεγγυότητα των επιχειρήσεων που θα δώσουν το voucher.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τη φερεγγυότητα…  Όχι, είναι την αφερεγγυότητα που εγγυάται.  Δηλαδή, αν για έναν τουριστικό 
πράκτορα ή ένα ξενοδοχείο που έχει εκδώσει voucher, εμείς λέμε του πολίτη, του καταναλωτή, του tour 
operator του εξωτερικού ότι, αν αυτή η επιχείρηση που σου έδωσε το voucher στο τέλος της 31ης Δεκεμβρίου 
του 2021 καταστεί αφερέγγυος, εμείς ως κράτος θα σε καλύψουμε. Γιατί το κάμνουμε τούτο;  Το κάμνουμε και 
για τον καταναλωτή, αλλά κυρίως για να πείσουμε και τον οργανωτή ταξιδιών, κυρίως του εξωτερικού, που εκεί 
είναι το μεγάλο ποσό, τα €80 εκατομ., τα €5 εκατομ. αφορούν όσους έχουν κάνει απευθείας κρατήσεις με 
ξενοδόχους και το €1,5 εκατομ. αφορά τους tour operators της Κύπρου που έχουν οργανώσει κάποιες…  Και 
εκεί είναι το θέμα των καταναλωτών, γι’ αυτή την ομάδα είναι το θέμα των καταναλωτών.  Αλλά, στην 
προσπάθεια να μην κάψουμε όλο το πάπλωμα, ήρθε τούτο το νομοσχέδιο που στέλνει το μήνυμα και στον 
οργανωτή ταξιδιών του εξωτερικού, που τόσα χρόνια εμπιστεύεται την Κύπρο για τους πελάτες του, ότι τούτη η 
χώρα δε σε αφήνει εκτεθειμένο.  Όπως και του καταναλωτή.  Του καταναλωτή τι του λέμε;   Σίγουρα με τούτο 
τον νόμο λέμε σε αυτόν που θα σου δώσει το voucher ότι έχει το δικαίωμα να σου το δώσει, δε θα πιάσεις 
άμεσα τα λεφτά σου, σε δεκαπέντε μέρες, αλλά σου κάμνουμε guarantee ότι δε θα χάσεις σε καμία περίπτωση 
τα λεφτά σου και μπήκε και μια πρόνοια μετά από τις συζητήσεις στην επιτροπή μας ότι έχει και το δικαίωμα να 
δώσει κάποιου άλλου το κουπόνι που βαστά.   

 Άρα, σκέφτομαι, κάποιος που έσιει άμεση ανάγκη χρημάτων θα μπορεί να δώσει το κουπόνι σε κάποιο 
φίλο, συγγενή, γνωστό που θέλει να πάει αύριο να ακολουθήσει παρόμοιο πρόγραμμα με τζιείνο που έκλεισε 
τζιαι να αξιοποιήσει τα χρήματα που θα ήθελε.   
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τζιαι εγγυημένο από το κράτος. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Τζιαι εγγυημένο από το κράτος!  

 Θεωρώ ότι κανένας τουριστικός πράκτορας, εάν κάποιος αύριο επιμένει οπωσδήποτε, γιατί έσιει ανάγκη 
να πκιάει τα λεφτά του, έθθα του τα δώσει. 

 Τώρα, αν θα μπλεχτούμε στη διαδικασία να το βάλουμε μες το κείμενο όπως είναι, σίουρα θα κάνουμε 
κάτι πολύ διαφορετικό που έκαμε η Ελλάδα, η οποία δεν προχώρησε απόλυτα τζιαι έλυσε το πρόβλημα 
καθαρά, με όλο τον σεβασμό και τον προβληματισμό για τους φίλους καταναλωτές, που θεωρώ ότι δεν είναι 
εκεί το πρόβλημα.  Αυτές τις κρίσιμες ώρες εμείς λέμε ότι πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια, γι’ αυτό 
θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο που είναι ενώπιόν μας.   

 Τζιαι απολογούμαι που μίλησα λίγο παραπάνω, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Όι, είσαι εντάξει. 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα πάρω την κουβέντα από εκεί που την άφησε ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών για το θέμα 
της αφερεγγυότητας.  Μέσα στο νομοσχέδιο, όπως γίνεται ο ορισμός της αφερεγγυότητας, λέει ότι 
«αφερεγγυότητα σημαίνει την κατάσταση κατά την οποία επιχείρηση αδυνατεί να αποπληρώσει όλα της τα 
χρέη όπως αυτά προκύπτουν» και ο καθορισμός «όλα της τα χρέη» δεν μπορεί παρά μόνο να θεωρείται 
αυστηρή έννοια όσον αφορά το ποιους ή αν μπορεί να πληρώσει.  Μπορεί να μπορεί να πληρώσει ορισμένα 
της χρέη.  Άρα, δε θα μπορεί να εγγυηθεί το κράτος μία επιχείρηση η οποία εν μέρει δεν μπορεί να πληρώσει 
τα χρέη της.  Και μπορεί να ξεφύγει σε τούτη την περίπτωση ο διοργανωτής ταξιδιών τζιαι να υπάρχει τούτο το 
παράθυρο, να μην μπορεί να ενεργοποιήσει εγγυητική που μπορεί να δώσει το κράτος σε τούτη την 
περίπτωση να καλύψει τις περιπτώσεις των καταναλωτών που θέλουν να πάρουν πίσω τα λεφτά τους.  Άρα, η 
ουσία του ορισμού της αφερεγγυότητας θα έπρεπε να ήταν «η επιχείρηση ή ο διοργανωτής ο οποίος θεωρείται 
ότι αδυνατεί να εκτελέσει το σύνολο ή μέρος των ταξιδιωτικών του υποχρεώσεων», όχι όλων των χρεών του, 
γιατί τζιαι στον νόμο που αφορά τα οργανωμένα ταξίδια δε μιλά για χρέη, μιλά για αδυναμία εκπλήρωσης 
υποχρεώσεών του ή μέρος των υποχρεώσεών του έναντι των ταξιδιωτών.  Άρα, αν όντως θέλουμε να 
στηρίξουμε με εγγυήσεις του κράτους τούτη την αφερεγγυότητα των επιχειρήσεων που ασχολούνται με τα 
οργανωμένα ταξίδια, δε θα έπρεπε να είναι τόσο αυστηρός ο ορισμός, ακριβώς για να καλύψουμε τζιαι το άλλο 
μέρος που αφορά τα δικαιώματα των καταναλωτών τζιαι να μη βρεθούν εκτεθειμένοι οι καταναλωτές απέναντι 
στις συγκεκριμένες διαδικασίες.   

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξω τις τροπολογίες των Οικολόγων.  Αυτό το θέμα, αν η ολομέλεια κρίνει 
ότι δε θα έπρεπε να ήταν τόσο αυστηρό, ίσως να μπορεί να αλλάξει στη συζήτησή μας.  Εάν δεν αλλάξει, κύριε 
Πρόεδρε, εγώ δε θα στηρίξω το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα συμφωνήσω με τους προλαλήσαντες που έχουν τονίσει την αναγκαιότητα ως Κύπρος επιτέλους να 
διαμορφώσουμε ένα διαφορετικό και πιο σύνθετο σύγχρονο μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης, για να μην 
έχουμε τόσο μεγάλα ρίσκα από τομείς που είναι τόσο ευάλωτοι σε εξωγενείς παράγοντες.  Κάποια στιγμή 
πρέπει να γίνει αυτός ο στρατηγικός σχεδιασμός, για να μην τρέχουμε πάντα πίσω από την άμαξα.   

 Είναι απόλυτα αναγκαίο να στηριχθεί η τουριστική βιομηχανία, γιατί, είτε το θέλουμε είτε όχι, επηρεάζει 
ένα πολύ σημαντικό μέρος του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος, χιλιάδες θέσεις εργασίας και όχι μόνο, αλλά 
και παρεμφερείς άλλες επιχειρήσεις.   

 Εμείς θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο.  Έγινε πάρα πολλή συζήτηση για τα θέματα προστασίας των 
καταναλωτών, έγινε μια προσπάθεια και στην επιτροπή Οικονομικών να βρεθεί μια χρυσή τομή.  Επειδή 
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υπάρχουν και πιστεύω θα υπάρχουν πολύ λίγοι καταναλωτές οι οποίοι, είτε λόγω ανεργίας -αν βρεθούν στην 
ανεργία- είτε σημαντικής μείωσης των εισοδημάτων τους, θα χρειάζονται ενδεχόμενα εκείνα τα λεφτά, θα 
στηρίξουμε τις τροπολογίες των φίλων Οικολόγων.  Βεβαίως, αναμένουμε ότι και η τουριστική βιομηχανία και 
περισσότερο και κυρίως οι ξενοδόχοι θα διαμορφώσουν και ελκυστικά πακέτα προς τους Κύπριους πελάτες -
να το θέσω έτσι- έτσι ώστε τουλάχιστον σε αυτές τις δύσκολες ώρες να δημιουργηθούν συνθήκες για ανάπτυξη 
εσωτερικού τουρισμού, που θα κινήσει σε κάποιο βαθμό την τουριστική βιομηχανία, και θα έχουν και τη 
δυνατότητα οι Κύπριοι πολίτες με λιγότερο κόστος, αφού δε θα ταξιδέψουν στο εξωτερικό, να κάνουν διακοπές 
στην Κύπρο μετά από δύο μήνες κλεισούρας στο σπίτι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι γεγονός ότι ο κορωνοϊός ανέδειξε και τις δυνατότητες και τις δυνάμεις και τις αδυναμίες αυτής της 
πολιτείας και ιδιαίτερα της οικονομίας.  Και στον τομέα του τουρισμού θα βιώσουμε περαιτέρω αλλαγές, 
απλούστατα γιατί αλλάζουν σε παγκόσμιο επίπεδο πλέον οι ταξιδιωτικές συνήθειες και οι συνθήκες.  Και είναι 
εδώ που χρειάζεται να δούμε έγκαιρα ότι τα έσοδα που θα χάσει η οικονομία από τον τουρισμό θα πρέπει να 
υποκατασταθούν με τον έναν ή τον άλλο τρόπο από άλλους τομείς και δη τον πρωτογενή τομέα της 
παραγωγής.   

 Στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας, ναι, χαλαρώνει, αλλά δεν εξαφανίζεται το 
κατοχυρωμένο δικαίωμα του καταναλωτή να αποφασίσει ο ίδιος αν θα απαιτήσει να του επιστραφούν ως 
πρώτη επιλογή τα ποσά τα οποία έχει προπληρώσει για το όποιο τουριστικό προϊόν έχει αγοράσει.  Όμως θα 
πρέπει να είμαστε ρεαλιστές.  Τι θα γίνει στην οικονομία και ιδιαίτερα στις επιχειρήσεις του τουριστικού τομέα, 
αν απαιτήσουν όσοι έχουν προπληρώσει τα ογδόντα εκατομμύρια να επιστραφούν αυτά ή μέρος από αυτά ως 
πρώτη προτεραιότητα πίσω στους πελάτες;  Απλούστατα, θα κλείσουν πάρα πολλές επιχειρήσεις!  Και είναι 
αυτό το οποίο το Υφυπουργείο Τουρισμού σωστά έχει υποδείξει ως πρώτη προτεραιότητα καθορίζοντας ότι η 
πρώτη επιλογή είναι το voucher, η πιστωτική σημείωση και όχι η άμεση επιστροφή των χρημάτων, δικαίωμα το 
οποίο δε χάνεται, δικαίωμα το οποίο μπορεί να ασκηθεί σε ένα μεταγενέστερο στάδιο.  Ως εκ τούτου, επειδή 
συμφωνούμε με αυτή την προσέγγιση, εμείς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.   

 Για τα εργασιακά και τα υπόλοιπα νομίζω ότι κατοχυρώνονται τα δικαιώματα των εργαζομένων μέσα 
από τις συλλογικές συμβάσεις.  Είναι ένας τομέας ιδιαίτερος ο τουριστικός, χρειάζεται προσοχή, γι’ αυτό δε θα 
ψηφίσουμε τις τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Καταρχάς, Πρόεδρε, να πούμε ότι, όπως και στα υπόλοιπα νομοσχέδια έτσι και σε αυτό υπάρχει μια 
προσπάθεια για ωραιοποίηση της κατάστασης, ενώ στην πραγματικότητα δεν υπάρχει η ανάλογη κάλυψη 
προς τον συγκεκριμένο τομέα στον οποίο αναφερόμαστε και, παρ’ όλον ότι θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο, καλό 
είναι να γνωρίζουν επ’ ακριβείας οι όσοι θα αιτηθούν ότι δε θα καλυφθούν όλοι.  Και αυτό είναι ξεκάθαρο.  Και 
καλό θα ήταν επίσης να ξεκαθαρίσουμε ότι θα μπορούσαν να γίνουν πολύ περισσότερα για έναν τομέα όπως 
είναι ο τουρισμός.  Και γι’ αυτό κάνουμε ακόμα μία έκκληση προς την κυβέρνηση να αλλάξει τουλάχιστον και να 
ενισχύσει τα πακέτα τα οποία θα προορίζονται για τον τουρισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είχαμε πει, ει δυνατόν, ένας από κάθε κόμμα και, ει δυνατόν, μέχρι το πολύ δυόμισι λεπτά.   

 Ο κ. Θεοπέμπτου θέλει να μιλήσει.  Εγώ θα του δώσω τον λόγο κατ’ εξαίρεση.  Να μη γίνει 
προηγούμενο.   

 Για μισό λεπτό, κύριε Θεοπέμπτου.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έσιει τζιαι ’πού άλλα κόμματα, πριν δώσετε τον λόγο σε δεύτερο άτομο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



1644 

 Τωρά ακούω ότι έσιει τζι άλλα κόμματα μέσα. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Σας ευχαριστώ, Πρόεδρε, πραγματικά θα είμαι πολλά σύντομος.   

 Θέλω να υπενθυμίσω σε όλους την κατάσταση που είχαμε στην Κύπρο τα παλιά τα χρόνια, όπου τις 
καλοκαιρινές περιόδους έσφυζαν οι πόλεις από ζωή, έβγαιναν οι τουρίστες έξω, είχαμε την περιοχή στην 
Πάφο, την Αγίου Αντωνίου, την παραλιακή στη Γερμασόγεια.  Εγώ θυμούμαι στη Λάρνακα-Δεκέλεια πόσο 
πολύ κόσμο είχε, τουρίστες να κυκλοφορούν.  Συγκρίνετε τώρα.  Όλοι οι τουρίστες είναι εξαφανισμένοι λόγω 
του all inclusive, για το οποίο έπρεπε η κυβέρνηση να φροντίσει κάποια στιγμή να βάλει έναν περιορισμό, έναν 
όρο, μια συμφωνία, να μπορεί ο τουρίστας που έρχεται στην Κύπρο να βγαίνει έξω, να ξοδεύει τα λεφτά του 
στην πόλη. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το 2013, όταν ένας άλλος τομέας της οικονομίας, οι υπηρεσίες, ο τραπεζικός τομέας κ.λπ., κατέρρεε 
καταστρέφοντας την Κύπρο, ελέαμεν «ώρα να επενδύσουμε στους παραγωγικούς τομείς της οικονομίας, όπως 
είναι ο τουρισμός, η ναυτιλία, η γεωργοκτηνοτροφία» κ.λπ. κ.λπ.  Δεν ξέρω ποιος αποκλείει τον τουρισμό από 
το να είναι παραγωγικός τομέας της οικονομίας τόσο εύκολα.  Βεβαίως και η κάθε χώρα, η κάθε οικονομία έχει 
τα συγκριτικά της πλεονεκτήματα.  Και η Κύπρος έχει τα συγκριτικά της πλεονεκτήματα και πρέπει να 
αξιοποιήσει και να μεγεθύνει, αν θέλετε, το τουριστικό της προϊόν, το ακαθάριστο εθνικό προϊόν που 
προέρχεται από τον τουρισμό.  Όπως έχει μυαλά, για να τα επενδύσει στον τομέα των υπηρεσιών, όπως έχει 
καλά παραδοσιακά προϊόντα -εξού και τα €250 τόσα εκατομ. έσοδα από το χαλλούμι- για να επενδύσει εκεί 
που μπορεί στη γεωργοκτηνοτροφία, όπως έχει, αν θέλετε, δυνατότητα σε κάποιο μέγεθος μεταποίησης και 
σαφέστατα έχει και δυνατότητες ανάπτυξης της οικοδομικής βιομηχανίας.  Την πολεμήσαμε και αυτή κατά 
καιρούς με τα γνωστά θέματα, όταν έφερνε πολύ εισόδημα στην Κύπρο.  Άρα, το να στηρίξουμε τον τουρισμό 
είναι εκ των ων ουκ άνευ και είναι θεωρητικό και μόνο θεωρητικό και άτοπο, αν θέλετε, πολιτικά να λέμε 
«ξέρετε, εκάναμε λάθος που επενδύσαμε στον τουρισμό».  Δεν εκάναμε κανένα λάθος που επενδύσαμε στον 
τουρισμό, πολύ καλά επενδύσαμε στον τουρισμό, πολύ καλά έκανε το Υφυπουργείο Τουρισμού, πολύ καλά 
αναπτύσσεται το υφυπουργείο με στρατηγικές εθνικές, για να επεκτείνουμε την τουριστική περίοδο, γιατί είναι 
αυτό το οποίο μπορούμε να κάνουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Άφησε τζιαι λλίον χρόνο για τον αρχηγό σου! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Βεβαίως! 

 Ούτε μεγάλες εκτάσεις έχουμε, για να έχουμε καλλιέργειες, ούτε μεγάλες βιομηχανικές επιλογές έχουμε, 
για να έχουμε τεράστιες βιομηχανίες αυτοκινήτων κ.λπ.  Αυτό που έχουμε καλά το χειριζόμαστε.   

 Αυτό το νομοσχέδιο είναι εκ των ων ουκ άνευ, γιατί απλούστατα θα δώσει δυνατότητα ρευστότητας στις 
επιχειρήσεις να αντέξουν τη δύσκολη περίοδο χωρίς κανένα πρόβλημα για τον καταναλωτή.  Οι οποιεσδήποτε 
τροπολογίες θέλουν να δημιουργήσουν πρόβλημα, για να υπάρχει ρευστότητα στην αγορά, ουσιαστικά 
οδηγούν επιχειρήσεις στο κλείσιμο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο, όχι για να σχολιάσω οτιδήποτε ούτε να μπούμε στη συζήτηση 
κατά πόσο ο τουρισμός πρέπει ή όχι.  Μία πολύ σημαντική συμπλήρωση την οποία παρέλειψα να κάνω, ότι, 
εάν υπερψηφιστούν οι τροπολογίες -τις οποίες και εμείς θα ψηφίσουμε- των Οικολόγων, θα υπερψηφίσουμε 
και το νομοσχέδιο, ειδάλλως θα μείνουμε στην αποχή. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.    

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σύντομα, Πρόεδρε.   

 Κάθε φορά που έχουμε κρίση, θα ακουστούν οι επίκαιρες φωνές, πως είναι λάθος το ότι επενδύσαμε 
στον τουρισμό, λάθος γιατί επενδύουμε στα ακίνητα, λάθος γιατί κτίζουμε και πουλούμε, λάθος γιατί έχουμε 
υπηρεσίες είτε λογιστικών ή νομικών.  Ε, μα, αυτή είναι η Κύπρος!  Αυτή είναι η Κύπρος!  Εάν κάποιοι έχουν 
την άποψη ότι πρέπει να κλείσουμε τον τουρισμό, την ανάπτυξη γης και τις υπηρεσίες, πώς θα ζει η Κύπρος; 

 Χαιρετίζουμε τη θέση του ΑΚΕΛ, όπως την εξέφρασε στην αρχή ο Στέφανος, ότι πρέπει σε κάθε κρίση 
να ζυγίζουμε, να βάζουμε στη ζυγαριά και τα δικαιώματα των καταναλωτών, αλλά και τις οικονομίες στο 
σύνολο, αλλά μας τα χάλασε με την τοποθέτησή του ότι θα ψηφίσει τις τροπολογίες.   

 Απλώς, θέλω να επισημάνω, κύριε Πρόεδρε -με απόλυτο σεβασμό στο τι θα πράξει το κάθε κόμμα- ότι η 
υπερψήφιση των τροπολογιών των Οικολόγων ακυρώνει τη φιλοσοφία του νομοσχεδίου και καλύτερα είτε να 
αποσυρθεί είτε να καταψηφιστεί.  Δε θα έχει κανένα νόημα να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, αν περάσουν οι 
τροπολογίες του συνάδελφου του κ. Περδίκη, γιατί ακυρώνουν αυτά που με πολλή λογική είπε ο Στέφανος, για 
να αιτιολογήσει τη θέση του κόμματός του προς την αποχή. 

 Υπάρχει και ένα άλλο σημείο.  Μα, κάθε φορά που εννά ψηφίσουμε έναν νόμο, εννά βάλλουμεν τζιαι 
όρους; Που πολύ σωστά εμείς θα το ψηφίσουμε πρωτίστως για τους εργαζομένους στην τουριστική 
βιομηχανία, γιατί, αν δεν ψηφιστεί, θα πάν’ στην ανεργία.  Έν’ για τους εργαζομένους και για τους καταναλωτές.  
Κάθε φορά που ψηφίζουμε κάτι, να προσθέτουμε και την υποχρέωση να κρατούν τους υπαλλήλους.  Μα, δεν 
το πράξαμε;  Κύριε Πρόεδρε, δεν το πράξαμε, όταν ψηφίζαμε ότι όποιος μπει στο πρόγραμμα στήριξης του 
Υπουργείου Εργασίας έχει την υποχρέωση να μην απολύσει κανέναν ούτε κατά τη διάρκεια που είναι στο 
πρόγραμμα, αλλά και αρκετούς μήνες μετά από το πρόγραμμα; 

 Επιπρόσθετα, μα, ξεχνά αυτό σώμα την εποχικότητα του τουρισμού;  Όταν λες από τη στιγμή που θα 
δοθούν οι εγγυήσεις συν έξι μήνες, είναι τέλος Μαΐου.  Μέχρι να ψηφιστεί, να δημοσιευτεί και να δοθούν οι 
κρατικές εγγυήσεις, καλόν Ιούλη.  Ούλλα τα ξενοδοχεία μας κλείουν Οκτώβριο.  Ε, και θέλει ο συνάδελφος και 
οι φίλοι της αριστεράς να ψηφίσουν, ούτως ώστε μια βιομηχανία που υπό φυσιολογικές συνθήκες έκλειε τον 
Οκτώβριο να τους υποχρεώνει να έχουν το φουλ του προσωπικού τους και να ακυρώσουμε τα σχέδια 
δεκαετιών να τους έχουν ως τον Γενάρη;  Κλειστά τα ξενοδοχεία, ενώ υπάρχει το σχέδιο που είναι 
συμφωνημένο με τις συντεχνίες για τη στήριξη των εργαζομένων από τον Οκτώβριο ως τον Μάρτιο; 

 Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, λέγοντας ότι, αν θα περάσουν οι τροπολογίες, καλύτερα να μην ψηφιστεί, γιατί 
είναι ωσάν να μην έχουμε κάμει κάτι για την οικονομία μας, τους εργαζομένους και την ξενοδοχειακή 
βιομηχανία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Μυλωνά, μόνο για μισό λεπτό, σας παρακαλώ! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όπως πάντα, κύριε Πρόεδρε.  

 Μπορεί να είναι και σχετικό και άσχετο, €6 δις περίπου η γερμανική κυβέρνηση θα προσφέρει στη 
Lufthansa, για να τη σώσει.  Να υπενθυμίσω για την ιστορία, μπορεί να είναι σχετικό και άσχετο, για μένα είναι 
σχετικότατο, η Eurocypria έκλεισε παρά τις εγγυήσεις και κλείσαμε και τη Cyprus Airways για €30 εκατομ., τον 
κρατικό αερομεταφορέα, που είναι χρήσιμο εργαλείο για τον τουρισμό που αγωνιούμε όλοι τώρα.  Απλώς, να 
υπενθυμίσω τα γεγονότα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά υποχρεώνομαι να μιλήσω, γιατί ειλικρινά δεν μπορώ 
να παρακολουθήσω τη λογική κάποιων.  Δεν καταλαβαίνω γιατί, όταν κάποιοι εκφράζουν τις απόψεις τους, οι 
απόψεις τους να είναι όροι και προϋποθέσεις και γιατί άλλοι, όταν διατυπώνουν τις δικές τους απόψεις, να είναι 
η σοφία της Κύπρου ολόκληρης.  Έν’ τα καταλαβαίνω αυτά τα πράγματα.  Γιατί δηλαδή οι δικές μας οι απόψεις 
να θεωρείται ότι βάλλουν όρους και προϋποθέσεις στο οποιοδήποτε ζήτημα;  Έχουμε κάποιες θέσεις.  Έχουμε 
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δικαίωμα να τις διατυπώνουμε, ναι ή όχι;  Αυτό είναι το θέμα.  Εμείς σεβόμαστε την κάθε διαφορετική άποψη.  
Αλλά γιατί οι άλλοι να μη δέχονται να λέμε τη δική μας την άποψη; 

 Το δεύτερο που θέλω να πω, οι τροπολογίες του κ. Περδίκη δεν αλλοιώνουν κατά την άποψή μου 
καθόλου τη φιλοσοφία αυτού που λέει ο κ. Νεοφύτου.  Απλώς, τι κάμνει ο κ. Περδίκης;  Λέει ότι θα πρέπει να 
λαμβάνονται υπόψη οι Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι Ευρωπαϊστές φαίνεται ότι σε τούτην την 
περίπτωση θέλουν να αποστασιοποιηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Δικαίωμά τους.  Εν έχουμε κανένα 
πρόβλημα.  Αλλά διερωτώμαι γιατί εμείς εν έχουμε το δικαίωμα να κάμουμε τζιείνο που εμείς νομίζουμε σωστό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η συζήτηση εξαντλήθηκε.   

 Να διαβαστούν οι τροπολογίες. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά…  Υπάρχει συλλογική σύμβαση και υπάρχει και η συμφωνία για προσωρινή αναστολή.  
Ως εκ τούτου, οι ανησυχίες που διατυπώνει ο κ. Νεοφύτου δεν ισχύουν, γιατί θα εφαρμοστεί η προσωρινή 
αναστολή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Διαβάστε τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών κ. Γιώργου 
Περδίκη για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος 

του 2020» 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και  

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 4 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και  

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 5 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και 

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (1) του άρθρου 6 του νομοσχεδίου ως εξής:  

α) με την ένθεση της φράσης «Τηρουμένων των προνοιών των Οδηγιών, 93/13/ΕΟΚ, 1999/44/ΕΚ, 
2015/2302/ΕΕ και 2011/83/ΕΕ, όπως εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται,» στην αρχή 
του άρθρου και 

β) τις συνακόλουθες γραμματικές και συντακτικές αλλαγές.  

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 του νομοσχεδίου με την ένθεση νέου εδαφίου (5) ως 
εξής:  

 «(5) Ουδεμία κυβερνητική εγγύηση εκδίδεται δυνάμει του παρόντος νόμου σε σχέση με επιχείρηση που 
προβαίνει σε απόλυση υπαλλήλου για περίοδο έξι μηνών από τη δημοσίευση του παρόντος νόμου στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής Δημοκρατίας.».  

Σημείωση: 
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 Σκοπείται η ξεκάθαρη αναφορά στο νομοσχέδιο της μη παραβίασης των κατοχυρωμένων δικαιωμάτων 
των καταναλωτών με βάση το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Επιπλέον, σκοπείται η εξασφάλιση των εργαζομένων των 
επιχειρήσεων που θα τυγχάνουν της προστασίας του νόμου αυτού από απόλυση για έξι μήνες από τη 
δημοσίευση του νόμου αυτού στην Επίσημη Εφημερίδα του κράτους.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Θα προχωρήσουμε σε ψηφοφορία για όλες ταυτόχρονα, να μεν γίνεται μια και δύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι τροπολογίες απορρίπτονται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων για ακύρωση οργανωμένου ταξιδιού αντί επιστροφής χρημάτων.  
Άρθρο 3.  

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από ξενοδοχειακή επιχείρηση για απευθείας ιδιωτική κράτηση αντί 
αποζημίωσης.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από ξενοδοχειακή επιχείρηση ή εταιρεία κρουαζιέρας προς 
διοργανωτή αντί αποζημίωσης.  Άρθρο 5. 

 Έκδοση πιστωτικών σημειώσεων από επιχείρηση εκμίσθωσης οχημάτων χωρίς οδηγό προς 
καταναλωτή αντί αποζημίωσης.  Άρθρο 6. 

 Παραχώρηση κρατικής εγγύησης.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων, όπως δεν έχουν τροποποιηθεί, όπως ήταν αρχικά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020.  

 Να διαβαστεί ο σκοπός, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παραχωρηθούν φορολογικά κίνητρα σε ιδιοκτήτες που 
ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, με στόχο να προβούν σε εθελοντική μείωση του 
ενοικίου για συγκεκριμένη χρονική περίοδο για αντιμετώπιση των επιπτώσεων που επέφερε στην οικονομική 
κατάσταση των ενοικιαστών η πανδημία του COVID-19. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο διά 
τηλεδιασκέψεων που πραγματοποιήθηκαν στις 11, 14, 16,18 και 20 Μαΐου 2020.  Στο στάδιο της συζήτησης 
συμμετείχε ο Υπουργός Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων και ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται όπως αρχικά κατατέθηκε είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να παραχωρηθούν φορολογικά κίνητρα σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη 
περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, με στόχο αυτά να προβούν σε εθελοντική μείωση του ενοικίου για 
περίοδο τριών μηνών, συνεπεία της επιδείνωσης της οικονομικής κατάστασης των ενοικιαστών, λόγω της 
πανδημίας του ιού COVID-19.  
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 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παραχωρείται φορολογική ελάφρυνση επί του καταβλητέου 
φόρου εισοδήματος σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, για να 
προβούν σε εθελοντική μείωση του καταβλητέου ενοικίου για την περίοδο από την 1η Απριλίου έως την 30η 
Ιουνίου 2020, η οποία ισούται με το πενήντα τοις εκατόν (50%) του ποσού της μείωσης του ενοικίου στην 
οποία θα προβεί ο ιδιοκτήτης, νοουμένου ότι η μείωση του ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν 
(50%) και δεν είναι μικρότερη του τριάντα τοις εκατόν (30%) του μηνιαίου ενοικίου. 

 Σημειώνεται ότι δε θα παραχωρείται φορολογική ελάφρυνση, στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης και ο 
ενοικιαστής είναι συνδεδεμένα πρόσωπα, όπως αυτά ορίζονται στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι μαζί με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είχε αρχικά κατατεθεί και δεύτερο 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2020», το οποίο με επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, αποσύρθηκε.  Με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνετο επίσης φορολογική ελάφρυνση, σε περίπτωση εθελοντικής μείωσης του 
καταβλητέου ενοικίου κατά τον ίδιο τρόπο, και προϋποθέσεις που προτείνεται η φορολογική ελάφρυνση σε 
σχέση με την καταβολή φόρου εισοδήματος και ειδικότερα η περαιτέρω μείωση των ακαθάριστων ενοικίων της 
περιόδου Απριλίου-Ιουνίου 2020, επί των οποίων καταβάλλεται έκτακτη εισφορά κατά πενήντα τοις εκατόν 
(50%) της μείωσης του ενοικίου στην οποία ο ιδιοκτήτης προέβη εθελοντικά, νοουμένου ότι η αρχική μείωση 
του ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν (50%) του μηνιαίου ενοικίου και δεν είναι μικρότερη του 
τριάντα τοις εκατόν (30%). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής εξέφρασαν σοβαρές επιφυλάξεις ως προς την 
αποτελεσματικότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων και κάλεσαν το Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί σε 
επανεξέταση και αναθεώρηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2020, υπέβαλε 
αναθεωρημένο κείμενο του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου σύμφωνα με το οποίο προτείνονται νέες 
ρυθμίσεις για παραχώρηση πίστωσης φόρου αντί φορολογικής ελάφρυνσης σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν 
ακίνητη περιουσία σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα, εάν αυτοί προβούν σε μείωση του ενοικίου για περίοδο μέχρι 
τριών μηνών εντός του έτους 2020. Η πίστωση φόρου που θα παραχωρείται ισούται με το 50% του ποσού 
μείωσης του ενοικίου, νοουμένου ότι η εν λόγω μείωση ενοικίου δεν υπερβαίνει το πενήντα τοις εκατόν (50%) 
και δεν είναι μικρότερη του τριάντα τοις εκατόν (30%) του μηνιαίου ενοικίου. 

 Στην ίδια επιστολή παρατίθενται διευκρινίσεις σε σχέση με θέματα που τέθηκαν  από μέλη της 
επιτροπής στο πλαίσιο της συζήτησης αναφορικά με τους δικαιούχους του εν λόγω κινήτρου, το ύψος της 
έκπτωσης επί του ενοικίου και την περίοδο ισχύος των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Στο πλαίσιο της τηλεδιάσκεψης της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαΐου 2020 μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω διευκρινίσεις ως προς την περίοδο ισχύος του προτεινόμενου μέτρου και 
κάλεσαν το Υπουργείο Οικονομικών όπως προβεί εκ νέου στις απαραίτητες διορθώσεις επί του νομοσχεδίου, 
ώστε να μπορούν να επωφελούνται του κινήτρου όλοι οι ιδιοκτήτες που προέβησαν σε μείωση των ενοικίων 
από τον μήνα Απρίλιο του 2020 και εντεύθεν.  

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Οικονομικών με δεύτερη επιστολή, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, 
προχώρησε σε υποβολή αναθεωρημένου κειμένου του υπό αναφορά νομοσχεδίου για δεύτερη φορά, το οποίο 
αναθεωρήθηκε περαιτέρω για τρίτη φορά, μετά την τηλεδιάσκεψη της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 
20 Μαΐου 2020. 

 Συναφώς, στο τελικά αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου έχουν περιληφθεί οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. H πίστωση φόρου θα παραχωρείται για μείωση ενοικίων που αφορά περίοδο που δεν υπερβαίνει τους 
τρεις μήνες και εμπίπτει εντός της φορολογικής περιόδου 2020, ανεξαρτήτως των συμφωνηθέντων 
μηνών μείωσης. 

2. H μείωση ενοικίου θα γίνεται με γραπτή συμφωνία μεταξύ ιδιοκτήτη και ενοικιαστή. 

3. Η πίστωση φόρου δε θα παραχωρείται, στην περίπτωση που ο ιδιοκτήτης και ο ενοικιαστής είναι 
συνδεδεμένα πρόσωπα όπως αυτά ορίζονται στον περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο. 

4. Η πίστωση φόρου δύναται να χρησιμοποιηθεί έναντι του συνολικού φόρου που προκύπτει για το 
φορολογικό έτος 2020. 

5. Οποιοσδήποτε επιστρεπτέος φόρος προκύπτει από την πίστωση αυτή δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό 
του φόρου που έχει καταβληθεί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφύλαξε την τελική τοποθέτηση όλων των εκπροσωπούμενων σε αυτή πλευρών κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 O κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι όπως μπει η δική μου πρόταση νόμου πρώτα στην ψηφοφορία, διότι είναι 
γενικότερη.  Αν υπερψηφιστεί, καθιστά υποχρεωτική μείωση των ενοικίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η δική σας η πρόταση είναι ποια; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Η επόμενη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020» και είναι πρόταση 
νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει και τον σκοπό του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε τα ενοίκια να μειωθούν για συγκεκριμένη χρονική περίοδο, με στόχο την 
προστασία των ενοικιαστών, στο πλαίσιο της αντιμετώπισης των συνεπειών από την πανδημία του COVID-19. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματοποίησε διαβούλευση για την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κ. Γιώργο Λιλλήκα, βουλευτή της Συμμαχίας Πολιτών, 
διά τηλεδιασκέψεως στις 20 Μαΐου 2020.  

Στη διαβούλευση έλαβαν μέρος ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως αυτή είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η προσωρινή 
επιβολή μείωσης των ενοικίων για περίοδο εννέα μηνών, ήτοι από την 1η Ιουνίου 2020 έως την 28η 
Φεβρουαρίου 2021, με στόχο την προστασία των ενοικιαστών συνεπεία της επιδείνωσης της οικονομικής τους 
κατάστασης από τις επιπτώσεις της πανδημίας του COVID-19. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις κατά τη διάρκεια της πιο πάνω περιόδου απαγορεύεται 
οποιαδήποτε επιβολή αύξησης επί του ενοικίου και παράλληλα προτείνεται όπως τα ενοίκια μειώνονται 
υποχρεωτικά ως ακολούθως: 

1. Σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ακινήτων που τίθενται προς ενοικίαση λαμβάνει ενοίκια επί των ακινήτων 
του το σύνολο των οποίων δεν υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) μηνιαίως, έκαστο ενοίκιο 
μειώνεται κατά είκοσι τοις εκατό (20%) και, 

2. σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ακινήτων που τίθενται προς ενοικίαση λαμβάνει ενοίκια επί των ακινήτων 
του το σύνολο των οποίων υπερβαίνει τις δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) μηνιαίως, έκαστο ενοίκιο μειώνεται 
κατά σαράντα τοις εκατό (40%). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο εισηγητής της πρότασης νόμου ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
της εν λόγω πρότασης, οι οποίοι μεταξύ άλλων αφορούν τη στήριξη των ενοικιαστών που έχουν βρεθεί σε 
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δεινή οικονομική κατάσταση λόγω των επιπτώσεων της πανδημίας του COVID-19, η έξαρση της οποίας έχει 
δημιουργήσει κατάσταση έκτακτης ανάγκης και πλήττει τους πολίτες και την κοινωνία ευρύτερα. 

 Περαιτέρω, με δική του εισήγηση στο κείμενο της πρότασης νόμου περιλήφθηκαν πρόνοιες βάσει των 
οποίων δικαίωμα στη μείωση θα έχουν φυσικά πρόσωπα, καθώς και πολύ μικρές, μικρές και μεσαίες 
επιχειρήσεις οι οποίες αποδεδειγμένα έχουν πληγεί από τις επιπτώσεις της πανδημίας.  

 Επιπρόσθετα, η περίοδος προσωρινής επιβολής μείωσης των ενοικίων μειώθηκε στους έξι μήνες, ώστε 
να εμπίπτει εντός του φορολογικού έτους 2020 και να αποφευχθούν τυχόν νομικά και άλλα κωλύματα που 
ενδεχομένως να προκύψουν από την επέκταση του μέτρου και στο φορολογικό έτος 2021. 

 Για την παραχώρηση της εν λόγω μείωσης αναλόγως της περίπτωσης όπως αυτή περιγράφεται πιο 
πάνω προτείνεται η πίστωση φόρου υπό προϋποθέσεις σε ιδιοκτήτες που ενοικιάζουν ακίνητη περιουσία σε 
φυσικά ή νομικά πρόσωπα ως αντιστάθμισμα για την απώλεια εσόδων που αυτοί θα υποστούν.  

 Σχολιάζοντας τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι, παρ’ ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις εκ πρώτης όψεως εκλαμβάνονται ως θετικές, εντούτοις ενδεχομένως να ενέχουν 
αντισυνταγματικότητα.  

 Τις ίδιες ανησυχίες εξέφρασαν τόσο ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών όσο και η 
εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, οι οποίοι δήλωσαν ότι κατά πάσα πιθανότητα οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις έρχονται σε σύγκρουση με τις διατάξεις του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και ειδικότερα με το άρθρο 26 αυτού, που προβλέπει ότι «έκαστος έχει το δικαίωμα του συμβάλλεσθαι 
ελευθέρως». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος των Ανεξάρτητων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσονται εναντίον της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης 
νόμου σε νόμο. 

 Ως εκ των άνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει την πρόταση νόμου όπως αυτή έχει διαμορφωθεί στην ολομέλεια του σώματος 
για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για τα θέματα 6 και 7;   

 Γράψετε τους ομιλητές, κύριε Κώστα, σε παρακαλώ, κυρία Δημητρίου, ενιαία και για το 6 και για το 7 και 
να βάλουμε πρώτα το 7, όπως εισηγήθηκε ο κ. Λιλλήκας διαδικαστικά.  Όμως ποιος θα μιλήσει πρώτος; 

 O κ. Λιλλήκας. 

 Κύριε Λιλλήκα, έχετε τον λόγο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι υπόλοιποι, αν μπορούν, να αφήσουν τα χέρια τους πάνω, κύριε Πρόεδρε, για να τους σημειώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι αφήστε τα χέρια σας πάνω όσο πιο ψηλά μπορείτε, για να γραφτούν τα ονόματα.  
Κρατήστε τα χέρια πάνω. 

 Και έχει τον λόγο ο κ. Λιλλήκας. 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Ο λόγος που η κυβέρνηση φέρνει το δικό της νομοσχέδιο είναι διότι αναγνωρίζει όντως ότι υπάρχει ένα 
πρόβλημα για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όχι μόνο πρόβλημα ρευστότητας, αλλά και πρόβλημα να 
ανταποκριθούν, λόγω μείωσης των εισοδημάτων τους, του κύκλου εργασιών τους, στις υποχρεώσεις τους.  
Μεταξύ αυτών των υποχρεώσεων είναι και το μηνιαίο ενοίκιο μιας επιχείρησης.  Το ίδιο ισχύει βέβαια και για τις 
οικογένειες, τις οικογένειες που έχουν επηρεαστεί από την πανδημία και έχουν μειωθεί τα εισοδήματά τους είτε 
έχουν βρεθεί στην ανεργία.  Αναγνωρίζει η κυβέρνηση αυτή την ανάγκη και φέρνει ένα νομοσχέδιο, το οποίο 
όμως, ενώ προσφέρει κάποια φορολογικά κίνητρα, αφήνει σε εθελοντική βάση, στην καλή θέληση του 
ιδιοκτήτη, το κατά πόσο θα προχωρήσει στη μείωση των ενοικίων και θα έχει ένα μικρό όφελος από πλευράς 
φορολογικής. 

 Η άποψή μου είναι ότι πολύ λίγοι ιδιοκτήτες ακινήτων θα δείξουν αυτή την καλή διάθεση, για να 
μειώσουν προς όφελος των ενοικιαστών τους τα ενοίκια.  Γι’ αυτό η πρόταση νόμου αποσκοπεί, όπως έγινε και 
στην Ελλάδα, να υποχρεώσει τους ιδιοκτήτες να μειώσουν τα ενοίκια για τις περιπτώσεις μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων που έχουν επηρεαστεί από την πανδημία, καθώς και για οικογένειες ή φυσικά πρόσωπα τα 
οποία επίσης ως προϋπόθεση θα πρέπει να έχουν επηρεαστεί από την πανδημία και να έχουν μειωθεί τα 
εισοδήματά τους.  Γιατί υπάρχουν και Κύπριοι φορολογούμενοι, εργαζόμενοι, που δεν έχουν μειωθεί τα 
εισοδήματά τους σε αυτή την οικονομική κρίση που προέκυψε από την πανδημία.  Αυτοί δε θα πρέπει να 
επωφεληθούν.  Διαχωρίζουμε σε δύο κατηγορίες τους ιδιοκτήτες, ουσιαστικά αυτοί που είναι μικροί ιδιοκτήτες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, σας παρακαλώ, συντομεύετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 …και έχουν εισοδήματα μέχρι €20.000, η μείωση που εισηγούμαστε είναι πολύ μικρότερη, είναι της 
τάξεως του 20%.  Γι’ αυτούς που έχουν πολύ περισσότερα εισοδήματα η αύξηση που εισηγούμαστε είναι στο 
40% μέχρι το τέλος του χρόνου και έχουμε εισαγάγει ταυτόχρονα και τα φορολογικά κίνητρα που η ίδια η 
κυβέρνηση πρότεινε, έτσι ώστε όντως το κόστος σε αυτούς τους ιδιοκτήτες να περιοριστεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα είμαι όσο πιο σύντομος μπορώ. 

 Η πρόταση του κ. Λιλλήκα είναι εξαιρετική τζιαι όπως πολλά εξαιρετικά στη ζωή μας δυστυχώς δεν 
μπορεί να εφαρμοστεί.  Και μάλιστα είναι και επικίνδυνη.  Διότι, εάν την ψηφίσει η ολομέλεια, απλώς θα έχει μια 
ωραία αναπομπή και στη συνέχεια μια ακόμα πιο ωραία αναφορά στο δικαστήριο τζιαι θα μείνουμε όλοι, να το 
πω κυπριακά, με δκυο σιείλη καμένα.  Δηλαδή, να μην προσφέρουμε απολύτως τίποτε στην κυπριακή 
κοινωνία και στην οικονομία παρά μόνο μια απλή ευκαιρία να κατηγορήσουμε την κυβέρνηση για αναλγησία και 
αδιαφορία.   

 Θεωρώ λοιπόν ότι, παρά τα καλά και τα ωραία της και τα κάλλη που έχει αυτή η πρόταση, δεν μπορεί να 
μας βγάλει από το σοβαρό αυτό πρόβλημα με τα ενοίκια, το οποίο πρέπει να πούμε, και να αναγνωρίσουν όλοι 
και της συμπολίτευσης ακόμα, ότι καθυστέρησε απαράδεκτα αυτή η διευθέτηση.  Αυτή η απλή διευθέτηση που 
ο κοινός νους μπορούσε να εφεύρει, δηλαδή της φορολογικής απαλλαγής μιας κοινώς συμφωνημένης μείωσης 
του ενοικίου, δεν ήθελε καθηγητή πανεπιστημίου, για να το πει τούντο πράμα, και τους το είπαν επανειλημμένα 
και δημόσια και τους το γράψαμε και σε επιστολές από την πρώτη εβδομάδα που προέκυψε η κρίση.  Επήρεν 
τους ενάμιση μήνα να το σκεφτούν τζιαι να μας το φέρουν ως νομοσχέδιο.  Μια απλή, απλούστατη λύση, η 
οποία βεβαίως, έχει δίκαιο ο κ. Λιλλήκας, έχει τις ελλείψεις της και αμφιβάλλουμε πάρα πολύ αν θα έχει τα 
αποτελέσματα που θέλουμε όλοι να έχει. 

 Θα θέλαμε πράγματι η κυβέρνηση να φέρει ένα νομοσχέδιο σαν την πρόταση νόμου που μας φέρνει ο κ. 
Λιλλήκας ενώπιόν μας.  Ένα νομοσχέδιο που να επιβάλλει τη μείωση των ενοικίων.  Πολλοί λένε ότι αυτό είναι 
αντισυνταγματικό.  Θα φαινόταν στη συνέχεια και μετά από πολλούς μήνες και, αφού θα είχε εφαρμοστεί, αν 
ήταν αντισυνταγματικό.  Βλέπετε τη διαφορά μεταξύ της δικής μας πρωτοβουλίας με την ανάληψη ευθύνης από 
την κυβέρνηση.  Η δική μας η πρωτοβουλία θα ναυαγούσε μέσα στο λιμάνι, η πρωτοβουλία της κυβέρνησης, 
αν θα ναυαγούσε, θα ήταν μετά την εφαρμογή της και μετά που θα είχε ευνοήσει την οικονομία και ιδιαίτερα τις 
μικρές επιχειρήσεις.  Είναι τεράστιο το λάθος που κάμνει η κυβέρνηση να μη φέρνει ένα νομοσχέδιο σαν την 
πρόταση νόμου που φέρνει ενώπιόν μας ο κ. Λιλλήκας.   
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 Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε αυτό το ελλιπές νομοσχέδιο της κυβέρνησης.  Λυπούμαστε που δεν 
μπορούμε να ψηφίσουμε την πρόταση νόμου που φέρνει ενώπιόν μας ο κ. Λιλλήκας για τους λόγους που έχω 
εξηγήσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Από την πρώτη στιγμής της κρίσης ζητήσαμε από την κυβέρνηση να καταθέσει μία πρόταση η οποία να 
αποτελεί ουσιαστικό δίχτυ προστασίας των ενοικιαστών, νοικοκυριών, δηλαδή αυτοεργοδοτουμένων, μικρών 
επιχειρήσεων που είχαν πληγεί από την κρίση.  Τα αντανακλαστικά της κυβέρνησης και σ՚ αυτή την περίπτωση 
δυστυχώς έχουν αποδειχτεί εξαιρετικά αργά, με αποτέλεσμα τα προβλήματα, σε σχέση με αυτό το πολύ 
κρίσιμο ζήτημα να διαιωνίζονται και δεν είναι καθόλου υπερβολή να πούμε ότι οι ενοικιαστές βρίσκονται σε μία 
εξαιρετικά δραματική θέση. 

 Η κυβέρνηση, μετά από πολλές πιέσεις και του δικού μας κόμματος, αλλά και των άλλων κομμάτων και 
της κοινωνίας στο σύνολό της αποφάσισε να καταθέσει μία πρόταση.  Δε θα αναφερθώ στην πρώτη πρόταση 
που είχε καταθέσει η κυβέρνηση αξίζει απλώς να σημειώσω την αναφορά του προέδρου του Δημοκρατικού 
Συναγερμού σε εκείνη τη στιγμή και την αμφισβήτησή του για τη σοβαρότητα του τρόπου που ενήργησε η 
κυβέρνηση σε σχέση με την αρχική πρόταση.   

 Το νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας και καλούμαστε να τοποθετηθούμε, αν και βελτιωμένο 
σαφώς από την αρχική πρόταση της κυβέρνησης, δεν αποτελεί δυστυχώς εκείνη την απάντηση που έπρεπε να 
δοθεί, για να υποστηρίξουμε τους ενοικιαστές, για να διαμορφωθεί ένα πραγματικό δίχτυ προστασίας για τους 
ενοικιαστές για δύο κυρίως λόγους.  Ο πρώτος λόγος είναι ότι παραμένει σε εθελοντική βάση, όποιος θέλει 
δηλαδή.  Όποιος θέλει!  Και ο δεύτερος είναι ότι εξαιρούνται από αυτή τη διαδικασία ιδιοκτήτες των οποίων τα 
εισοδήματα δεν υπερβαίνουν τις €19.500-€20.000, άρα δε θα έχουν κανένα κίνητρο, για να προχωρήσουν σ՚ 
αυτή τη ρύθμιση.   

 Θέσαμε τούτα τα ζητήματα στη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών.  Δυστυχώς, δεν καταφέραμε να 
πείσουμε την κυβέρνηση, για να βελτιώσει αυτά τα σημεία.  Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, για τις όποιες άλλες 
προτάσεις μας για ρύθμιση του ζητήματος, που περιλαμβάναν ασφαλώς και υποχρεωτική μείωση των 
ενοικίων, γνωρίζουμε ποια θα ήταν η πορεία τους.  Θυμάστε, επιχειρήσαμε και ανάλογη προσπάθεια, ανάλογη 
κίνηση, το 2013, όπου είχαμε την αναπομπή από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, κάτι το οποίο μας έχουν 
προειδοποιήσει και σ՚ αυτή την περίπτωση.   

 Οπότε, δυστυχώς, επειδή γνωρίζουμε την πορεία των πραγμάτων, με αποτέλεσμα να συμβεί τούτο που 
περιέγραψε πάρα πολύ σωστά ο κ. Περδίκης, για ένα μεγάλο χρονικό διάστημα να μην υπάρχει καμία 
νομοθετική ρύθμιση η οποία να στηρίξει έστω και το ελάχιστο τους ενοικιαστές, έχουμε καταλήξει στο ότι θα 
πρέπει να υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, δηλώνοντας και γνωρίζοντας ότι αυτό που ψηφίζουμε δεν είναι 
αρκετό, είναι το ελάχιστο, για να προστατευτούν οι ενοικιαστές.  Με το ίδιο σκεπτικό δυστυχώς δεν μπορούμε 
να στηρίξουμε ούτε και την πρόταση νόμου του κ. Λιλλήκα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση της κυβέρνησης καλύπτει τη βασική προσέγγιση όλων ανεξαίρετα των 
κομμάτων και εκ του αποτελέσματος φαίνεται, μέσα και από τες τοποθετήσεις, ότι και θα υπερψηφιστεί.  
Ουσιαστικά, δίδει ελάφρυνση στον ενοικιαστή, την ίδια ώρα η ελάφρυνση στον ενοικιαστή επιμερίζεται μεταξύ 
ιδιοκτήτη και κράτους.  Ήταν τετράγωνη λογική εντός των συνταγματικών πλαισίων, που διέπουν οι νόμοι και οι 
προϋποθέσεις του κυπριακού συντάγματος.   

 Θεωρώ ότι είναι το καλύτερο που μπορούσαμε να κάνουμε υπό τας περιστάσεις, έχοντας και πάντα 
υπόψη μας ένα πράγμα.  Όταν μιλάμε για ενοίκια δε σημαίνει κατά κανόνα ότι ο ενοικιαστής είναι πάντα η 
αδύναμη πλευρά τζιαι ότι ο ιδιοκτήτης είναι πάντα η δυνατή πλευρά.  Στην Κύπρο ζούμε και γνωρίζουμε όλοι 
πολλές και αρκετές περιπτώσεις όπου η αδύναμη πλευρά είναι ο ιδιοκτήτης και η δυνατή πλευρά είναι ο 
ενοικιαστής.  Δεν υπάρχει δόγμα ή δογματισμοί σ՚ αυτές τις προσεγγίσεις· θεωρώ ότι η κατάληξη είναι η 
καλύτερη από τις περιστάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 
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ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους λόγους που έχει αναφέρει προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης και εμείς 
θα υποστηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο και δε θα υποστηρίξουμε τις τροπολογίες που έχει καταθέσει ο κ. 
Λιλλήκας.  Απλώς, θα ήθελα να διευκρινίσω ένα σημείο, το οποίο είναι νομικό, για τους λόγους για τους 
οποίους δεν μπορούμε να υποστηρίξουμε την πρόταση του κ. Λιλλήκα.  Ακόμα και αν η κυβέρνηση έφερνε 
πρόταση να επιβάλει μείωση ενοικίων, δε θα μπορούσαμε να υποστηρίξουμε μια τέτοια πρόταση.  Για ποιο 
λόγο;  Γιατί θα ήταν εξόφθαλμα αντισυνταγματική ακόμα και εκείνη η πρόταση.  Και αν ήταν, σε περίπτωση 
που θα κρινόταν αντισυνταγματική, να καταβάλει αυτές τις αποζημιώσεις η κυβέρνηση, θα ελέγαμε «ας τες 
καταβάλει η κυβέρνηση», το πρόβλημα είναι ότι, ακόμα και σε εκείνη την περίπτωση, δεν είναι η κυβέρνηση 
που θα εκατέβαλλε τες αποζημιώσεις για οποιεσδήποτε αντισυνταγματικές ρυθμίσεις, αλλά οι ενοικιαστές.  Και 
θα έβρισκαν αυτές τις αντισυνταγματικές ρυθμίσεις οι ενοικιαστές μπροστά τους μαζεμένες, με κίνδυνο να 
βρεθούν τζιαι εκτός των υποστατικών τους και επομένως, γι՚ αυτό τον λόγο, επειδή διατρέχουμε αυτόν τον 
κίνδυνο από την αρχή λέγαμε ότι δυστυχώς λόγω αυτών των νομικών κωλυμάτων εύκολα δε θα μπορούσαμε 
να εφαρμόσουμε την υποχρεωτική μείωση ενοικίων. 

 Το πρόβλημα με την πρόταση φυσικά που έχουμε μπροστά μας είναι αυτό που λέχθηκε προηγουμένως· 
δε φαίνεται να είναι επαρκές το κίνητρο για κάποιον ιδιοκτήτη, αλλά ακόμα χειρότερα δεν μπορεί να εφαρμοστεί 
σε κακόπιστους ιδιοκτήτες που δε θέλουν να βοηθήσουν τους ενοικιαστές τους ή εκείνους που δεν πληρώνουν 
φόρο.  Υπάρχει μια εναλλακτική επιλογή φυσικά, κύριε Πρόεδρε, που δυστυχώς δεν εξετάστηκε από την 
κυβέρνηση η επιδότηση ενοικίων, που θα μπορούσε να γίνει σε ένα ποσοστό.  Κατ՚ ακρίβειαν, εμείς έχουμε 
παρουσιάσει τζιαι μια πρόταση στην επιτροπή Οικονομικών, όπου το κόστος της επιδότησης των ενοικίων θα 
ήταν χαμηλότερο από το κόστος που θα έχουμε με αυτή την πρόταση της έκπτωσης της φορολογίας, που θα 
κοστίσει €45 εκατομ.  Εμείς έχουμε καταθέσει μια εισήγηση για επιδότηση ενοικίων για συγκεκριμένη κατηγορία 
δανειοληπτών, που αυτό θα εκόστιζε, αν εφαρμοζόταν, €30 εκατομ.   

 Από τη στιγμή επίσης που η κυβέρνηση έχει αποσύρει το νομοσχέδιο της απευθείας στήριξης μικρών 
επιχειρήσεων -για τους λόγους που έχει αποφασίσει η ίδια- παραμένουν χιλιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
εκτεθειμένες από αυτή την πράξη και ενέργεια και επομένως εμείς επιθυμούμε να ζητήσουμε να καλέσουμε την 
κυβέρνηση άμεσα να επανακαταθέσει το μέτρο στήριξης της απευθείας στήριξης των μικρών επιχειρήσεων και, 
αν είναι δυνατό, να επανεξεταστεί και απευθείας επιδότηση ενοικίων με τον τρόπο που εισηγούμαστε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ, παρά το γεγονός ότι θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, 
εντούτοις πρέπει να τονίσουμε ότι δεν προσδοκούμε ότι θα αποδώσει τα αναμενόμενα.  Και ο λόγος είναι 
ακριβώς γιατί δεν προσφέρει κίνητρα τα οποία να μπορούν ακριβώς να αξιοποιηθούν προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Την ίδια στιγμή υπάρχουν δύο κατηγορίες ιδιοκτητών, οι οποίοι για κανέναν λόγο δεν 
ενδιαφέρονται ενδεχομένως να προχωρήσουν σε αυτή τη διαδικασία.  Η μια κατηγορία είναι όσοι ιδιοκτήτες δε 
δηλώνουν στον φόρο εισοδήματος το συγκεκριμένο ενοίκιο, άρα δεν έχουν κανέναν λόγο να κάμουν τη 
ρύθμιση, για να ενταχθούν εις τον φόρο, και η δεύτερη κατηγορία είναι αυτοί οι οποίοι τα εισοδήματά τους από 
τα ενοίκια είναι κάτω από το φορολογητέο εισόδημα, κάτω από τις €19.500.   

 Γι՚ αυτό και από την πρώτη στιγμή, από τις 14 του περασμένου Μάρτη, γραπτώς προς τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας ως ΕΔΕΚ είχαμε υποβάλει συγκεκριμένες προτάσεις.  Η μία πρόταση ήταν ακριβώς να υπάρξει 
μία ώθηση του ενοικιαστή και του ιδιοκτήτη για διαβούλευση και ρύθμιση αυτή την περίοδο, όμως το πιο 
σημαντικό ακριβώς ήταν ότι θα έπρεπε η κυβέρνηση να προχωρήσει σε μία μορφή επιδότησης όσων 
αυτοτελώς εργαζομένων και μικρομεσαίων επιχειρήσεων έχουν πληγεί από την οικονομική κρίση γι՚ αυτή την 
περίοδο με ένα συγκεκριμένο ποσό, το οποίο θα καθοριζόταν στη βάση πια των φορολογικών δηλώσεων που 
οι συγκεκριμένοι καταθέτουν εις τον φόρο εισοδήματος και καταθέτουν και τα λειτουργικά έξοδα της 
επιχείρησής τους, είτε είναι αυτοτελώς εργαζόμενοι ή μικρομεσαία επιχείρηση.  Και με αυτό τον τρόπο 
πιστεύουμε θα ήταν μια ουσιαστική, μια άμεση στήριξη αυτών των ανθρώπων αυτή τη δύσκολη περίοδο, εάν 
και εφόσον όντως επιθυμούμε να τους στηρίξουμε, για να διατηρήσουμε την οικονομία σε κάποια βιώσιμη 
κατάσταση και πολύ πιο εύκολα στη συνέχεια να υπάρχει η επανεκκίνησή της. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Όσο κλείνει ο κύκλος της υγειονομικής κρίσης θα γινόμαστε μάρτυρες μίας 
επιχειρηματικής και μίας οικονομικής κρίσης, την οποία θα καλεστούμε και πάλι να διαχειριστούμε 
αποτελεσματικά.  Μέρος και παράμετρος αυτής της κατάστασης είναι και τα ενοίκια.   

 Και οι δύο προτάσεις που έχουμε, η κυβερνητική και του κ. Λιλλήκα… Να μου επιτραπεί ένας 
συλλογισμός ενός μοντέλου που έχει απασχολήσει την ιστορία αυτού του τόπου, για το εφικτό και το ευκταίο.  
Το ευκταίο του κ. Λιλλήκα δυστυχώς για τους λόγους που αναφέρθηκαν δεν μπορεί να εφαρμοστεί, το εφικτό 
της κυβέρνησης και πάλι δεν είναι το καλύτερο, όπως ειπώθηκε προηγουμένως από τον κ. Νεοφύτου.  Είναι το 
ελάχιστο, γι՚ αυτό και εμείς, παρ’ ό,τι θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, θα καλέσουμε την 
κυβέρνηση να ξανασκεφτεί και να επαναφέρει την πρόταση, την πτυχή που υπήρχε στο νομοσχέδιο των 
κρατικών εγγυήσεων της απευθείας κρατικής στήριξης, ιδιαίτερα των πολύ μικρών επιχειρήσεων μέχρι δέκα 
άτομα, για να μπορέσει με αυτό τον τρόπο να υπάρξει άμεση επιδότηση των ενοικίων, στο πλαίσιο και της 
λογικής που αναφέρθηκε προηγουμένως από άλλους συναδέλφους.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, να πω ότι έχουμε ακούσει από όλους σχεδόν τους 
συναδέλφους το πόσο θεωρούμε ότι αυτό το μέτρο δε λύνει το πρόβλημα.  Είναι ανεπαρκές.  Και το λέμε και το 
επαναλαμβάνουμε.   

 Γι՚ αυτό σας λέω ότι η επιτροπή Οικονομικών θα παρακολουθεί την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, 
εφόσον φαίνεται ότι εγκρίνεται, να δούμε τα στοιχεία, πόσοι έχουν κάμει χρήση αυτής της δυνατότητας. Η 
πρόβλεψή μας δυστυχώς δεν είναι καλή -μακάρι να φανεί ότι έχουμε λάθος- και την ίδια ώρα απαιτούμε από 
την κυβέρνηση να έρθει με την πρόταση που οι περισσότεροι έχουμε πει εδώ μέσα, της απευθείας επιδότησης 
μέρους του ενοικίου, που αυτό θα είναι πραγματικό κίνητρο για τον ιδιοκτήτη να κάμει την έκπτωση, εφόσον 
βεβαίως ο ενοικιαστής έχει πάρει την απόδειξη ότι έχει πληρώσει το ενοίκιο. 

 Άρα, θα είμαστε εδώ να παρακολουθούμε το θέμα τζιαι ελπίζω να αποδειχτεί ότι έχουμε λάθος, παρ՚ ολο 
που δεν το πιστεύω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λιλλήκα, μόνο για μισό λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να πω για το επιχείρημα της αντισυνταγματικότητας δύο 
πράγματα.  Πρώτον, ότι αυτό κρίνεται πάντα στο Ανώτατο Δικαστήριο και όχι από το κοινοβούλιο.  Το δεύτερο 
που θέλω να σημειώσω:  Το κοινοβούλιο αυτό δεν επέδειξε την ίδια ευαισθησία, όταν μετά την κρίση του 2013 
ψήφισε νομοθεσίες που παραβίαζαν το σύνταγμα, τουλάχιστον την αρχή της ελεύθερης σύμβασης, 
επιβάλλοντας σε έναν δανειολήπτη που υπόγραψε μια σύμβαση -σε έναν πολίτη- με μία τράπεζα και έθεσε και 
το σπίτι του υποθήκη, γιατί θεωρούσε ότι είναι σοβαρός οργανισμός, ξαφνικά με νομοθεσία αυτού του κράτους 
-που ψήφισε αυτό το σώμα- βρέθηκε να χρωστά και να είναι συμβεβλημένος με μια άλλη άγνωστή του εταιρεία, 
με την οποία δεν υπέγραψε καμία σύμβαση και δεν ερωτήθηκε.  Νομίζω ότι πρέπει να είμαστε τουλάχιστον 
συνεπείς στην ερμηνεία που δίνουμε στην ελευθερία του συμβάλλεσθαι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Σύντομα, κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, θα προσπαθήσω να κρατήσω τον κανόνα να αποφεύγω αντεγκλήσεις.  Υπήρχε ένας 
ολοκληρωμένος οικονομικός σχεδιασμός για αντιμετώπιση των επιπτώσεων στην οικονομία από την πανδημία.  
Δε χρειάζεται να ξανασυζητούμε πράγματα που ανήκουν στο παρελθόν, αλλά το νομοσχέδιο που προέβλεπε 
τη στήριξη της ρευστότητος, όχι για €2 δις, αλλά για €2,5 δις, με παράλληλη στήριξη και πολύ μικρών 
επιχειρήσεων ήταν ο βασικός άξονας ενός ολοκληρωμένου σχεδίου. 

 Όλοι γνωρίζουμε το αποτέλεσμα, δε θεωρώ ότι είναι χρήσιμο να ξαναξεκινήσω τη συζήτηση για τα αίτια 
και τα αιτιατά.  Θεωρώ πως αυτή η πολιτεία επέδειξε, όποτε είχε κρίσεις, ότι βρίσκει την κοινή συνισταμένη και 
στέλλει το μήνυμα στην κοινωνία, αλλά και εκτός Κύπρου, ότι στα δύσκολα εμείς οι Κύπριοι βρίσκουμε λύσεις.  
Και για τα δύο ζητήματα που αφορούν τη ρευστότητα των κυπριακών επιχειρήσεων, αλλά και τη στήριξη των 
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πολύ πολύ μικρών επιχειρήσεων θα έχουμε αίσιο τέλος μέσα από το δεύτερο πακέτο που θα έρθει από την 
κυβέρνηση, που θα καλύψει επαρκέστατα αυτό που ζητούμε όλοι μας, η κοινωνία, η οικονομία, οι εργαζόμενοι 
και οι επιχειρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ՚ αριθμόν 7 θέματος, δηλαδή της πρότασης νόμου του κ. Λιλλήκα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Μείωση των ενοικίων.  Άρθρο 3. 

 Δικαίωμα στη μείωση ενοικίων.  Άρθρο 4. 

 Παραχώρηση πίστωσης φόρου από εισόδημα από ενοικίαση ακίνητης ιδιοκτησίας.  Άρθρο 5. 

 Έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα της πρότασης νόμου του κ. Λιλλήκα.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και δύο αποχές τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεκαοκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους εναντίον, δύο ψήφους υπέρ και δύο αποχές, η πρόταση νόμου καταψηφίζεται. 

 Πάμε πίσω στο υπ՚ αριθμόν 6 νομοσχέδιο.   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 9Ε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020»…  Είναι για να δείτε την αξία της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πράγματι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τωρά αρκέψατε τζιαι καταλαβαίνετε, ιδιαίτερα οι γραμματείς.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά πριν, κύριε Πρόεδρε, παρόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το υπ’ αριθμόν 8.  Είναι πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λουκαΐδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και του κ. Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε η ισχύουσα αναστολή κάθε διαδικασίας προς ανάκτηση 
κατοχής ακινήτου να παραταθεί μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2020.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες:  

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Δημήτρης Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Γιώργος Λουκαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
τους βουλευτές κ. Γιώργο Λουκαΐδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις, κ. 
Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και κ. Κωστή 
Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε δια 
τηλεδιασκέψεως στις 12 Μαΐου 2020.  Στη συνεδρία αυτή συμμετείχε ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμου του 2020, Νόμος 30(Ι) του 2020, ώστε η ισχύουσα αναστολή κάθε διαδικασίας προς 
ανάκτηση κατοχής ακινήτου δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 11 του περί Ενοικιοστασίου Νόμου να 
παραταθεί μέχρι και την 30η Σεπτεμβρίου 2020, προκειμένου να μην εκδοθεί μέχρι την ημερομηνία αυτή καμμιά 
απόφαση ή διάταγμα ανάκτησης κατοχής δυνάμει τέτοιας διαδικασίας.  

 Σημειώνεται ότι ο υπό τροποποίηση νόμος, ο οποίος προβλέπει την αναστολή διαδικασιών έξωσης 
μέχρι και την 31η Μαΐου 2020, ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή και τέθηκε σε ισχύ στις 27 Μαρτίου 2020, 
ως νομοθετικό μέτρο προσωρινής φύσης για την προστασία των ενοικιαστών από το ενδεχόμενο έξωσής τους 
συνεπεία της κατάστασης που διαμορφώθηκε λόγω της λήψεως, από την 24η Μαρτίου 2020, περιοριστικών 
μέτρων στη διακίνηση των πολιτών βάσει του περί Λοιμοκαθάρσεως (Καθορισμός Μέτρων για Παρεμπόδιση 
της Εξάπλωσης του Κορωνοϊού COVID-19) Διατάγματος (Αρ. 9) του 2020.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, επειδή οι συνεπαγόμενες για τις 
επιχειρήσεις και τους εργαζόμενους επιπτώσεις από τη λήψη των περιοριστικών μέτρων λόγω της πανδημίας 
εξακολουθούν να υφίστανται, κρίνεται αναγκαία η παράταση της πιο πάνω αναφερόμενης αρχικής περιόδου 
αναστολής μέχρι και την 30η Σεπτεμβρίου 2020, έτσι ώστε να δοθεί στους ενοικιαστές ένα εύλογο χρονικό 
διάστημα για να αποκτήσουν την οικονομική δυνατότητα που θα τους επιτρέπει να ανταποκρίνονται στις 
συμβατικές τους υποχρεώσεις. 
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 Ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως επανέλαβε τις επιφυλάξεις που είχαν εκφραστεί από τον 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας στο στάδιο της μελέτης της αρχικής ρύθμισης, δηλαδή πριν από τη ψήφιση 
του περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου του 2020, ως προς την αντισυνταγματικότητα της  
ρύθμισης αυτής λόγω ενδεχόμενης παραβίασης του δικαιώματος του συμβάλλεσθαι, της αρχής της διάκρισης 
των εξουσιών και του δικαιώματος πρόσβασης στη δικαιοσύνη. Ο ίδιος αξιωματούχος εξέφρασε επίσης την 
άποψη ότι όσο πιο πολύ απομακρύνεται η ημερομηνία λήξης της αναστολής των εξώσεων από την ημερομηνία 
λήξης των περιοριστικών μέτρων λόγω της πανδημίας, τόσο εντείνεται το ενδεχόμενο να κριθεί 
αντισυνταγματική η αναστολή αυτή γι’ αυτό και εισηγήθηκε όπως καθοριστεί κατά πολύ μικρότερη από την 
προτεινόμενη παράταση της περιόδου αναστολής. Σημειώνεται ότι ο Υπουργός υπέβαλε και γραπτώς τις 
θέσεις του επί του προτεινόμενου νόμου με επιστολή του προς την επιτροπή ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020. 

 Στη βάση της πιο πάνω τοποθέτησης του Υπουργού, ο πρόεδρος της επιτροπής εισηγήθηκε την 
παράταση της αρχικής περιόδου αναστολής μέχρι την 31η Ιουλίου 2020 αντί μέχρι την 30η Σεπτεμβρίου 2020. 

 Οι εισηγητές της πρότασης νόμου τοποθετούμενοι επί της πιο πάνω εισήγησης επανέλαβαν την ανάγκη 
να παραταθεί η περίοδος αναστολής διαδικασιών έξωσης μέχρι και την 30ή Σεπτεμβρίου 2020, καθώς, όπως 
υποστήριξαν, οι επιπτώσεις των περιοριστικών μέτρων στην οικονομία και η ανάγκη προστασίας των 
ενοικιαστών αναμφίβολα θα εξακολουθούν να υφίστανται μέχρι την ημερομηνία αυτή.   

 Η επιτροπή, αφού ολοκλήρωσε τη συζήτηση της πρότασης νόμου και ενόψει της επικείμενης λήξης της 
ισχύουσας αναστολής, αποφάσισε να προωθήσει την πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για 
συζήτηση στην επόμενη συνεδρία του, συμπτύσσοντας χρονικά τα στάδια που προβλέπονται στο πλαίσιο της 
συνήθους διαδικασίας συζήτησης σχεδίου νόμου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Λουκαΐδης, η κ. Ερωτοκρίτου.  Κάμετέ μου κατάλογο.  Σηκώστε τα χέρια… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μόνο δύο ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για μικρό μέρος του προβλήματος -πρέπει να το παραδεχτούμε- για το οποίο 
συζητούσαμε, της πρόκλησης που έχουμε να στηρίξουμε με ουσιαστικό τρόπο ως πολιτεία όλους εκείνους οι 
οποίοι αναγκάστηκαν με βάση τα διατάγματα είτε να κλείσουν τις επιχειρήσεις τους είτε να αναστείλουν μερικώς 
τις εργασίες τους, να έχουν τεράστια απώλεια εισοδημάτων, αλλά την ίδια ώρα οι υποχρεώσεις τους να 
τρέχουν.  Ιδιαίτερα οι υποχρεώσεις τους και ειδικότερα σε ό,τι αφορά την κάλυψη των ενοικίων.  Χωρίς να 
έχουν καμιά ευθύνη οι ίδιοι, έχουν θυματοποιηθεί και βεβαίως το ελάχιστο που θα μπορούσε να κάμει η 
πολιτεία -και το έπραξε από την αρχή, πρέπει να πούμε- θα ήταν να απαγορεύσει τις εξώσεις για αυτούς τους 
ανθρώπους.   

 Η πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει μαζί με τους συναδέλφους στοχεύει στο να παρατείνει την 
περίοδο εφαρμογής της νομοθεσίας, από το τέλος Μαΐου που λήγει, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου.  Μπαίνει 
δηλαδή μια καινούρια ημερομηνία λήξης αυτής της απαγόρευσης των εξώσεων.  Δε λύνει το πρόβλημα, είναι 
περιοριστικός ο τρόπος που λειτουργεί αυτή η απαγόρευση, καλύπτονται μόνο όσοι καλύπτονται από τη 
νομοθεσία για το ενοικιοστάσιο, επομένως και αυτό είναι ένα θέμα που δεν προσφέρει ουσιαστική προστασία 
σε όλους, αλλά είναι το ελάχιστο -τζιαι θέλω να το πω- που είμαστε υποχρεωμένοι να κάνουμε.  Έπρεπε και 
πρέπει να το κάνουμε και νομίζω ότι θα έχει και ομόφωνη στήριξη η συγκεκριμένη νομοθεσία, όπως είχε τζιαι 
αρχικά, και ελπίζω ότι θα μπορέσουμε να βρούμε ουσιαστικότερες λύσεις στήριξης όλων όσοι έχουν βρεθεί 
έντονα εκτεθειμένοι εξαιτίας της πανδημίας και των διαταγμάτων που έχουν ληφθεί, αλλά τζιαι της γενικότερης 
κατάστασης που έχει προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, για να γνωρίζει και το σώμα, αλλά και για να ενημερώσουμε και τον κόσμο για 
το περί τίνος ακριβώς πρόκειται.  Τον Φεβρουάριο ψηφίσαμε -ορθώς κατά την άποψη του Δημοκρατικού 
Κόμματος- μία διαδικασία η οποία επέτρεπε σε ιδιοκτήτη υποστατικού που το ενοικίαζε υπό το καθεστώς του 
ενοικιοστασίου να μπορεί να προχωρήσει με μία ταχεία, με μία ταχύρρυθμη διαδικασία δικαστικής έξωσης ενός 
ενοικιαστή ο οποίος καθυστερούσε να πληρώσει το ενοίκιό του.  Αυτή τη νομοθεσία ψηφίσαμε τον Φεβρουάριο 
του 2020.  Συνεπεία της πανδημίας, κρίναμε ορθό όπως ανασταλεί η εφαρμογή της ταχείας διαδικασίας 
έξωσης που αφορά ενοικιοστασικά ακίνητα, για να μη δίνεται η εντύπωση ότι πρόκειται για ένα νομοθέτημα 
που καλύπτει όλα τα ακίνητα.  Δεν καλύπτει όλα τα ακίνητα, καλύπτει μόνο εκείνα που εμπίπτουν στον περί 
Ενοικιοστασίου Νόμο και αφορά την αναστολή της ταχείας διαδικασίας έξωσης για καθυστερημένα ενοίκια από 
ενοικιαστή μέχρι τις 30 του Σεπτέμβρη του 2020.   

 Περί αυτού πρόκειται.  Δεν εφαρμόζεται σε άλλα ακίνητα.  Όντως είναι κάτι το οποίο θεωρήσαμε ότι 
μπορεί εύκολα και γρήγορα νομοθετικά να ρυθμιστεί.  Μακάρι να μπορούσαμε να το κάνουμε για όλους τους 
ενοικιαστές, δεν μπορούμε να το κάνουμε για όλους τους ενοικιαστές, όμως κρίνουμε ότι υπό τις περιστάσεις 
και συνεπεία της πανδημίας, συνεπεία του γεγονότος ότι έχουν επηρεαστεί εισοδήματα συμπολιτών μας, αυτό 
είναι ένα μέτρο το οποίο θα συμβάλει στην ουσιαστική υποβοήθηση αυτών που αντιμετωπίζουν οικονομικό 
πρόβλημα συνεπεία της πανδημίας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα στηρίξει τη σχετική πρόταση νόμου.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί 
Όροι Υπηρεσίας) Νόμος του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας στην οποία καθορίζονται ζητήματα που αφορούν τις εργασιακές σχέσεις και τα 
δικαιώματα των εργαζομένων στην οικοδομική βιομηχανία.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι Υπηρεσίας) Νόμος 

του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4, 18 και 25 Φεβρουαρίου και 3 Μαρτίου 
2020.  Περαιτέρω, σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο απασχόλησε την επιτροπή στο πλαίσιο 
διαβούλευσης που έγινε μέσω τηλεδιάσκεψης, στις 8 Μαΐου 2020.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της ΠΕΟ, της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ, της ΟΕΒ, της ΚΕΒΕ και της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδομών Κύπρου (ΟΣΕΟΚ). Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης και οι βουλευτές μέλη 
της επιτροπής κ. Μαριέλλα Αριστείδου και Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας στην οποία καθορίζονται ζητήματα που 
αφορούν τις εργασιακές σχέσεις και τα δικαιώματα των εργαζομένων στην οικοδομική βιομηχανία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου καθορίζεται ότι θα ισχύουν για όλη την 
οικοδομική βιομηχανία οι ώρες εργασίας, οι υπερωρίες, οι γιορτές/αργίες, τα Ταμεία Προνοίας και τα 
φιλοδωρήματα που συμφωνούνται στο πλαίσιο συλλογικής σύμβασης η οποία έχει συμφωνηθεί μεταξύ της 
εργοδοτικής πλευράς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Επιπροσθέτως, προνοείται η σύσταση τεχνικής 
επιτροπής για την καλύτερη εφαρμογή της συλλογικής σύμβασης η οποία θα έχει συμβουλευτικό ρόλο προς 
τον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Στην εν λόγω τεχνική επιτροπή θα 
συμμετέχουν εκ μέρους των εργαζομένων εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και 
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ΔΕΟΚ, καθώς και εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΟΣΕΟΚ. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο 
στο πλαίσιο της συνομολόγησης της συλλογικής σύμβασης στην οικοδομική βιομηχανία συμφωνήθηκε μεταξύ 
των εμπλεκόμενων μερών όπως ρυθμιστούν σε νόμο ορισμένα ζητήματα που αφορούν στις εργασιακές 
σχέσεις και τα δικαιώματα των εργαζομένων. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ, εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του τόσο για τη μη πρόσκληση του ΚΕΒΕ στις 
διαπραγματεύσεις για την ετοιμασία του νομοσχεδίου, όσο και για τη μη συμπερίληψη της οργάνωσης που 
εκπροσωπεί στην τεχνική επιτροπή η οποία θα συσταθεί δυνάμει του προτεινόμενου νόμου. Όπως ανέφερε ο 
ίδιος, μεγάλη μερίδα επιχειρήσεων που ασχολούνται με την οικοδομική βιομηχανία είναι μέλη του ΚΕΒΕ και ως 
εκ τούτου, θα έπρεπε και το ΚΕΒΕ να συμμετέχει στην εν λόγω τεχνική επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων, καθώς και οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΟΣΕΟΚ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 
Επιπρόσθετα, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ και η ΔΕΟΚ, απέστειλαν προς την επιτροπή επιστολή στην οποία αναφέρεται 
μεταξύ άλλων ότι οι εργοληπτικές εταιρείες μέλη του ΚΕΒΕ είναι μέλη της ΟΣΕΟΚ ή και της ΟΕΒ και επομένως 
θα εκπροσωπούνται στην προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο τεχνική επιτροπή. Ως εκ τούτου, συμφωνούν όσον 
αφορά τα μέλη που θα απαρτίζουν την εν λόγω συμβουλευτική τεχνική επιτροπή όπως αυτή προβλέπεται στο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο χωρίς τη συμμετοχή του ΚΕΒΕ. 

 Η ΟΕΒ σε επιστολή που απέστειλε προς την επιτροπή, εκφράζει μεταξύ άλλων την έντονη διαφωνία της 
στην τυχόν διαφοροποίηση οποιασδήποτε πρόνοιας του νομοσχεδίου περιλαμβανομένης της πρόνοιας που 
αφορά τη σύνθεση της τεχνικής επιτροπής. Στην ίδια επιστολή, σημειώνεται ότι η σύνθεση της εν λόγω 
επιτροπής όπως έχει συμφωνηθεί κρίνεται πλήρως ικανοποιητική, καθώς οι επηρεαζόμενοι 
εργοδότες/εργολάβοι καλύπτονται πλήρως ως μέλη της ΟΣΕΟΚ ή και της ΟΕΒ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία 
και έχει τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Βασικοί όροι εργασίας.  Άρθρο 3. 

 Κατάλογος εργαζομένων.  Άρθρο 4. 

 Επιθεωρητής.  Άρθρο 5. 

 Κύριο έργο Επιθεωρητή.  Άρθρο 6. 

 Ωράριο, υπερωρίες και υπερωριακή αμοιβή.  Άρθρο 7. 

 Γιορτές και αργίες.  Άρθρο 8. 

 Ταμείο Προνοίας.  Άρθρο 9. 

 Φιλοδώρημα.  Άρθρο 10. 

 Τεχνική Επιτροπή.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ,  
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι 
Υπηρεσίας) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παραταθεί η χρονική περίοδος κατά την οποία δε δύναται να 
εγερθεί πολιτική αγωγή για οφειλές εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου εγγυημένου 
εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος από την 1η Ιουλίου 2019, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 1η Ιουλίου 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2020» 
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Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαρίνος Μουσιούττας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα Ηλίας Μυριάνθους 

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μαριέλλα Αριστείδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο στο πλαίσιο διαβούλευσης που έγινε μέσω τηλεδιάσκεψης, στις 8 Μαΐου 2020, στην οποία 
συμμετείχε η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αυτός είχε αρχικά κατατεθεί, είναι η τροποποίηση του περί 
Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε να παραταθεί η χρονική περίοδος κατά την 
οποία δε δύναται να εγερθεί πολιτική αγωγή για οφειλές εναντίον προσώπου που είναι δικαιούχο ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος ή δημόσιου βοηθήματος από την 1η Ιουλίου 2019, που ισχύει σήμερα, μέχρι την 1η 
Ιουλίου 2020. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής με την ψήφιση και εφαρμογή του 
προτεινομένου νόμου θα συνεχίσει να παρέχεται στους δικαιούχους  ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και 
δημόσιου βοηθήματος το δικαίωμα να εντάσσονται στο ρυθμιστικό πλαίσιο του περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Παροχών Νόμου. Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία από την εν λόγω ρύθμιση 
ευεργετούνται σήμερα τριακόσιοι ογδόντα δικαιούχοι ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος και λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, οι οποίοι θα συνεχίσουν να ευεργετούνται.  

Η Υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πρότεινε κατά την τοποθέτησή της όπως η πιο 
πάνω χρονική περίοδος παραταθεί μέχρι τον Ιούλιο του 2021, αντί μέχρι τον Ιούλιο του 2020 όπως αρχικά 
αναφερόταν στο νομοσχέδιο, πρόταση με την οποία συμφώνησαν τόσο ο πρόεδρος όσο και τα μέλη της 
επιτροπής. Σημειώνεται ότι σύμφωνα με τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η οποία συνοδεύει 
το εν λόγω νομοσχέδιο, η Υπουργός δύναται να επιφέρει οποιεσδήποτε τροποποιήσεις κρίνει σκόπιμες κατά το 
στάδιο επεξεργασίας του νομοσχεδίου από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, προ της ψήφισής του, άνευ 
επαναφοράς του στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω η επιτροπή αποφάσισε την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του 
νομοσχεδίου ώστε η χρονική περίοδος να επεκταθεί μέχρι τον Ιούλιο του 2021 προσθέτοντας παράλληλα και 
πρόνοια για αναδρομική ισχύ του νομοσχεδίου από την 1η Ιουλίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με την παρούσα έκθεσή 
της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στην ολομέλεια και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά αναθεωρηθεί με βάση τα πιο πάνω. 

 Τονίζεται ότι, λόγω της έκρυθμης κατάστασης που επηρεάζει και την εύρυθμη λειτουργία του 
νομοθετικού σώματος, το υπό αναφορά νομοσχέδιο υποβάλλεται προς ψήφιση στην ολομέλεια του σώματος 
με τις ελάχιστες διορθώσεις από νομοτεχνικής, συντακτικής και γλωσσικής άποψης εκ μέρους των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της τρομοκρατίας, του διεθνικού οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών ουσιών και των προδρόμων τους, της παράνομης μετανάστευσης και άλλων ποινικών 
αδικημάτων, που υπογράφτηκε τη 14η Απριλίου 2019 στο Αμμάν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 
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Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών, 

Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης  

 Μιχάλης Σοφοκλέους Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Φεβρουαρίου και στις 10 Μαρτίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, της 
Αστυνομίας Κύπρου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου.  Το Υπουργείο Άμυνας και το Γραφείο της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος, μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυβέρνησης του Χασεμιτικού 
Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης Ναρκωτικών Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών Αδικημάτων, που υπογράφηκε την 14η Απριλίου 2019 στο Αμμάν. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η συμφωνία προβλέπει τη συνεργασία των δύο μερών στην 
αντιμετώπιση της τρομοκρατίας, του διεθνούς οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών, των ψυχοτρόπων και πρόδρομων ουσιών, της παράνομης μετανάστευσης και άλλων ποινικών 
αδικημάτων. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι οι δύο υπό αναφορά χώρες 
διαπραγματεύτηκαν και υπέγραψαν κείμενο συμφωνίας, το οποίο περιλαμβάνει και πρόνοιες που 
διασφαλίζουν την προστασία των εμπιστευτικών πληροφοριών και των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα 
που τα μέρη θα ανταλλάσσουν στο πλαίσιο εφαρμογής τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας, της 
Αστυνομίας Κύπρου και της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου δήλωσαν πως συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε πως το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
έτυχε του αναγκαίου νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία 
Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφτηκε στις 17 Απριλίου 2019. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 

Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2019» 
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Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Μιχάλης Σοφοκλέους Άριστος Δαμιανού 

 Ελένη Σταύρου Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Φεβρουαρίου και στις 10 Μαρτίου 2020.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής  κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών 
και του Υπουργείου Άμυνας.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος, μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της κυβέρνησης της Γεωργίας, για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, η οποία υπογράφηκε στις 17 Απριλίου 
2019.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Άμυνας 
ανέφερε ότι με την υπό αναφορά συμφωνία αναδεικνύεται η γεωστρατηγική θέση της Κύπρου και 
αναπτύσσονται οι διμερείς σχέσεις μεταξύ των χωρών που αυτή αφορά. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ 
αριθμόν 84.779 απόφασή του, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2018, ενέκρινε τη διαπραγμάτευση της κυβέρνησης 
της Κυπριακής Δημοκρατίας με την κυβέρνηση της Γεωργίας για τη σύναψη συμφωνίας ασφάλειας για την 
ανταλλαγή και την αμοιβαία προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών.  Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι κατόπιν της υπ’ αριθμόν 87.303 απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, η 
συμφωνία υπογράφηκε από τα δύο μέρη αυθημερόν στην Τιφλίδα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, αποφάσισαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες συνάδελφοι, 

 Μιλούμε βεβαίως για έναν πολύ αγαπητό λαό, τον γεωργιανό.  Η τοποθέτησή μου δεν έχει κάτι εναντίον 
αυτού του λαού.  Μεγάλο μέρος Γεωργιανών ζουν και ευημερούν στην Κύπρο και βοηθούν την Κύπρο 
οικονομικά, όμως δεν πρέπει να αφήσουμε απαρατήρητο ένα γεγονός, ότι από το 2008 τουλάχιστον, όταν η 
Γεωργία ήρθε σε αντιπαράθεση με τη Ρωσία για το θέμα της Αμπχαζία και της Νότιας Οσετίας έχει στραφεί 
προς τις Ηνωμένες Πολιτείες άκριτα η κυβέρνηση, άκριτα, σε βαθμό ώστε να χαρακτηρίζεται σήμερα 
αντιπρόσωπος, proxy, των Αμερικανών στην περιοχή και βεβαίως και κατά μια παραδοξότητα να αποκτήσει 
ιδιαίτερους δεσμούς με την Τουρκία, με την οποία συνεργάζεται πλήρως πάνω σε θέματα πληροφοριών.   

 Και είναι παράδοξο, γιατί, αν θεωρεί την επέμβαση της Ρωσίας η Γεωργία στο έδαφός της ως εισβολή 
και κατοχή, όπως λέει, το τελευταίο πράγμα που θα περίμενε κάποιος να δει είναι η συμμαχία Γεωργίας-
Τουρκίας εναντίον της Ρωσίας.  Με την Τουρκία, η οποία εισέβαλε και κατέχει την Κύπρο.  Αυτά βεβαίως είναι 
παραδοξότητες της πολιτικής. 

 Επομένως, στον βαθμό που η Γεωργία λειτουργεί ως proxy των Αμερικανών και των Τούρκων, δεν 
μπορούμε, εμείς τουλάχιστον ως ΕΔΕΚ, να υπερψηφίσουμε τον κυρωτικό αυτό νόμο, γιατί απλούστατα 
δίδουμε την ευκαιρία ή το μήνυμα ότι «ξέρετε, μπορεί να υποστηρίζετε την Τουρκία, να λαμβάνετε μέρος σε 
στρατιωτικά γυμνάσια με την Τουρκία, να υποστηρίζετε τη γαλάζια πατρίδα της Τουρκίας, αλλά για μας δεν 
τρέχει τίποτα».   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

 Άλλος ομιλητής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της  Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που είναι «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε, σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, η αρμόδια αρχή να δύναται 
να εκδίδει σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 31ης Ιανουαρίου εκάστου έτους και πριν από την ημερομηνία 
έναρξης των Παγκύπριων Εξετάσεων νέο διάταγμα αναθεωρώντας τον οδηγό εξετάσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο στα πλαίσια 
διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης στις 18 Μαΐου 2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε για την εξέταση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Νόμου, ώστε να εισαχθεί συγκεκριμένη πρόνοια η οποία κρίνεται αναγκαία για την ομαλή 
διεκπεραίωση των Παγκύπριων Εξετάσεων. 

 Ειδικότερα, προστίθεται διάταξη βάσει της οποίας η αρμόδια αρχή θα δύναται, σε περιπτώσεις έκτακτης 
ανάγκης, όπως εχθροπραξιών, πολέμου, τρομοκρατικής ενέργειας, επιδημίας, σεισμού και/ή καταιγίδας, να 
εκδίδει, σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 31ης Ιανουαρίου εκάστου έτους και πριν από την ημερομηνία 
έναρξης των Παγκύπριων Εξετάσεων, νέο διάταγμα, αναθεωρώντας τον οδηγό εξετάσεων που εκδίδεται 
δυνάμει του άρθρου 16 του υφιστάμενου νόμου.  

 Ο λόγος που επιβάλλει την εν λόγω τροποποίηση είναι οι έκτακτες συνθήκες που επικρατούν στη 
Δημοκρατία κατά την παρούσα περίοδο συνεπεία της παγκόσμιας επιδημίας του κορωνοϊού, γεγονός που 
επιβάλλει την αναθεώρηση του υφιστάμενου οδηγού εξετάσεων και των επιμέρους οδηγιών και πληροφοριών 
που περιλαμβάνονται σε αυτόν για σκοπούς εύρυθμης διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων. 

 Η αναθεώρηση του υφιστάμενου οδηγού εξετάσεων, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου, περιλαμβάνει την ύλη των εξετάσεων, το πρόγραμμα και τις σχετικές προθεσμίες υποβολής 
αιτήσεων ή τροποποιήσεων. 

 Στο πλαίσιο της διαβούλευσης έγινε ανταλλαγή απόψεων μεταξύ της επιτροπής, των εκπροσώπων του 
αρμόδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, κατά την οποία εγέρθηκαν διάφοροι 
προβληματισμοί και έγιναν εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσης του νομοσχεδίου.   

 Όπως επισήμαναν οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου, ο καθορισμός των περιπτώσεων έκτακτης 
ανάγκης θα γίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Επίσης η προτεινόμενη ρύθμιση είναι γενική και 
συμπεριέλαβε και άλλες περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης πέραν της επιδημίας του κορωνοϊού, ώστε να καλύπτει 
και άλλες πιθανές μελλοντικές περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. 

 Στο ερώτημα μεταξύ άλλων που εγέρθηκε κατά πόσο η προτεινόμενη ρύθμιση καλύπτει αναδρομικά τις 
σχετικές αποφάσεις της εκτελεστικής εξουσίας που ήδη λήφθηκαν, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας ανέφερε ότι δεν τίθεται θέμα αναδρομικότητας και ότι ο προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ από 
την ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας.  

 Στο πλαίσιο της διαβούλευσης υιοθετήθηκε από την επιτροπή εισήγηση μέλους της για αντικατάσταση 
στο νομοσχέδιο της φράσης «σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης» με τη φράση «σε περιπτώσεις ανωτέρας 
βίας».   

 Τόσο η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας όσο και οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου 
συμφώνησαν με την εισήγηση αυτή, η οποία και ενσωματώθηκε στο κείμενο του νομοσχεδίου. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου όπως αυτό 
έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω στο πλαίσιο της συζήτησής του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ψηλώστε τα χέρια σας, να σας σημειώσει η γραμματεία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Aπλώς ενημέρωση του σώματος, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι ένα μεταβατικό ουσιαστικά νομοθέτημα, το οποίο θα ισχύσει για περίπου δύο χρόνια -αυτή τη 
χρονιά και την επόμενη- ως απόρροια της επιδημίας την οποία όλοι βιώνουμε, και πολύ περισσότερο το ίδιο το 
εκπαιδευτικό σύστημα.  Υπάρχει η δυνατότητα, το νομοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να ετοιμάζεται διάταγμα, να 
αλλάζει ο κώδικας των εξετάσεων, ο οποίος θα δημοσιοποιείται μετά την 31η Ιανουαρίου, στο διάστημα από 
την 31η Ιανουαρίου μέχρι την ημέρα των εξετάσεων.  Είναι κάτι το μεταβατικό, είναι για να βοηθήσουμε τα 
παιδιά, τους μαθητές κατά τη φετινή χρονιά, γι’ αυτό έκκλησή μου είναι να το δούμε με...  Δεν υπάρχει κάποιος 
κίνδυνος, να το δούμε με τρόπο που να υποβοηθήσουμε την ομαλή διεξαγωγή και των φετινών εξετάσεων.  
Είναι προς βοήθεια των ίδιων των μαθητών μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Το ίδιο σύντομα ή και πιο σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω ότι και σ’ αυτό το θέμα υπήρξε μια μεγάλη καθυστέρηση από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου 
να καταθέσει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, εντελώς αδικαιολόγητα, διότι τα πράγματα από κάποια στιγμή και 
μετά ήταν πολύ προβλέψιμα σε σχέση με την αναγκαιότητα να υπάρξει αυτή η νομοθετική ρύθμιση.  Και 
ασφαλώς είναι δεδομένο ότι θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, διότι σε άλλη περίπτωση πολύ απλά δε θα 
μπορούν να διεξαχθούν οι Παγκύπριες Εξετάσεις. 

 Απ’ εκεί και πέρα όμως θέλουμε να επισημάνουμε κάτι το οποίο έχουμε ήδη πει και στη διάρκεια της 
συζήτησης στην επιτροπή Παιδείας, κάποιες έγνοιες που είχαμε καταθέσει σε σχέση με την αναδρομικότητα 
της συγκεκριμένης πρότασης και οι οποίες έχουν να κάνουν κυρίως με αποφάσεις οι οποίες ήδη έχουν 
υλοποιηθεί, κατά πόσο καλυπτόμαστε.  Θέσαμε τις ανησυχίες, περιλαμβάνεται και στην έκθεση της επιτροπής 
Παιδείας.  Το υπουργείο μάς απάντησε και η Νομική Υπηρεσία ότι τα πράματα δεν... Δε θα έχουμε τέλος 
πάντων κανένα πρόβλημα στη συνέχεια.  Μακάρι να έχουν δίκαιο! 

 Και ένα πολύ τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω, με την ευκαιρία της συζήτησης αυτού του 
νομοσχεδίου, να τονίσω για άλλη μια φορά ότι το υπουργείο σε κάθε περίπτωση πρέπει να διασφαλίσει ότι 
κανένας μαθητής ο οποίος ενδεχομένως θα προσβληθεί από τον ιό δε θα χάσει τις Παγκύπριες Εξετάσεις!  Η 
κυβέρνηση πρέπει να το πει καθαρά, ο υπουργός να το αποκρυσταλλώσει πλήρως τούτο το σημείο, για να 
αποδοθεί και αυτό που δικαιούται ο κάθε μαθητής και η κάθε μαθήτρια, να πάρει αυτό που δικαιούται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020».  Είναι πρόταση νόμου του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε για όση περίοδο διαρκεί η κρίση λόγω της  

πανδημίας του COVID-19 και το αργότερο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η πραγματοποίηση των επιτόπιων 
επισκέψεων στα εκπαιδευτικά ιδρύματα για σκοπούς διενέργειας τμηματικών και προγραμματικών 
αξιολογήσεων από την Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης να μπορεί να αντικατασταθεί με εξ αποστάσεως 
συνεντεύξεις και τηλεπισκέψεις σε χώρους των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και 

Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Tροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου    

 Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που 
κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, στο 
πλαίσιο διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιασκέψεως στις 18 Μαΐου 2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, η πρόεδρος του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας 
της Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ), εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, των ιδιωτικών πανεπιστημίων και των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.  
Επισημαίνεται ότι στην πιο πάνω διαβούλευση τα ιδιωτικά πανεπιστήμια εκπροσώπησε ο Πρόεδρος της 
Συνόδου των Πρυτάνεων. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της 
Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα Νόμου με 
την προσθήκη ειδικής διάταξης, ώστε για όση περίοδο διαρκεί η κρίση λόγω της πανδημίας του ιού COVID-19 
και το αργότερο μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η πραγματοποίηση των επιτόπιων επισκέψεων στα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα για σκοπούς διενέργειας τμηματικών και προγραμματικών αξιολογήσεων από την 
Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης να μπορεί να αντικατασταθεί με εξ αποστάσεως συνεντεύξεις και 
τηλεπισκέψεις σε χώρους των εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

 Ειδικότερα, οι εξ αποστάσεως συνεντεύξεις θα πραγματοποιούνται κατόπιν συνεννόησης με πρόσωπα 
τα οποία η Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης κρίνει σκόπιμο.  Επιπρόσθετα, οι τηλεπισκέψεις θα 
πραγματοποιούνται κατόπιν συνεννόησης με το εκπαιδευτικό ίδρυμα με απευθείας οπτικές συνδέσεις σε 
χώρους του ιδρύματος προς διαπίστωση της ανταπόκρισης των τμημάτων και προγραμμάτων του με τα 
ευρωπαϊκά πρότυπα και κριτήρια ποιότητας. 

 Όπως περαιτέρω προνοείται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, ο Φορέας ΔΙΠΑΕ θα δύναται να 
καθορίζει τη διαδικασία των αξιολογήσεων χωρίς επιτόπιες επισκέψεις όπως και τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, 
τα οποία θα γνωστοποιεί στα εκπαιδευτικά ιδρύματα. 

 Στο πλαίσιο της σχετικής διαβούλευσης έγινε ανταλλαγή απόψεων με τους εκπροσώπους που 
συμμετείχαν σ’ αυτή και κατατέθηκαν οι απόψεις τους.  

 Ειδικότερα, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ συμφώνησε με τους σκοπούς της πρότασης νόμου.  
Περαιτέρω όμως, δήλωσε ότι θα πρέπει να προστεθεί στην πρόταση νόμου και πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία θα υπάρχει η δυνατότητα πραγματοποίησης επιτόπιων επισκέψεων στους χώρους του ιδρύματος από 
ένα μόνο μέλος της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης. 

 Τόσο το αρμόδιο υπουργείο όσο και τα άλλα εμπλεκόμενα μέρη που συμμετείχαν στη διαβούλευση 
συμφώνησαν με τους σκοπούς της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Παράλληλα όμως έθεσαν ορισμένα 
ζητήματα, όπως μεταξύ άλλων τη διαφοροποίηση του κόστους αξιολόγησης και συγκεκριμένα τη μείωσή του, 
το κατά πόσο θα μπορούσαν ανάλογες με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις να ισχύουν επί μονίμου βάσεως και το 
κατά πόσο αυτές θα μπορούσαν να καλύψουν και τις ιδρυματικές αξιολογήσεις. 

 Περαιτέρω, σε σχέση με την εισήγηση της προέδρου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, οι εκπρόσωποι των 
πανεπιστημίων εισηγήθηκαν όπως για σκοπούς αξιοπιστίας υπάρξει η δυνατότητα επιτόπιων επισκέψεων από 
περισσότερα μέλη της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης και όχι από ένα μόνο μέλος αυτής. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ δήλωσε ότι το κόστος αξιολόγησης σαφώς θα 
μειωθεί, αφού δε θα απαιτείται η φυσική παρουσία των μελών της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης, αλλά οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν μπορούν να ισχύσουν επί μονίμου βάσεως, καθότι ο Φορέας ΔΙΠΑΕ εφαρμόζει 
οδηγίες διεθνών σωμάτων, όπως ο ευρωπαϊκός φορέας, τα οποία δεν θεωρούν ως ασφαλές μέσο αξιολόγησης 
τις εξ αποστάσεως αξιολογήσεις.  Περαιτέρω, η ίδια αρμόδια διαφώνησε με τη δυνατότητα εφαρμογής των 
προνοιών της πρότασης νόμου και για τις ιδρυματικές αξιολογήσεις, επισημαίνοντας την ανάγκη συμμόρφωσης 
με τις οδηγίες των διεθνών σωμάτων σε σχέση με τα πρότυπα και τα κριτήρια ποιότητας.   
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 Τέλος, η πρόεδρος του Φορέα ΔΙΠΑΕ δήλωσε ότι η πραγματοποίηση επιτόπιων επισκέψεων κατά την 
παρούσα περίοδο θα μπορούσε να γίνεται από ένα ή και δύο μέλη της Επιτροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης, 
όχι όμως από περισσότερα μέλη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή υιοθέτησε και ενσωμάτωσε στην πρόταση νόμου την πιο πάνω 
εισήγηση της προέδρου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, σύμφωνα με την οποία η πραγματοποίηση επιτόπιων επισκέψεων 
σε χώρους και υποδομές του ιδρύματος δύναται να διενεργείται από ένα ή και δύο μέλη της Επιτροπής 
Εξωτερικής Αξιολόγησης.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, υπό το φως των πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει 
διαμορφωθεί κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης, ο κ. Ευσταθίου και ο κ. Καυκαλιάς.  Κανένας άλλος.  Αν έχει άλλον, να σηκώσει το 
χέρι του ψηλά, να τον γράψει η γραμματεία. 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και πάλι εδώ αφορά καθαρά μια παραχώρηση διευκόλυνσης στα τριτοβάθμια ιδρύματα, κατά κόρον 
στον φορέα, να μπορεί να ολοκληρώνει τη διαδικασία αξιολόγησης των προγραμμάτων που έχουν υποβληθεί ή 
που θα υποβληθούν, λόγω του γεγονότος ότι η διακίνηση και μέσω αεροδρομίων είναι πολύ δύσκολη έως 
αδύνατη αυτή την περίοδο.  Άρα λοιπόν, θα πρέπει να διαφυλάξουμε ότι τα προγράμματα τα οποία σήμερα 
λειτουργούν, υπάρχουν και προσφέρονται από πλευράς των τριτοβάθμιών μας ιδρυμάτων είναι αξιολογημένα.   

 Πολύ σωστά ευτυχώς η τεχνολογία προσφέρει δυνατότητες και εύχομαι πραγματικά να κινούμαστε με 
τους ίδιους γρήγορους ρυθμούς στην εφαρμογή της ψηφιοποίησης σε διάφορα στάδια λειτουργίας της 
οικονομίας, ακόμα και της ίδιας της κοινωνίας μας.  Λέμε γι’ αυτή και μόνο την περίοδο, όχι πέρα από τον 
Δεκέμβριο, να μπορεί ο αξιολογητής να κάνει την επίσκεψη εξ αποστάσεως.  Άρα λοιπόν, λύνουμε ένα 
πρόβλημα, διασφαλίζουμε την ομαλή λειτουργία της τριτοβάθμιάς μας εκπαίδευσης.  Σε αντίθετη περίπτωση, 
αυτοί οι φοιτητές μας δε θα φοιτούσαν ετούτη τη χρονιά σε αξιολογημένα προγράμματα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Επειδή ακριβώς πρόκειται για μια πολύ μικρή χρονική περίοδο και η πρόταση όπως έχει γίνει είναι για 
πρακτικούς και μόνο λόγους, την υποστηρίζουμε, γιατί είχαμε και έχουμε επιφυλάξεις ως προς τον ρόλο των 
ούτω καλουμένων «ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης».  Για μας, τουλάχιστον εγώ πολλές απ’ 
αυτές τις βρίσκω ότι είναι συγκαλυμμένη παρανομία.  Έχουμε εκφράσει πάρα πολλές φορές και τη διαφωνία 
μας με τον τρόπο με τον οποίο συγγράφονται κάποτε κάποιοι νόμοι.   

 Μετά από τη συζήτηση προήλθε και έχουμε το εξής νομικό κείμενο, «η πραγματοποίηση επιτόπιων 
επισκέψεων δύναται να διενεργείται σε χώρους και υποδομές του ιδρύματος από ένα και/ή κατ’ ανώτατο 
αριθμό δύο μέλη της Επιτροπής».  Τέτοιου είδους προτάσεις, τέτοιου είδους νόμοι, που βάζουμε διαζευκτικό το 
«και/ή» δε μας βρίσκουν σύμφωνους, επειδή όμως είναι μόνο για μικρή περίοδο και όσο διαρκεί η κρίση, θα το 
υπερψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ακριβώς να συνεχίσω και να πάρω την πάσα από τον αγαπητό συνάδελφο.  Θέλω να τονίσω ότι δεν 
είναι μια επιθυμητή ρύθμιση.  Είναι μία προσωρινή ρύθμιση, την οποία επιβάλλουν οι έκτακτες συνθήκες της 
πανδημίας.  Και θέλω να τονίσω, να μην ανοίξει η όρεξη κανενός!  Και να επικαλεστώ επί τούτου και τις 
δηλώσεις της προέδρου του φορέα, της κ. Κουτσελίνη, η οποία είχε σημειώσει χαρακτηριστικά, όταν γινόταν η 
διαβούλευση στην επιτροπή Παιδείας, ότι η αξιολόγηση με εξ αποστάσεως συνεντεύξεις δεν μπορεί να δώσει 
τα ίδια αποτελέσματα με αυτά που δίνει η κανονική διαδικασία αξιολόγησης με φυσική παρουσία.  Ε, να 
συνειδητοποιήσουμε όλοι ότι σ’ αυτό τον τομέα, της ποιότητας των σπουδών, καμία έκπτωση δε χωρεί, ούτε 
κανένας άλλος υπολογισμός, κύριε Πρόεδρε.   
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 Θα υπερψηφίσουμε ωστόσο την πρόταση, γιατί είναι ένα προσωρινό μέτρο που το επιβάλλουν οι 
συνθήκες, για να μπορέσουν οι ανώτερες σχολές του τόπου μας να συνεχίσουν τη λειτουργία τους και την 
πορεία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς η πρωτοβουλία που έχει πάρει ο συνάδελφος ο κ. Χατζηγιάννης καλύπτει ακόμα ένα κενό που 
υπάρχει δυστυχώς στα θέματα της παιδείας όλη αυτή την περίοδο, με εξέχον θέμα το χτεσινό, με την κίνηση να 
παρθεί μια απόφαση και την ίδια ώρα να ανακληθεί και να δημιουργήσει όλη αυτή τη σύγχυση.  Γι’ αυτό εμείς 
στηρίζουμε αυτή την πρόταση νόμου, παρ’ όλα τα προβλήματα που υπάρχουν.  Εκ των πραγμάτων είναι μια 
λύση ανάγκης, για να μπορέσει να συνεχίσει η αξιολόγηση των κολεγίων, των πανεπιστημίων και όλων όσοι 
εμπίπτουν σε αυτή τη νομοθεσία.   

 Εμείς -μια κι έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε- κάνουμε έκκληση στον Υπουργό Παιδείας να δει όλα τα 
θέματα με σοβαρότητα, υπευθυνότητα, γιατί καλώς ή κακώς τα θέματα της παιδείας ρυθμίζουν σχεδόν τη ζωή 
όλων των πολιτών με τον άλφα ή βήτα τρόπο.  Αυτό το έχουμε επισημάνει και κατά τις συνεδριάσεις μας στην 
επιτροπή Παιδείας μέσω τηλεδιασκέψεων.  Που όπως γνωρίζετε κι εσείς προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, είχαμε 
κάμει πάρα πολλές και είχαμε εκφράσει πολλές και σοβαρές απόψεις.  Δυστυχώς κάποιες δεν έχουν 
υιοθετηθεί, με αποτέλεσμα να έχουμε τα προβλήματα που παρατηρούμε σήμερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά ήθελα να πω ότι αν θέλατε να αξιολογήσετε τη χρήση της εξ αποστάσεως, είτε 
είναι στην παιδεία είτε είναι στο λιανικό εμπόριο είτε είναι οπουδήποτε, θα μπορούσατε να με ρωτήσετε εμένα, 
διότι το βιώνω κάθε μέρα.  Και σας λέω -έτσι, με κάθε ειλικρίνεια- ότι η παραγωγικότητά μου έχει αυξηθεί 
κατακόρυφα και η αποτελεσματικότητα ακόμα περισσότερο!  Δεν έχω χάσει ούτε ένα μάθημα και χαίρομαι που 
το είχαμε χρησιμοποιήσει και στη διεξαγωγή των κοινοβουλευτικών επιτροπών, διότι έχει παραχθεί έργο.  Και 
συγχαίρω κι εσάς που ήσασταν και πρωτοστάτης σε αυτή την προσπάθεια και όσους υπόλοιπους έχουν... 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

(Χαμογελώντας) 

 Έν’ άλλο το θέμα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Καλά, Αντρέα, μια φορά που βρέθηκε ένας βουλευτής να με συγχαρεί, εννά τον σταματήσεις; 

 Συνέχισε, Μάριε, όση ώρα θέλεις! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Αγαπητέ Αντρέα, πόσες φορές εδώ όλοι μας μιλούμε άλλα των άλλων;  Πόσες φορές;  Και τώρα πάνω 
μου ηύρες να πεις το ότι... 

(Γέλια) 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επήες τζι εσύ με τον κανόνα! 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Ευχαριστώ πολύ! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ! 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020». 
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 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του νόμου, ώστε ο υφιστάμενος κατάλογος απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων που 
περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα Ι αυτού να αντικατασταθεί με αναθεωρημένο κατάλογο απαγορευμένων 
ουσιών και μεθόδων για το 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Νίκος Κέττηρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2020, καθώς και στις 12 Μαΐου 2020, στα 
πλαίσια διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε μέσω τηλεδιάσκεψης.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και ο πρόεδρος 
της Κυπριακής Αρχής Αντι-Ντόπινγκ.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου με τον οποίο κυρώθηκε η Διεθνής 
Σύμβαση (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό, ώστε να αντικατασταθεί ο υφιστάμενος κατάλογος 
απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων που περιλαμβάνεται στο Προσάρτημα I αυτού με αναθεωρημένο 
κατάλογο απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων για το 2020.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή ο πρόεδρος της Κυπριακής Αρχής Αντι-
Ντόπινγκ ο οποίος παρέστη στη συνεδρία της επιτροπής ανέφερε ότι ο κατάλογος απαγορευμένων ουσιών και 
μεθόδων αναθεωρείται επί ετήσιας βάσεως από τον Παγκύπριο Οργανισμό Αντι-Ντόπινγκ στο πλαίσιο 
τήρησης διαφανούς διαδικασίας και συγκεκριμένων κριτηρίων.  Ο ίδιος αξιωματούχος ενημέρωσε επίσης την 
επιτροπή για θέματα που αφορούν στη λειτουργία της εν λόγω Αρχής, όπως και για την εφαρμογή των 
διατάξεων της υπό αναφορά σύμβασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται την 
ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση των τροποποιήσεων της σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των βουλευτών Γιώργου Περδίκη και 
Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, και Άννας Θεολόγου, 
ανεξάρτητης βουλευτού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε το δικαίωμα παρακολούθησης των μεταπωλήσεων των 
δημιουργών πρωτότυπων έργων τέχνης να εφαρμόζεται ανεξαρτήτως της τιμής πώλησης των έργων αυτών. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την 
πρόταση νόμου «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος 

 Κώστας Κώστα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης  

 Ανδρέας Πασιουρτίδης   

 Άγγελος Βότσης   

Μαρίνος Μουσιούττας 

Ηλίας Μυριάνθους 

Γεώργιος Παπαδόπουλος  

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 15 Μαρτίου 2019 από τους βουλευτές κ. Γιώργο Περδίκη 
και Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και Άννα Θεολόγου, 
ανεξάρτητη βουλευτή, στο πλαίσιο διαβούλευσης που πραγματοποιήθηκε με τηλεδιάσκεψη την 21η Μαΐου 
2020. 

 Στο πλαίσιο της πιο πάνω διαβούλευσης συμμετείχαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Επιμελητηρίου Καλών Τεχνών Κύπρου (ΕΚΑΤΕ) και του Φυτωρίου 
Εικαστικής Καλλιέργειας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών Δικαιωμάτων Νόμου, έτσι ώστε το δικαίωμα παρακολούθησης του δημιουργού πρωτότυπου 
έργου τέχνης σε όλες τις μεταπωλήσεις του να εφαρμόζεται ανεξαρτήτως της τιμής πώλησης του έργου αυτού. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας αποστερούν 
από τους δημιουργούς των έργων τα οποία πωλούνται σε τιμή χαμηλότερη των €3.000 το δικαίωμά τους για 
παρακολούθηση των μεταπωλήσεων των έργων τους.  Αντίθετα, στην περίπτωση που η τιμή πώλησης έργου 
υπερβαίνει τις €3.000, ο δημιουργός έχει το δικαίωμα να απαιτήσει από τον πωλητή συγκεκριμένο ποσοστό 
από το τίμημα της μεταπώλησης του έργου του. 

 Συγκεκριμένα, όπως ορίζεται στις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, ο δημιουργός δικαιούται 4% 
για το τμήμα της τιμής πώλησης έργων με τιμή πώλησης μέχρι €50.000.   

 Συναφώς, οι εισηγητές της πρότασης νόμου θεωρούν ότι η χρέωση του δικαιώματος παρακολούθησης 
για έργα με τιμή πώλησης μέχρι €3.000, η οποία δεν ξεπερνά τα €120, δεν μπορεί να θεωρηθεί αποτρεπτική 
για τους επαγγελματίες της αγοράς έργων τέχνης (οίκοι δημοπρασίας, γκαλερί έργων τέχνης και έμποροι 
έργων τέχνης). 

 Παράλληλα, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η πλειονότητα των έργων των Κυπρίων δημιουργών πωλείται 
συνήθως σε τιμή μικρότερη των €3.000 και η δυνατότητα παρακολούθησης των μεταπωλήσεων των έργων 
αυτών θα ενισχύσει σημαντικά τους δημιουργούς και ιδιαίτερα τους νέους καλλιτέχνες στην αρχή της καριέρας 
τους που χρειάζονται μεγαλύτερη στήριξη. 

 Επιπρόσθετα, οι εισηγητές ανέφεραν ότι οι πρόνοιες της Οδηγίας 2001/84/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου της 27ης Σεπτεμβρίου 2001 σχετικά με το δικαίωμα παρακολούθησης υπέρ του δημιουργού ενός 
πρωτότυπου έργου τέχνης, οι οποίες ενσωματώθηκαν στο εθνικό δίκαιο το 2006, δεν επιβάλλουν στα κράτη 
μέλη τον πιο πάνω περιορισμό, αφού επιτρέπουν σε αυτά να καθορίσουν, σε περίπτωση που το επιθυμούν, 
κατώτατη τιμή πώλησης, που δε θα υπερβαίνει τις €3.000, για την εφαρμογή του δικαιώματος 
παρακολούθησης στις πωλήσεις. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στην τηλεδιάσκεψη της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των διατάξεων της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Καταρχάς οφείλω να ευχαριστήσω την επιτροπή Εμπορίου και ιδιαίτερα τον πρόεδρό της, με τον οποίο 
μπορεί συχνά να διαφωνούμε, αλλά σ’ αυτό μια χαρά βρήκαμε τον τρόπο να συμφωνήσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αντιλήφθηκαν τη σοβαρότητα και το επείγον του θέματος και με διαδικασίες ταχύτατες κατάφεραν να το 
φέρουν ενώπιον της ολομέλειας, η οποία επίσης με γρήγορες διαδικασίες -και να ευχαριστήσω και τον 
Πρόεδρο της Βουλής γι’ αυτό τον λόγο- ψηφίζει αυτή την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, η οποία ουσιαστικά 
αποτελεί ένα στήριγμα για τους νέους καλλιτέχνες, τους νεαρούς καλλιτέχνες, ένα πρόσθετο εισόδημα σε 
συνθήκες ακριβώς που η τέχνη είναι ο αδύναμος κρίκος της οικονομικής κρίσης και θα ταλαιπωρηθούν 
ιδιαίτερα και οι άνθρωποι των τεχνών και του πολιτισμού.  

 Για εμάς είναι σημαντικός ακόμα ένας λόγος γι’ αυτή την ψήφιση.  Νομίζω είναι ένα καλό παράδειγμα 
πώς η Βουλή μπορεί να συνεργαστεί με την κοινωνία των πολιτών.  Το νομοσχέδιο γράφτηκε από μία ομάδα 
πολιτών, επώνυμων, η πρόταση νόμου κατατέθηκε και στηρίχτηκε στη Βουλή από τρεις βουλευτές.  Νομίζω, 
κύριε Πρόεδρε, ότι με τους θεσμούς που έχουμε τελευταία προωθήσει, της Παράλληλης Βουλής και της 
νομοθεσίας που είναι ενώπιόν μας για την πρωτοβουλία των πολιτών, μπορούμε να κτίσουμε και να 
προχωρήσουμε μπροστά και να ενώσουμε τις δυνάμεις της Βουλής, του κοινοβουλίου, με την πολιτεία και την 
κοινωνία και αυτό είναι ένα πολύ καλό παράδειγμα που δείχνει ότι μπορούν να λειτουργήσουν μαζί αυτά τα δύο 
στοιχεία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, ο πρόεδρος της επιτροπής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εντάξει, κανένας δεν κατάλαβε από τη συζήτηση στην επιτροπή γιατί, όταν ψηφίστηκε ο βασικός νόμος, 
προέβλεπε ότι για έργα κάτω των €3.000 δε θα υπάρχουν συγγενικά και πνευματικά δικαιώματα.  Όμως, αυτός 
είναι ο νόμος που ψηφίστηκε τότε και πολύ σωστά ήρθε αυτή η τροποποίηση.   

 Πρέπει να καταθέσω την ευαρέσκειά μου, γιατί στήριξαν αυτήν την πρόταση νόμου όλοι οι συνάδελφοι, 
αλλά εμείς ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα προχωρήσουμε και ένα βήμα περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, και 
προτιθέμεθα να καταθέσουμε άλλη πρόταση νόμου για αύξηση του 4% που προβλέπεται για έργα κάτω των 
€3.000 -για όλα τα έργα, να δούμε τις διαβαθμίσεις- αλλά ιδιαίτερα γι’ αυτά των νέων καλλιτεχνών, γιατί τα έργα 
αυτά είναι κυρίως νέων καλλιτεχνών, για να προωθήσουμε ακριβώς περισσότερο τον τομέα του πολιτισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων, εννοώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η διαδικασία επιλογής και κατανομής των 
στρατευσίμων σε Κλάδους, Όπλα και Σώματα και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της Δύναμης 
και πριν από την κατάταξή τους, για λόγους δημόσιας υγείας, στο πλαίσιο της αντιμετώπισης της πανδημίας 
του COVID-19, να παρασχεθεί η δυνατότητα διενέργειας των αναγκαίων υγειονομικών εξετάσεων των 
στρατευσίμων και πριν από την κατάταξή τους, να αντιμετωπιστεί ενδεχόμενη έλλειψη στρατιωτικών ιατρών 
που μετέχουν στην Επιτροπή Κατάταξης, καθώς και να παρασχεθούν επιπρόσθετα κίνητρα στους αθλητές 
εθνοφρουρούς και για την προετοιμασία τους για συμμετοχή σε διαγωνισμούς και διοργανώσεις, στο πλαίσιο 
των προσπαθειών που καταβάλλονται για αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Mαρίνος Σιζόπουλος, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Γεώργιος Παπαδόπουλος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Κάρουλλας Γεώργιος Προκοπίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε την 21η Μαΐου 2020.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός Εθνικής Φρουράς, 
συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, και εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, έτσι ώστε 
να επενεχθούν τα ακόλουθα: 

1. Η διαδικασία επιλογής των εθνοφρουρών σε Κλάδους, Όπλα και Σώματα, που καθορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της 
Δύναμης να εφαρμόζονται και στους στρατευσίμους, ήτοι σε πρόσωπα που υπέχουν υποχρέωση 
στρατιωτικής θητείας, πριν από την κατάταξή τους στη Δύναμη για εκπλήρωση της στρατιωτικής τους 
θητείας. 

2. Οι δύο ιατροί που μετέχουν στην προνοούμενη σε αυτό Επιτροπή Κατάταξης να είναι δυνατό να 
προέρχονται από το Υγειονομικό Σώμα της Δύναμης και/ή από το δημόσιο και/ή τον ιδιωτικό τομέα, αντί 
μόνο από το Υγειονομικό Σώμα της Δύναμης, που ισχύει σήμερα. 

3. Η υγειονομική εξέταση των προσώπων που καλούνται για κατάταξη στη Δύναμη να δύναται να 
πραγματοποιηθεί είτε πριν είτε μετά την κατάταξή τους, όπως θα αποφασίσει ο Υπουργός Άμυνας σε 
συνάρτηση με τον χρόνο έναρξης λειτουργίας της Επιτροπής Κατάταξης. 

4. Η προνοούμενη από τον Υπουργό Άμυνας επιπρόσθετη κανονική άδεια σε εθνοφρουρούς να δύναται 
να χορηγηθεί πέραν των περιπτώσεων που καθορίζονται στην ισχύουσα σχετική διάταξη και αφορούν 
τη συμμετοχή τους σε επίσημους διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων ή σε διεθνείς διοργανώσεις, 
εκπροσωπώντας τη Δημοκρατία, ή σε επίσημες αθλητικές οργανώσεις, αναγνωρισμένες από τη Διεθνή 
Ομοσπονδία ή τη Διεθνή Ολυμπιακή Επιτροπή, και για την προετοιμασία τους για συμμετοχή στις πιο 
πάνω διοργανώσεις.  Περαιτέρω, εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία η εν λόγω άδεια να μπορεί 
να χορηγείται για την προετοιμασία ή/και για τη συμμετοχή εθνοφρουρών σε επίσημες αθλητικές 
διοργανώσεις οι οποίες είναι αναγνωρισμένες και από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Άμυνας, οι τροποποιήσεις 
που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο κρίθηκαν αναγκαίες για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Για να καταστεί δυνατή η διαδικασία επιλογής και κατανομής των στρατευσίμων σε Κλάδους, Όπλα και 
Σώματα και η τοποθέτησή τους σε μονάδες και υπηρεσίες της Δύναμης και πριν από την κατάταξή τους, 
διαδικασία που κατά το τρέχον έτος καθίσταται επιβεβλημένη για λόγους δημόσιας υγείας, στο πλαίσιο 
της αντιμετώπισης της πανδημίας του COVΙD-19. 

2. Για να παρασχεθεί η δυνατότητα, εάν παραστεί ανάγκη, διενέργειας των αναγκαίων υγειονομικών 
εξετάσεων των στρατευσίμων και πριν από την κατάταξή τους.   

3. Για την αντιμετώπιση ενδεχόμενης έλλειψης στρατιωτικών ιατρών που μετέχουν στην Επιτροπή 
Κατάταξης, η οποία είναι αρμόδια για την εξέταση των στρατευσίμων, στο πλαίσιο της διενέργειας των 
υγειονομικών διαδικασιών που απαιτούνται για την ολοκλήρωση της εκάστοτε κατάταξης. 

4. Για την παροχή επιπρόσθετων κινήτρων στους αθλητές εθνοφρουρούς και για την προετοιμασία τους 
για συμμετοχή στους διαγωνισμούς και τις διοργανώσεις που αναφέρονται πιο πάνω, η οποία 
αποφασίστηκε από το Υπουργείο Άμυνας σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, στο 
πλαίσιο των προσπαθειών που καταβάλλονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από 
τον Υπουργό Άμυνας σε σχέση με τις πρόνοιές του.  Στη βάση της ενημέρωσης που έτυχε, η επιτροπή 
αποφάσισε στο παρόν στάδιο να μην προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής την πρόνοια του 
νομοσχεδίου που αφορά τη χορήγηση επιπρόσθετης κανονικής άδειας σε εθνοφρουρούς για την προετοιμασία 
τους για συμμετοχή σε διεθνείς διαγωνισμούς γνώσεων ή σε αθλητικές διοργανώσεις, υπό τις προϋποθέσεις 
που καθορίζονται στη βασική νομοθεσία, ώστε να της παρασχεθεί η δυνατότητα διευκρίνισης ορισμένων 
ζητημάτων που αφορούν την εν λόγω ρύθμιση και τα οποία συναρτώνται με τη μείωση της στρατιωτικής 
θητείας  που επήλθε το 2016.  Συναφώς, η επιτροπή αποφάσισε όπως η εν λόγω πρόνοια παραμείνει σε 
εκκρεμότητα και συζητηθεί από αυτή σε ευθετότερο χρόνο. 

 Υπό το φως της πιο πάνω απόφασής της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού διαμόρφωσε 
ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό. 
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 Νομίζω θα δώσω τον λόγο για όση ώρα θέλεις και να παρακαλέσω να μη μιλήσει κανένας άλλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, πριν να μιλήσει ο συνάδελφος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, έχουμε τζιαι πρόεδρο της επιτροπής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Εν έσιει πρόβλημα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το τρίτο κομμάτι που διαβάσατε έχει αποσυρθεί από το υπουργείο.  Παρέμειναν τα δύο πρώτα, αλλά 
λόγω του ότι υπήρχε η έκθεση, παρέμεινε στην έκθεση, αλλά στην ουσία δε θα συμπεριληφθεί στην ψήφιση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το προσέξει η γραμματεία και η γραμματεία της επιτροπής, παρακαλώ, τούτο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως!  Ευχαριστούμε! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Το θέμα των αδειών δε θα συζητηθεί τωρά.  Απλώς, έτσι για ενημέρωση των συναδέλφων, αυτός ο 
τροποποιητικός νόμος είναι εξ ανάγκης λόγω κορωνοϊού, είναι η πλατφόρμα που γίνεται τώρα, που θα 
συμπληρώσουν οι υποψήφιοι ως νεοσύλλεκτοι στρατιώτες.  Παράλληλα είναι αυτά τα οποία θα βάλουν μέσα 
για να μπουν σε όπλα, σώματα, ειδικότητες και όλα αυτά, και η μετάθεσή τους που θα βγει από την πρώτη 
μέρα που θα καταταγούν, θα την έχουν μπροστά τους.  Αλλάζουν αυτά που υφίσταντο.  Το μόνο που θα πούμε 
είναι να πετύχει και αυτό το πείραμα, διότι είναι για πρώτη φορά που θα γίνει, είναι εξ ανάγκης.  Πιστεύουμε ότι 
θα επιτύχει και παράλληλα θα πούμε στους νεοσύλλεκτους ότι είναι τιμή τους και περηφάνια που θα 
υπηρετήσουν την πατρίδα, παράλληλα και στους γονείς τους να νιώθουν περήφανοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Προκοπίου. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού  νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με πενήντα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το υπ’ αριθμόν 17 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Έχουμε δύο έκτακτα νομοσχέδια.  Παρακαλώ τη γραμματέα να αναγνώσει τους τίτλους.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ο «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 
2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2020». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 
19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευανθία Σάββα Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ανδρέας Κυπριανού Ηλίας Μυριάνθους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε αυθημερόν τα 
πιο πάνω νομοσχέδια, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν 
επείγοντα.  Στην εν λόγω συνεδρία παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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 Με τα υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται η τροποποίηση νομοθεσιών οι οποίες θεσπίστηκαν στο 
πλαίσιο της ανάγκης λήψης μέτρων έκτακτης ανάγκης, συνεπεία της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19, η 
οποία πλήττει και τη Δημοκρατία. 

 Ειδικότερα, το πρώτο νομοσχέδιο αποσκοπεί στην τροποποίηση του περί των Έκτακτων Μέτρων που 
Λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της 
Πανδημίας του ιού COVID-19 Nόμου, ώστε η περίοδος εφαρμογής των ειδικών διατάξεων της εν λόγω 
νομοθεσίας να επεκταθεί μέχρι και τις 12 Οκτωβρίου 2020, ως η σχετική απόφαση της κυβέρνησης για την 
περίοδο παροχής κρατικής στήριξης σε επιχειρήσεις και εργαζομένους. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η τροποποίηση του 
περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών Νόμου, ώστε για τους οφειλέτες που είναι ενταγμένοι σε 
ρύθμιση αποπληρωμής ληξιπρόθεσμων κοινωνικών εισφορών με δόσεις η καταβολή των δόσεων για τους 
μήνες Μάιο και Ιούνιο 2020 να ανασταλεί και η περίοδος αποπληρωμής να επεκταθεί κατά δύο επιπρόσθετους 
μήνες, λόγω των έκτακτων μέτρων που λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της πανδημίας του κορωνοϊού 
COVID-19. 

Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής, έγινε εισήγηση από τον πρόεδρο της επιτροπής όπως η προτεινόμενη 
περίοδος αποπληρωμής επεκταθεί κατά τρεις επιπρόσθετους μήνες, αντί δύο που προτείνεται με το αρχικό 
νομοσχέδιο.  Η εν λόγω εισήγηση έγινε αποδεκτή τόσο από την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και από τα παρόντα μέλη της επιτροπής. 

 Συναφώς, η επιτροπή τροποποίησε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου προς υλοποίηση των πιο 
πάνω, επιφέροντας παράλληλα σε αυτό επιμέρους νομοτεχνικές βελτιώσεις.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Koινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις: 

1. Όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση αυτού σε νόμο, όπως 
αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση αυτού σε νόμο, όπως αυτό έχει 
τελικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλητές και για τα δύο θέματα.  Οι ομιλίες θα γίνουν και για τα δύο θέματα, η ψηφοφορία θα γίνει 
ξεχωριστά. 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, θέλω απλώς να διευκρινίσω ότι δεν είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι ομόφωνο. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το πρώτο νομοσχέδιο, που είναι ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων 
Κοινωνικών Εισφορών, απλώς επεκτείνεται η περίοδος αναστολής καταβολής των δόσεων στο σχέδιο 
ληξιπρόθεσμων εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι και τον Ιούλιο, λόγω της πανδημίας του 
κορωνοϊού.  Ήταν ομόφωνο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, διότι όλα τα μέλη που ήταν παρόντα στη συνεδρία -
το ΕΛΑΜ απουσίαζε- τοποθετήθηκαν θετικά.  Γι’ αυτό είπα ότι ήταν ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

 Ωραία!  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ… 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριοι. 

 Ο κ. Μαυρίδης.  Είσαι εναντίον; 



1686 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, δεν είμαι εναντίον.  Απλώς ήθελα να σχολιάσω και εγώ ότι αυτά τα δύο νομοσχέδια είναι στα 
πλαίσια της προσπάθειας της κυβέρνησης να στηρίξει την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, εν τούτα που είπε και ο κ. Φακοντής. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, να τα πω και εγώ, γιατί να μην τα πω και εγώ;   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Οπότε, εμείς, στις περιπτώσεις όπου χρειάζεται παρέμβαση του κράτους για να στηριχθεί η κοινωνία, 
είμαστε πάντοτε υπέρ και συγχαίρουμε την κυβέρνηση για τις μέχρι τώρα προσπάθειες που έχει κάνει για να 
στηρίξει την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προηγουμένως σας είχα συγχαρεί και εσάς για τις προσπάθειές σας για τα εξ 
αποστάσεως.  Οπότε, ας συγχαρούμε και λίγο την κυβέρνηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Να μην χάνουμε την ευκαιρία. 

 Ευχαριστώ. 

 Από το ΕΛΑΜ ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, απλώς να αναφέρω ότι, όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο 
για τα μέτρα του Υπουργείου Εργασίας, ο ένας από τους λόγους που δε θα το ψηφίσουμε είναι ότι δυόμισι 
μήνες μετά την εφαρμογή του πρώτου πακέτου μέτρων υπάρχουν πάρα πολλοί πολίτες που δεν έχουν λάβει 
κανένα επίδομα.  Γι’ αυτόν τον λόγο.  Δεν ψηφίσαμε ούτε την πρώτη φορά.  Το είχα αναφέρει, μπορείτε να το 
δείτε, το είχα βγάλει και δημόσια.  Είπα στην υπουργό ότι θα υπάρχει πρόβλημα και επειδή ακριβώς χρειάζεται 
να καλύψουμε και αυτόν τον κόσμο -αν θέλετε είναι μία μορφή πίεσης- θα το καταψηφίσουμε, όπως και την 
πρώτη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο Ζαχαρίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή πρέπει πλέον να δίνονται και απαντήσεις…  Δεν μπορούν αυτοί που δεν 
ψήφισαν το νομοσχέδιο, για να δώσουμε βοήθεια στους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας, να κάνουν 
κριτική ότι κάποιοι εν επιάαν λεφτά και δεν μπορούν κάποιοι -και μιλώ συγκεκριμένα για το ΕΛΑΜ- οι οποίοι 
καταψηφίζουν σήμερα, να έχουν απαίτηση αύριο, γιατί κάποιοι δεν έχουν πληρωθεί.  Το κράτος μας σε 
συνθήκες έκτακτες κατόρθωσε και έδωσε σε 145 000 συμπολίτες μας μια σημαντική βοήθεια με την απόφαση 
της κυβέρνησης και της Βουλής.  Αλλά, είναι σχήμα οξύμωρο αυτοί που το καταψήφισαν να κριτικάρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



1687 

 Μάλιστα.  

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Επειδή έκανα αναφορά μόνο στο ένα νομοσχέδιο και αντιλαμβάνομαι ότι συζητούμε και τα δύο, το 
δεύτερο έχει να κάνει με την επέκταση της περιόδου όσον αφορά τα έκτακτα μέτρα που αφορούν το Υπουργείο 
Εργασίας μέχρι και τις 12 του Οκτώβρη του 2020 και ειδικότερα δίνεται η δυνατότητα στην Υπουργό Εργασίας 
να επεκτείνει τα πέντε σχέδια στήριξης των εργαζομένων και των επιχειρήσεων, καθώς και για το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλους συναφείς νόμους.  Εδώ είναι ομόφωνη η επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε νομίζω να έχει σημασία το τι ψηφίζεις και τι δεν ψηφίζεις για να μπορείς να εκφέρεις άποψη, αλλά η 
αλήθεια είναι, κύριε Πρόεδρε ότι είναι εκατοντάδες οι συμπολίτες μας που ακόμα περιμένουν τα επιδόματα και 
καλό θα ήταν ομόφωνα η Βουλή να ζητήσει περαιτέρω επίσπευση των διαδικασιών, για να πληρωθούν και οι 
συντάξεις και τα επιδόματα και να μη χωνόμαστε πίσω από το ΕΛΑΜ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, δεν είχα την πρόθεση να μιλήσω.  Θα είμαι σύντομος. 

 Απαντώ στον κ. Ζαχαρίου:  Το ΕΛΑΜ από την πρώτη στιγμή συμμετείχε σε όλες τις συνεδρίες οι οποίες 
έγιναν είτε στο Προεδρικό Μέγαρο είτε στο κοινοβούλιο.  Είχαμε καταθέσει δικές μας εισηγήσεις.  Η κυβέρνηση 
δεν υιοθέτησε ούτε μία από τις τριάντα και πλέον προτάσεις του ΕΛΑΜ.   

 Δεύτερον, το εάν μπορούμε να μιλούμε ή όχι εντός του κοινοβουλίου, μας έχει δώσει το δικαίωμα ο λαός 
ψηφίζοντάς μας και εκλέγοντάς μας ως βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επειδή έννεν τούτο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, φτάνουμε προς το τέλος… 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Συγγνώμη, τελειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πολύ σύντομα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Νομίζω ότι παρεξηγήθηκα.  Εγώ δεν αφαίρεσα κανενός το δικαίωμα να τοποθετηθεί.  Δεν είναι της 
φιλοσοφίας μου και της ιδεολογίας μου να απορρίπτω την αντίπαλη άποψη.  Λέω ότι είναι σχήμα οξύμωρο κάτι 
που το σύνολο του πολιτικού κόσμου, Βουλή και κυβέρνηση, έχει ψηφίσει για να στηρίξει τους πολίτες να μην 
το έχουμε ψηφίσει…  Είναι σχήμα οξύμωρο αύριο να ʼρθείτε μας κατηγορείτε για τα ξενοδοχεία και τα voucher, 
την ώρα που δεν τα έχετε ψηφίσει, για να στηρίξετε τον τουρισμό μας.  Αυτό είναι που λέω και είναι κριτική που 
κάνω, ξεκάθαρα.  Θέλω να τονίσω ότι, με όλα τα μειονεκτήματα, σε μία έκτακτη κατάσταση, 145 000 
συμπολίτες μας πήραν τα επιδόματα που δικαιούνταν.  Έμειναν πέντε με έξι χιλιάδες που είχαν λανθασμένα 
στοιχεία.  Τροποποιήθηκε το ηλεκτρονικό σύστημα, για να μη δέχεται να παραλαμβάνει αιτήσεις με 
λανθασμένα στοιχεία.  Αυτή τη στιγμή πάμε ένα βήμα πιο κάτω.  Σίγουρα λάθη θα γίνουν.  Η σημασία είναι ότι 
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ως πολιτεία…  Και πρέπει να είμαστε περήφανοι όλοι -και η Βουλή και η κυβέρνηση- ότι κατορθώσαμε, μέσα 
από τη συνεργασία των δύο, να ψηφιστούν τέτοιες πρόνοιες στήριξης του κυπριακού λαού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση για το νόμο που τροποποιεί τους περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών 
Εισφορών Νόμους του 2016 έως 2020. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε παρακαλώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 και 2 άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία ψήφος εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με πενήντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νόμου που τροποποιεί τον περί Εκτάκτων Μέτρων που 
λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της 
Πανδημίας του ιού COVID-19 Νόμο του 2020. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 1 έως 3 άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 19 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για την επέτειο των 75 χρόνων από την αντιφασιστική νίκη των λαών».  Θέλετε οποιαδήποτε διαδικαστική 
συζήτηση πριν ή να μπούμε κατευθείαν; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το ψήφισμα στην τροποποιημένη του μορφή εμείς το λάβαμε μόλις χθες.  
Είχαμε την ευκαιρία να διαβουλευτούμε στους εξωτερικούς χώρους του «νέου κοινοβουλίου» και ανοίγω και 
κλείνω άμεσα μια παρένθεση, παρά να προχωρήσουμε στην ανέγερση μιας νέας Βουλής και να χρεώσουμε 
τον κόσμο με €100 εκατομ., νομίζω να υποβάλετε πλέον επίσημο αίτημα να μεταφερθούμε εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το περιλάβουμε μέσα στο ψήφισμα τούτο; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

 Κλείνω την παρένθεση.  Απλά δώσατε το δικαίωμα στον κ. Μαυρίδη και στους υπόλοιπους να πουν έτσι 
και κάτι διαφορετικό, το λέω και εγώ και είμαι σίγουρος ότι κάποια στιγμή θα πραγματοποιηθεί και τούτο.  Είναι 
και ουσιαστικό.   

 Απλώς να πω ότι είχαμε την ευκαιρία να διαβουλευτούμε, καταλήξαμε σε ομόφωνο ψήφισμα.  Όμως δεν 
είναι εκείνο που έχει η γραμματέας μπροστά της.  Αν μπορεί η κ. Ερωτοκρίτου  να αναφέρει τις παραγράφους 
που απαλείφθηκαν και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι μόνο δύο αλλαγές, κύριε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό.  

 Η σημασία του να το διαβάσουμε δεν είναι τόσο για εσάς, δεν είναι τόσο για εμένα, δεν είναι τόσο για 
εμάς.  Είναι για να το ακούσει η κοινωνία. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το γνωρίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε κείμενο να διαβάσουμε;  Θέλετε να κάνουμε δυο-τρία λεπτά επί τόπου διάλειμμα, να μας το 
δώσετε;  Πρέπει να διαβαστεί το ψήφισμα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μπορεί να διαβαστεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Νομίζω μπορεί να διαβαστεί το ψήφισμα και οι δύο αναφορές για τις οποίες καταλήξαμε ότι θα 
απαλειφθούν… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα απαλειφθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δώστε το κείμενο στην κυρία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Όχι, να διαβαστεί ως έχει, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ως έχει; 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι ως έχει, ως έχει συμφωνηθεί. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και τις αλλαγές να τις παραδώσει η κ. Ερωτοκρίτου… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου, ελάτε στη γραμματεία, σας παρακαλώ. 

 Κύριε Λουκαΐδη, δώστε μας δύο λεπτά και θα το τακτοποιήσουμε.  Κατάλαβα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να έρθω και εγώ κοντά, για να ξέρω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καλύτερα.  Άμπα τζιαι γελάσουν σου. 

 Κύριε Τορναρίτη, έλα και εσύ κοντά, αλλά απόσταση δύο μέτρα.  Να μεν σου γελάσουν. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δε θέλω να έρθω κοντά, είμαι μια χαρά.  Προτιμώ να προστατευτώ από τον COVID, παρά να δω το 
ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να μιλήσετε κάπως διαδικαστικά πριν… 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πέστε. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Επειδή και εμείς ακριβώς χθες έχουμε λάβει το κείμενο, θα ζητούσαμε να υπάρξει μία αναβολή, για να 
μπορέσουμε και εμείς με τη σειρά μας, αν και συμφωνούμε στη γενική φιλοσοφία του ψηφίσματος, να κάνουμε 
κάποιες προσθήκες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται. 

 Διαβάστε το ψήφισμα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,  

 Λαμβάνοντας υπόψη  

 Τη συμπλήρωση φέτος 75 χρόνων από την 9η Μαΐου του 1945, τη μέρα που σφράγισε την άνευ όρων 
συνθηκολόγηση της ναζιστικής Γερμανίας και τη νίκη των λαών του κόσμου επί του φασιστικού άξονα 
και των συμμάχων, τερματίζοντας έτσι το Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο στην Ευρώπη, τον φονικότερο πόλεμο 
που γνώρισε η ανθρωπότητα με δεκάδες εκατομμύρια νεκρούς,   

 Τον Καταστατικό Χάρτη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, την Οικουμενική Διακήρυξη των 
Δικαιωμάτων του Ανθρώπου, το Διεθνές Σύμφωνο για τα Ατομικά και Πολιτικά Δικαιώματα και τη Διεθνή 
Σύμβαση για την Εξάλειψη όλων των Μορφών Φυλετικών Διακρίσεων,   

 Το Καταστατικό του Δικαστηρίου της Νυρεμβέργης, την απόφαση του δικαστηρίου, αλλά και τις 
επακόλουθες δίκες που αποκάλυψαν το μέγεθος της ναζιστικής θηριωδίας ενάντια στην ανθρωπότητα,  

 Το Ψήφισμα της 18ης Δεκεμβρίου 2019 της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών «για 
την καταπολέμηση της ηρωοποίησης του ναζισμού, του νεοναζισμού και άλλων πρακτικών που 
υποβοηθούν στην υποδαύλιση σύγχρονων μορφών ρατσισμού, φυλετικών διακρίσεων, ξενοφοβίας και 
σχετικής μισαλλοδοξίας», 

 Το Ψήφισμα 2011 του 2014 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης «για την 
καταπολέμηση των εκδηλώσεων νεοναζισμού και δεξιού εξτρεμισμού», το οποίο καλεί τα κράτη μέλη 
του Συμβουλίου της Ευρώπης να αναπτύξουν στρατηγικές και σχέδια δράσης για καταπολέμηση της 
νεοναζιστικής ιδεολογίας και της ακροδεξιάς, απευθύνει έκκληση στους πολιτικούς σε εθνικό και 
ευρωπαϊκό επίπεδο «να εκθέτουν δημόσια τους νεοναζί, απορρίπτοντας και καταδικάζοντας ξεκάθαρα 
και απερίφραστα την ιδεολογικά και τη ρητορική των νεοναζί», 

Ψηφίζει τα ακόλουθα:  

1. Τιμά την 9η Μαΐου, Ημέρα Αντιφασιστικής Νίκης των Λαών, ως πανανθρώπινο και κοσμοϊστορικό 
σύμβολο αγώνα για την ελευθερία και τη δημοκρατία.  Αποτίνει φόρο τιμής και δόξα σε όλους τους λαούς του 
κόσμου που αντιστάθηκαν και συνέτριψαν το χιτλεροφασισμό και τα μισάνθρωπα ιδεολογήματά του στα πεδία 
των μαχών και στην αντίσταση σε ολόκληρη την Ευρώπη, διασώζοντας το μέλλον του ανθρώπινου πολιτισμού.  
Τιμά τα εκατομμύρια θύματα του ναζισμού στο Ολοκαύτωμα, στα στρατόπεδα συγκεντρώσεως και στις 
φρικαλεότητες των κατοχικών στρατευμάτων στις κατακτημένες χώρες, τους νεκρούς της πείνας και της 
εξαθλίωσης στα χρόνια του πολέμου. 

2. Τιμά με περηφάνια τη συμβολή της Κύπρου στην αντιφασιστική νίκη μέσα από τη στράτευση χιλιάδων 
Κυπρίων εθελοντών -Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων- που βρέθηκαν στα πεδία των μαχών του Β΄ 
Παγκόσμιου Πολέμου αγωνιζόμενοι ενάντια στον χιτλεροφασισμό, πολλοί από τους οποίους έδωσαν τη ζωή 
τους μαχόμενοι.  Καλεί την πολιτεία να αναδείξει περαιτέρω αυτή τη λαμπρή σελίδα της κυπριακής ιστορίας, 
ιδιαίτερα μέσα από το εκπαιδευτικό σύστημα του τόπου. 

3. Υπενθυμίζει ότι ο αντιχιτλερικός συνασπισμός διαμορφώθηκε από κράτη με διαφορετικό 
κοινωνικοοικονομικό χαρακτήρα και ιδεολογικό προσανατολισμό, τα οποία όμως συνειδητοποίησαν ότι ο 
ναζισμός συνιστά θανάσιμο εχθρό ολόκληρης της ανθρωπότητας.  Σημειώνει ότι ο φασισμός δεν συνιστά 
άποψη που μπορεί ή πρέπει να γίνεται ανεκτή στη δημοκρατία, αλλά μέγιστη και θανάσιμη απειλή για την 
ανθρωπότητα, για τη δημοκρατία, τις κοινωνικές κατακτήσεις και τα συλλογικά και ατομικά δικαιώματα. 

4. Καταδικάζει με έντονο τρόπο την ύπαρξη και δράση νεοφασιστικών και νεοναζιστικών κινημάτων στην 
Ευρώπη και στον κόσμο, είτε αυτά διακηρύσσουν ανοιχτά την ταυτότητά τους είτε την συγκαλύπτουν, ως 
προσβολή προς την ιστορία της ηπείρου μας και προς τα εκατομμύρια των θυμάτων του Β΄ Παγκόσμιου 
Πολέμου.  Υπογραμμίζει ότι οι ανισότητες, η φτώχια και συνεπώς η απόγνωση σε μεγάλα τμήματα των 
ευρωπαϊκών κοινωνιών δημιουργεί το έδαφος για τις δυνάμεις του ακροδεξιού λαϊκισμού και του νεοφασισμού.   
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5. Σημειώνει με θλίψη και ανησυχία ότι σε μια σειρά χωρών της Ευρώπης καταγράφονται απόπειρες 
ιστορικού αναθεωρητισμού, άρνησης ή/και σχετικοποίησης του Ολοκαυτώματος και των άλλων ναζιστικών 
εγκλημάτων, ακόμα και ηρωοποίηση ντόπιων συνεργατών τους.  Σημειώνει ότι ο φασισμός υποβοηθείται από 
τον ιστορικό αναθεωρητισμό, τον αντισημιτισμό, τον ρατσισμό, την ξενοφοβία, τον σεξισμό, την ομοφοβία και 
άλλα παρόμοια ιδεολογήματα.   

6. Απορρίπτει κάθε προσπάθεια παραχάραξης των ιστορικών γεγονότων του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου και 
θεωρεί ιστορικά αβάσιμη και προκλητική την απόπειρα να διαγραφεί ο ρόλος της Σοβιετικής Ένωσης στη 
συντριβή του χιτλεροφασισμού.  Με σεβασμό στη θυσία κάθε λαού, κάθε έθνους και κάθε ανθρώπου για την 
αντιφασιστική νίκη, υπενθυμίζει ότι η Σοβιετική Ένωση είχε τη μεγαλύτερη συμβολή με είκοσι εκατομμύρια 
νεκρούς και τριάντα εκατομμύρια τραυματίες.  Απευθύνει έκκληση προς κάθε κατεύθυνση να μην αλλοιώνεται η 
ιστορία, προκειμένου να εξυπηρετηθούν τρέχουσες ιδεολογικές ή γεωπολιτικές επιδιώξεις. 

7. Καλεί την κυπριακή πολιτεία να εφαρμόσει το Ψήφισμα της 18ης Δεκεμβρίου 2019 της Γενικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το Ψήφισμα 2011/2014 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Συμβουλίου της Ευρώπης, στα πλαίσια μιας συνολικής προσπάθειας που πρέπει να αναληφθεί για την 
ανάδειξη της ιστορικής μνήμης του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου, για την καλλιέργεια συλλογικής και ατομικής 
αντιφασιστικής συνείδησης, για την απόρριψη των ρατσιστικών και σοβινιστικών ιδεολογημάτων και για την 
επικράτηση των αρχών της ελευθερίας, της δημοκρατίας, του δικαίου και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του ψηφίσματος τώρα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 19 μέχρι 26 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, πριν κλείσει η νομοθετική εργασία, θέλει να μιλήσει ο κ. Γεωργίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά επανέρχομαι στο Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Ως κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού καταθέσαμε σχετική πρόταση νόμου 
που αναφέρεται ως «Ο περί Μεταβίβασης και Υποθήκευσης Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2020.».  Εκ παραδρομής έχει παραπεμφθεί στην επιτροπή Οικονομικών.  Εδώ να θυμίσω ότι πέρσι, στις 26 
Ιουλίου, η ολομέλεια είχε ψηφίσει ομόφωνα πρόταση της επιτροπής Νομικών που αφορά τους εγκλωβισμένους 
αγοραστές και αυτή η πρότασή μας αφορά σχετική πρόνοια, ως εκ τούτου παρακαλώ όπως παραπεμφθεί στην 
επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, αν δεν υπάρχει ένσταση.  

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Καθόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η επιτροπή Οικονομικών δεν έχει ένσταση.  Εννοείται ότι πρέπει να βάλλετε και σαββατοκύριακα 
επιτροπή Νομικών, όμως, κύριε Γεωργίου.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Βεβαίως.  Την ερχόμενη εβδομάδα θα βάλουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να γίνει η μεταφορά.  Στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων που έχει γίνει, να διορθωθεί με 
αυτήν την παρέμβαση. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.467, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει καταγγελία σε σχέση με το κτιριακό συγκρότημα του μοναστηριού 
Αγίου Γεωργίου των Σπηλαίων στην Ερήμη που αφορά μια σειρά σοβαρών πολεοδομικών παρατυπιών.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με δημοσίευμα η γη μέσα στην οποία κτίστηκε το μοναστήρι είναι τουρκοκυπριακής 
ιδιοκτησίας, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί οι απαραίτητες άδειες από τις αρμόδιες αρχές. Επίσης, υπάρχει η 
πληροφορία ότι στο χώρο υπάρχουν αρχαιότητες.  

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις εν 
λόγω καταγγελίες, αν έχουν τηρηθεί όλες οι καθορισμένες από τον νόμο διαδικασίες και αν έχουν ληφθεί όλες 
οι απαραίτητες άδειες για την ανέγερση των κτιριακών εγκαταστάσεων στο μοναστήρι. Επίσης, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία 
των αρχαιοτήτων που βρίσκονται στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.468, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2019, 
στην κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.011.04.018, αναφορικά με την ανίχνευση αυξημένων 
συγκεντρώσεων αρσενικού στις γεωτρήσεις που υδροδοτούσαν την κοινότητα Μάμμαρη, πληροφορήθηκα ότι η 
κοινότητα Μάμμαρη μετά από το 2009 υδροδοτείται από τον Αγωγό του Συστήματος Κοινοτήτων Δυτικής 
Λευκωσίας για κάλυψη των συνολικών υδρευτικών αναγκών της.  Ωστόσο, τα τελευταία χρόνια λόγω της 
οικιστικής ανάπτυξης και της αύξησης του πληθυσμού της κοινότητας υπήρξε επάλληλη αύξηση των 
υδρευτικών αναγκών της, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες της από τις 
ποσότητες που παρέχονται από τον αγωγό, και για αυτό τον λόγο οι αναγκαίες ποσότητες συμπληρώνονται 
από συγκεκριμένη γεώτρηση.  Όπως αναφέρει η απάντηση του υπουργού, πρόθεση του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων είναι να καλυφθούν πλήρως οι υδρευτικές ανάγκες της κοινότητας από τον αγωγό και 
προς αυτή την κατεύθυνση εργάζεται για αναβάθμιση του αντλιοστασίου και άλλου εξοπλισμού.  Επίσης, 
προσθέτει ότι το όλο θέμα της υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων της δυτικής Λευκωσίας θα διευθετηθεί 
οριστικά με την ολοκλήρωση της κατασκευής του νέου αγωγού Χοιροκοιτίας-Λευκωσίας, στον οποίο θα 
συνδεθούν όλες οι κοινότητες της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αναβάθμιση του αντλιοστασίου και άλλου εξοπλισμού, ώστε να καλυφθούν οι 
υδρευτικές ανάγκες της κοινότητας Μάμμαρη;  Έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες και, εάν όχι, πότε 
αναμένεται να ολοκληρωθούν; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση κατασκευής του νέου αγωγού Χοιροκοιτίας-Λευκωσίας; 

3. Πότε αναμένεται να σταματήσει εντελώς η παρουσία του αρσενικού στο νερό ύδρευσης της κοινότητας 
Μάμμαρη;  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τις 
αναλύσεις που έγιναν για την ποιότητα του νερού ύδρευσης στο Μάμμαρη και τα αποτελέσματα αυτών 
τα τελευταία πέντε έτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.469, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για το εξής: Σε ανακοίνωσή της, ημερομηνίας 
14 Απριλίου 2020, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δημοσιοποίησε την απόφασή της για αναστολή των 
προγραμματισμένων μεταθέσεων, με βάση το άρθρο 39(Α) του Περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
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Νόμου, που έπρεπε να δημοσιοποιηθούν μέχρι τις 15 Απριλίου 2020. Ως εκ τούτου, με την πιο πάνω απόφαση 
δημιουργούνται αλυσιδωτές επιπτώσεις στην εύρυθμη λειτουργία της διαδικασίας των μεταθέσεων. Δεδομένου 
ότι τα δημόσια εκπαιδευτικά ιδρύματα αναμένεται να αρχίσουν τη λειτουργία τους νωρίτερα της 
προκαθορισμένης ημερομηνίας, καλείται η Επιτροπή να απαντήσει ποια μέτρα θα λάβει και σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί, ώστε να μη δημιουργηθούν περαιτέρω προβλήματα στην έγκαιρη και σωστή στελέχωση των 
εκπαιδευτικών μονάδων, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι με βάση την κείμενη νομοθεσία οι τελευταίες 
μεταθέσεις πρέπει να υλοποιηθούν μέχρι τις 15 Ιουλίου το αργότερο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.470, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

 «Μετά από πρόσφατη ενημέρωση από οροθετικά άτομα, έχουμε πληροφορηθεί ότι λαμβάνουν επίδομα 
από το κράτος ύψους €300 μηνιαίως. Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να αυξηθεί το εν λόγω επίδομα και, αν όντως υπάρχει, ποιο θα 
είναι το αναθεωρημένο ποσό του επιδόματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.471, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε στενή συνεργασία με το Αναπτυξιακό Πρόγραμμα 
των Ηνωμένων Εθνών (UNDP) στην Κύπρο, έχουν συντονίσει επιχείρηση παράδοσης ιατρικού εξοπλισμού και 
προμηθειών στην τουρκοκυπριακή κοινότητα. Έως τα μέσα Μαΐου 2020 θα έχουν παραδοθεί τα τρία τέταρτα 
των προμηθειών ύψους περίπου €1,9 εκατομ. Σύμφωνα με το δελτίο τύπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η 
αξιολόγηση των περαιτέρω αναγκών για την καταπολέμηση της νόσου COVID-19 στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα συνεχίζεται, ενώ παραμένει διαθέσιμη για τον σκοπό αυτό η χρηματοδότηση ύψους €5 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
Δημοκρατία είχε οποιαδήποτε εμπλοκή στην παράδοση του ιατρικού εξοπλισμού στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα και αν στα πλαίσια του ίδιου προγράμματος έχει παραδοθεί ιατρικός εξοπλισμός και προμήθειες και 
στην Κυπριακή Δημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.472, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Παρακαλείται ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με απαντητική επιστολή εμπιστευτικής φύσεως σχετικά με εξελίξεις που αφορούν την πορεία 
του τραπεζικού συστήματος της χώρας, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο κάτω: 

 Καταρχάς τις δικές σας εκτιμήσεις, όπως αυτές εκφράστηκαν σε συνεδρία της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, στις 29 Ιουλίου 2019, ότι, αν διαταρασσόταν με παρεμβάσεις 
νομοθετικού χαρακτήρα το πλαίσιο που είχε διαμορφωθεί τον Ιούνιο του 2018 και αφορούσε τις εκποιήσεις, θα 
οδηγούνταν οι δύο μεγάλες συστημικές τράπεζας της χώρας σε κατάρρευση, διότι θα αντιμετώπιζαν δυσκολίες 
στην εξεύρεση απαιτούμενων κεφαλαίων και δεδομένου ότι αυτή η προϋπόθεση που θέσατε υιοθετήθηκε από 
την πλειοψηφία των κοινοβουλευτικών κομμάτων, διατηρώντας μέχρι σήμερα το νομικό πλαίσιο του 2018 
ανέπαφο.  Κατά δεύτερο την τοποθέτησή σας, καθώς και του Υπουργού Οικονομικών, στην ίδια συνεδρία, σε 
απάντηση σχετικού ερωτήματός μας, με την οποία δηλώσατε ξεκάθαρα ότι, υπό την προϋπόθεση ότι θα 
διατηρείτο το ίδιο νομικό πλαίσιο, θα τερματιζόταν εντός του 2020 η τραπεζική κρίση που αντιμετωπίζει η χώρα 
εδώ και μια δεκαετία και ειδικότερα θα σταματήσει να υφίσταται ο κίνδυνος κατάρρευσης των συστημικών 
τραπεζών εξαιτίας του υψηλού ποσοστού ΜΕΔ στο χαρτοφυλάκιό τους. 

 Παρακαλούμε, λαμβανομένων υπόψη των ανωτέρω, να μας ενημερώσετε κατά πόσο έχουν 
εκμηδενιστεί οι κίνδυνοι έτσι όπως τους είχατε αναφέρει τότε, δεδομένου ότι από το 2013 και εντεύθεν, εκ των 
πραγμάτων, το θεσμικό πλαίσιο έχει διαμορφωθεί στη βάση των απαιτήσεων των τραπεζών, της τρόικας, της 
κυβέρνησης και των εποπτικών αρχών.  Γενικότερα, αν είστε σε θέση πλέον, να μας ενημερώσετε ότι δεν 
υπάρχει απολύτως κανένας κίνδυνος για τις τράπεζες και συνακόλουθα για την κυπριακή οικονομία συνεπεία 
της τραπεζικής κρίσης που από το 2013 και μετά εκφράζεται με το υψηλό ποσοστό των ΜΕΔ. 

 Επίσης, θα παρακαλούσαμε όπως ενημερωθούμε για τους σχεδιασμούς της ΚΤΚ όσον αφορά την 
αντιμετώπιση του προβλήματος των δανειοληπτών που κινδυνεύουν να απωλέσουν περιουσίες τους και δη την 
κύρια τους κατοικία και την μικρή επαγγελματική τους στέγη και οι οποίοι δεν εμπίπτουν στα κριτήρια του 
κυβερνητικού σχεδίου “Εστία”. Υπενθυμίζουμε ότι η παρουσίαση αυτού του σχεδιασμού εκκρεμεί ενώπιον της 
Βουλής και για τον οποίον εξίσου είχατε δεσμευτεί να επανέλθετε το φθινόπωρο του 2019.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.473, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του τέως Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Ιωνά Νικολάου, ημερομηνίας 
8 Νοεμβρίου 2017, σε κοινοβουλευτική ερώτηση (αρ. 23.06.011.01.1008) αναφορικά με το σύστημα 
ηλεκτρονικής παρακολούθησης φυλακισμένων πληροφορήθηκα ότι η αγορά πρόσθετου εξοπλισμού 
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αναβάθμισε το υπάρχον σύστημα και αναμενόταν ότι η εφαρμογή του νέου συστήματος θα συνέβαλλε στην 
εξοικονόμηση πόρων και στην αποσυμφόρηση των φυλακών, αφού θα μπορούσαν να ενταχθούν στο μέτρο 
του κατ’ οίκον περιορισμού και όσοι φυλακισμένοι  διαμένουν/εργάζονται εκτός Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Πόσοι είναι σήμερα οι χρήστες του εν λόγω συστήματος; 

2. Χρησιμοποιείται πλέον και από άτομα τα οποία διαμένουν/εργάζονται εκτός Λευκωσίας; 

3.  Έχει αγοραστεί επιπλέον εξοπλισμός, που να αναβαθμίζει το σύστημα; 

4.  Πώς αξιολογείται η εφαρμογή του εν λόγω συστήματος;  Υπάρχουν σκέψεις επέκτασής του, αφού 
επιτρέπει την αποσυμφόρηση των φυλακών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.474, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του προσωπικού του Υπουργείου Εσωτερικών το οποίο εργάζεται στο κτίριο της 
Αρχιγραμματείας πληροφορήθηκα ότι αποφασίστηκε η μη μεταστέγασή τους σε κτίριο επί της λεωφόρου 
Μακαρίου.  Όπως αναφέρει η επιστολή, οι συνθήκες στέγασης που επικρατούν στο κτίριο της Αρχιγραμματείας 
είναι απαράδεκτες και θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια και την υγεία του προσωπικού.  Ειδικότερα, οι 
εργαζόμενοι αναφέρουν ότι καθημερινά είναι εκτεθειμένοι σε αμιάντους, οι στέγες καταρρέουν και τρωκτικά και 
πτηνά περιφέρονται ή εντοπίζονται νεκρά στους χώρους των γραφείων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
αναβλήθηκε η απόφαση μεταστέγασης του προσωπικού το οποίο εργάζεται στο κτίριο της Αρχιγραμματείας, 
ποια τα σχέδια του υπουργείου για τη μεταστέγαση και ποια μέτρα λαμβάνει για την προστασία της ασφάλειας 
και της υγείας του προσωπικού που εργάζεται στο υπό αναφορά κτίριο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.475, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat, το 2018 η Κύπρος ήταν η πρώτη χώρα με το υψηλότερο 
ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων-περιουσιακών στοιχείων της γενικής κυβέρνησης με ποσοστό 32,4% 
του ΑΕΠ. Το ποσοστό είναι αρκετά υψηλό, λαμβάνοντας υπόψη ότι τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια της γενικής 
κυβέρνησης της Σλοβενίας, η οποία κατατάσσεται δεύτερη στη σειρά, αποτελούν το 3,3% του ΑΕΠ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
παρατηρείται αυτό το υψηλό ποσοστό μη εξυπηρετούμενων δανείων-περιουσιακών στοιχείων της γενικής 
κυβέρνησης. Παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτικός κατάλογος με τα  μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια-περιουσιακά στοιχεία της γενικής κυβέρνησης για την περίοδο 2015-2020.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.476, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2020, 
στην κοινοβουλευτική ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.256 αναφορικά με τις ενέργειες που έγιναν από το 
Υπουργείο Υγείας σχετικά με την προώθηση του μητρικού θηλασμού πληροφορήθηκα ότι το υπουργείο 
βρισκόταν στη διαδικασία ολοκλήρωσης των κανονισμών που θα ρυθμίζουν τις προδιαγραφές ειδικά 
διαμορφωμένων χώρων μητρικού θηλασμού και άντλησης γάλακτος και στη συνέχεια επρόκειτο να σταλούν 
στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η νομοτεχνική επεξεργασία των υπό αναφορά κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προωθούνται οποιεσδήποτε άλλες νομοθετικές πρωτοβουλίες για την προώθηση του 
μητρικού θηλασμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.477, ημερομηνίας 20 Μάιου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.478, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Μονάδα Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ στη Λεμεσό έχει αναστείλει προσωρινά τη 
λειτουργία της, για να στεγαστεί εκεί η Ψυχιατρική Κλινική.  Η Μονάδα Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ είναι η μοναδική 
κρατική δομή εσωτερικής νοσηλείας για αποτοξίνωση.  Η πλήρης αναστολή λειτουργίας της μονάδας καταπατά 
το δικαίωμα των χρηστών ουσιών στην άμεση πρόσβαση στη φροντίδα.  Όπως πληροφορούμαι, έχει ήδη 
δημιουργηθεί λίστα αναμονής με αιτήματα χρηστών για νοσηλεία. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων στη βάση ποιων 
λόγων αποφασίστηκε η προσωρινή αναστολή της λειτουργίας της Μονάδας Απεξάρτησης ΑΝΩΣΗ στη Λεμεσό, 
πώς αναμένεται να λυθούν τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν από την αναστολή της λειτουργίας της και αν 
υπάρχουν σκέψεις για την επαναλειτουργία της το συντομότερο δυνατό και τη μεταφορά της Ψυχιατρικής 
Κλινικής σε άλλο χώρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.479, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Γίνομαι συχνά δέκτης καταγγελιών σχετικά με το γεγονός ότι διαφόρων ειδών ηλεκτρικά είδη, π.χ. 
τηλεοράσεις, πλυντήρια κτλ., βρίσκονται συχνά εγκαταλελειμμένα σε όχθες ποταμών, σε ερημικά χωράφια και 
αγρούς.  Φαίνεται ότι μερικοί ιδιοκτήτες οι οποίοι δεν τα χρειάζονται πλέον δε διστάζουν να τα απορρίψουν στη 
φύση, προκαλώντας ζημία στο φυσικό περιβάλλον. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
υπό αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει.  Έχει εξεταστεί το ενδεχόμενο, μέσω νομοθετικής 
ή άλλης ρύθμισης, να υποχρεώνονται οι εταιρείες που πωλούν ηλεκτρικά είδη να καταγράφουν τον αριθμό της 
συσκευής, το ονοματεπώνυμο και τη διεύθυνση του αγοραστή, ώστε, όταν αυτά βρεθούν εγκαταλελειμμένα σε 
μη ενδεδειγμένους χώρους, να εντοπίζονται οι υπεύθυνοι και να τιμωρούνται;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.480, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ψυχιατρική Κλινική του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, μετά από απόφαση 
της διοίκησης του ΟΚΥΠΥ, έχει μεταφερθεί στον χώρο που στεγαζόταν η Μονάδα Απεξάρτησης “Άνωση” 
(Παλαιό Νοσοκομείο Λεμεσού), η οποία έχει αναστείλει προσωρινά τη λειτουργία της.  Ο χώρος που 
στεγαζόταν η Ψυχιατρική Κλινική στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού έχει μετατραπεί σε τμήμα βραχείας 
νοσηλείας για περιστατικά COVID-19 (με απόφαση του εκτελεστικού διευθυντή Λεμεσού-Πάφου) και φαίνεται 
ότι θα παραμείνει έτσι για αρκετούς μήνες.  Αυτό, όπως ήταν αναμενόμενο, έχει δημιουργήσει αρκετά σοβαρά 
προβλήματα και δυσχέρειες στη λειτουργία της Ψυχιατρικής Κλινικής και την παροχή υπηρεσιών υγείας στην 
ιδιαίτερα ευάλωτη ομάδα των ψυχικά πασχόντων.  Όπως έχω πληροφορηθεί, τα κρεβάτια νοσηλείας έχουν 
μειωθεί κάτω από το 50%, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να μην εξυπηρετούνται, και το νοσηλευτικό προσωπικό 
δέχεται καθημερινά τηλεφωνήματα από ασθενείς οι οποίοι εκλιπαρούν για νοσηλεία.  Επίσης, σε περίπτωση 
ανάγκης αξιολόγησης ασθενή από κάποια άλλη ειδικότητα, χρειάζεται μεταφορά τους με ασθενοφόρο στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Αυτό μπορεί να οδηγήσει σε δυσμενή συμβάντα λόγω καθυστέρησης της 
μεταφοράς του ασθενή.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τα 
υπό αναφορά προβλήματα και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει για την επίλυσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.481, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής του δήμου Αγίου Δομετίου (περιοχή οδού 
Συρακουσών) που διασχίζει ο ποταμός Κλήμος διαμαρτύρονται ότι αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα από 
συχνές πλημμύρες και από λιμνάζοντα νερά. Ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς μήνες, από τα λιμνάζοντα νερά και 
τα καλάμια που φυτρώνουν στις όχθες του ποταμού, προκαλείται οχληρία από κουνούπια και ερπετά. Οι 
κάτοικοι ζητούν να επιλυθεί το πρόβλημα. Σύμφωνα όμως με την έκθεση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
το πρόβλημα προκύπτει κυρίως λόγω της κατάστασης της κοίτης του χειμάρρου εντός της νεκρής ζώνης 
(γεφύρι με οχετούς μικρής διαμέτρου) αλλά κυρίως από την καθυστέρηση εκτέλεσης των έργων 
(αντιπλημμυρικά, λίμνη επικράτησης) στην περιοχή του ποταμού εντός των δήμων Αγίου Δομετίου και 
Έγκωμης. Η πρόχειρη και προσωρινή λύση του καθαρισμού της κοίτης του Κλήμου στην περιοχή δε φαίνεται 
να ικανοποιεί, δεδομένου ότι, λόγω και της παρουσίας του προστατευόμενου είδους χελώνας του γλυκού νερού 
Mauremis Rivulata, δεν μπορεί να γίνει με μηχανικά μέσα ο καθαρισμός. Σύμφωνα μάλιστα με το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, ο καθαρισμός της κοίτης με μηχανικά μέσα (εκσκαφείς) δε θα λύσει το πρόβλημα, αλλά 
μάλλον θα το επιδεινώσει.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της 
κυβέρνησης όσον αφορά στα έργα στον ποταμό Κλήμο στους δήμους Έγκωμης και Αγίου Δομετίου και στο 
θέμα του καθαρισμού της κοίτης με χειρωνακτικά μέσα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.482, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, έχουν παρατηρηθεί αυξημένα περιστατικά υπερδοσολογίας 
φαρμάκων στο ψυχιατρικό τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού. Αυτό ίσως να οφείλεται στην αδυναμία 
της Ψυχιατρικής Κλινικής να παρέμβει προληπτικά. Με βάση και τις αναφορές του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (WHO 2020) η κρίση που διανύουμε αναμένεται τους επόμενους μήνες να μετατραπεί σε κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης σε σχέση με την ψυχική υγεία με αύξηση των αιτημάτων για φροντίδα ψυχικής υγείας.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα έχουν ληφθεί 
για αντιμετώπιση αυτής της κατάστασης για τις επόμενες βδομάδες ή και μήνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.483, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Κίνα υπήρξε μία από πρώτες χώρες η οποία παρείχε υλική βοήθεια στην Κυπριακή Δημοκρατία στα 
πλαίσια της αντιμετώπισης της πανδημίας του κορωνοϊού. Όπως έχω πληροφορηθεί, κατέφθασαν από την 
Κίνα πέντε συνολικά φορτία προστατευτικού εξοπλισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Τι είδους προστατευτικό εξοπλισμό περιείχαν τα εν λόγω φορτία και σε ποιες ποσότητες; 

2. Μέσω ποιας διαδικασίας κατέφθασαν στην Κύπρο τα εν λόγω φορτία; 

3. Πόσο στοίχισε ο εν λόγω εξοπλισμός και υπήρχε υλικό το οποίο δόθηκε δωρεάν από την κυβέρνηση της 
Κίνας; 

4. Σε ποιες ποσότητες διοχετεύθηκε στην κυπριακή αγορά (φαρμακεία, εταιρείες καθαρισμού κ.λπ.) ο εν 
λόγω εξοπλισμός και ποιες ποσότητες χρησιμοποιήθηκαν για τον εξοπλισμών κέντρων υγείας και του 
δημοσίου; 

5. Έλαβε η Κυπριακή Δημοκρατία ανάλογη βοήθεια και από άλλες χώρες και, εάν ναι, από ποιες;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.03.337, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του καναλιού είχε εγκριθεί ως αντισταθμιστικό μέτρο στα πλαίσια της αναβάθμισης του 
αυτοκινητόδρομου Δεκέλειας-Αγίας Νάπας με προκαταρκτική εκτίμηση κόστους κατασκευής €1.131.200. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων αρχικά είχε ετοιμάσει σχέδια της πορείας του αντιπλημμυρικού καναλιού.  
Για συγκεκριμένο τμήμα του καναλιού είχε ετοιμαστεί τροποποιημένη μελέτη με σκοπό την αποτροπή 
της ροής των όμβριων υδάτων διαμέσου κτήματος στο οποίο βρίσκονται κατοικίες.  Με βάση την 
τροποποιημένη μελέτη ιδιώτης τοπογράφος που ορίστηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου 
διεξήγαγε χωρομετρική εργασία για την οριοθέτηση της τροποποιημένης πορείας του καναλιού, η οποία 
και διαβιβάστηκε, μέσω της Επαρχιακής Διοίκησης, στο Τμήμα Δημοσίων Έργων για έγκριση και 
οριστικοποίηση του τελικού σχεδιασμού του έργου, ώστε αυτός να διαβιβαστεί στο Επαρχιακό 
Κτηματολόγιο Λάρνακας για ετοιμασία των αναγκαίων κτηματικών σχεδίων. 

4. Το εν λόγω θέμα τέθηκε ενώπιον του πρώην Υπουργού Εσωτερικών κατά την Περιφερειακή Σύσκεψη 
του στις 25.4.2017 στην Λάρνακα, όπου κάλεσε τον Έπαρχο Λάρνακας να συντονίσει ώστε να γίνουν οι 
αναγκαίες ενέργειες για την περαιτέρω προώθηση του έργου. 

5. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε το Μάιο 2017, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δημοσίων Έργων, 
ανέφερε ότι ο σχεδιασμός, η κατασκευή και η χρηματοδότηση αντιπλημμυρικών έργων δεν ενέπιπτε 
πλέον στις αρμοδιότητες του Τμήματος.  Ως εκ τούτου ο Έπαρχος έδωσε οδηγίες για προώθηση του 
έργου μέσω του Γραφείου του. 

6. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε το Μάρτιο 2018, στην οποία συμμετείχαν μέλη του Κοινοτικού 
Συμβουλίου και τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, αποφασίστηκε όπως ζητηθούν προκαταρκτικές 
απόψεις από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων επί του σχεδίου που 
ετοιμάστηκε από τον τοπογράφο μηχανικό.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων θα ετοίμαζε τους όρους για 
προκήρυξη της προσφοράς για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων και των εγγράφων 
προσφοροδότησης του έργου από την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, 
ακολούθως ανέφερε ότι θα μπορεί να εκφέρει απόψεις, αφού πρώτα του υποβληθεί η υδρολογική και 
υδραυλική μελέτη, εφόσον το Τμήμα τους δεν αναλαμβάνει την εκπόνηση τέτοιων μελετών. 

7. Η Επαρχιακή Διοίκηση ακολούθως, κατόπιν προσφορών, ανάθεσε σε ιδιώτη τοπογράφο την ετοιμασία 
υδρολογικής και υδραυλικής μελέτης, οι οποίες έχουν ολοκληρωθεί και έχουν παραπεμφθεί για έγκριση 
στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στις 23.12.2019, το οποίο και ζήτησε την προσκόμιση πρόσθετων 
στοιχείων.  Μετά την έγκριση τους από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, θα ακολουθήσει εκτίμηση της 
δαπάνης κατασκευής του έργου για συμπερίληψή του σε επόμενους Προϋπολογισμούς της Επαρχιακής 
Διοίκησης Λάρνακας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το υπουργείο εξέτασε 
προσεκτικά το θέμα των βυθιζόμενων κάδων απορριμμάτων κυρίως ως προς την εμπλοκή των αρμόδιων 
τοπικών Αρχών στην υλοποίηση, διαχείριση και επιτήρηση του έργου, που αφορά την εγκατάσταση τέτοιων 
συστημάτων συλλογής απορριμμάτων.  

2. Συγκεκριμένα, στις 18/11/2019 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στα γραφεία του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως (ΤΠΟ) με θέμα την τοποθέτηση κάδων χωριστής συλλογής απορριμμάτων, όπου οι εκπρόσωποι 
του Τμήματος Περιβάλλοντος (ΤΠΕ) επεξήγησαν το είδος των προτεινόμενων κατασκευών, τον τρόπο 
λειτουργίας τους, καθώς και την υλοποίηση/διαχείριση τους από τις αρμόδιες Τοπικές Αρχές. Κατά την εν λόγω 
σύσκεψη διευκρινίστηκε, επίσης, ότι σε περίπτωση που το έργο υλοποιηθεί από τις αρμόδιες τοπικές Αρχές, 
τότε η ανάπτυξη θα εμπίπτει στην Κατηγορία XI του πρώτου Παραρτήματος του Γενικού Διατάγματος 
Ανάπτυξης του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.  Σε τέτοια περίπτωση δεν απαιτείται εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας, αλλά μόνο άδεια οικοδομής από την αρμόδια τοπική Αρχή, η οποία στη συνέχεια, θα 
αναλάβει τη διαχείριση και επιτήρηση. 

3. Στις περιπτώσεις όπου το έργο υλοποιείται από το ΤΠΕ, τότε με βάση τις πρόνοιες των Σχεδίων 
Ανάπτυξης, που αφορούν διαδικασίες άσκησης πολεοδομικού ελέγχου σε σχέση με αναπτύξεις που 
εκτελούνται από κυβερνητικά Τμήματα και Υπηρεσίες, το ΤΠΕ θα πρέπει να εξασφαλίσει τις απόψεις της 
Πολεοδομικής Αρχής, δηλαδή του Διευθυντή ΤΠΟ, για την προτεινόμενη ανάπτυξη.  Για το σκοπό αυτό θα 
πρέπει το ΤΠΕ να υποβάλλει, κάθε φορά, στο ΤΠΟ, σχετική Ειδοποίηση, συνοδευόμενη από σχέδια της 
συγκεκριμένης ανάπτυξης.  Ως παράδειγμα σας αναφέρουμε το έργο εγκατάστασης βυθιζόμενων κάδων στο 
Δήμο Λάρνακας, για το οποίο έχει ήδη υποβληθεί, από το ΤΠΕ, η σχετική Ειδοποίηση. 

4. Ως προς το σκέλος της ερώτησης, που αφορά τις προδιαγραφές και τους κανονισμούς σε σχέση με την 
τοποθέτηση και την τεχνική διαχείριση των βυθιζόμενων κάδο απορριμμάτων, αρμόδιο για να σας απαντήσει 
είναι το ΤΠΕ, το οποίο υλοποιεί το συγκεκριμένο έργο και παρακολουθεί τα τεχνικά ζητήματα που το 
αφορούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.097, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού πρώτα απολογηθώ για την καθυστέρηση 
στην απάντηση μας, με βάση την ενημέρωση που έτυχα από το αρμόδιο Τμήμα, να σας πληροφορήσω ότι ο 
νέος Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας (ΚΟΚ) έχει εκδοθεί το 2013, μόνο στην ελληνική γλώσσα. 

2. Ο ΚΟΚ διατίθεται σε μορφή μικρού βιβλίου σε βιβλιοπωλεία και περίπτερα. Πρόσθετα, σημειώνεται ότι 
έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του Τμήματος Οδικών Μεταφορών όπως, επίσης, και στην ιστοσελίδα 
του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. 

3. Ωστόσο, μέσα στα πλαίσια του Στρατηγικού Σχεδίου Οδικής Ασφάλειας, για την περίοδο 2021-2030, 
που ετοιμάζεται τώρα, προβλέπεται η έκδοση επικαιροποιημένου Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας τόσο στα 
ελληνικά, όσο και στα αγγλικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, και σας πληροφορώ ότι οι Διευθύνσεις και 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) προβαίνουν σε διάφορες 
ενέργειες για την καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια.  Πιο συγκεκριμένα σημειώνονται τα ακόλουθα: 

2. Σχετικά με το ερώτημα 1, η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (ΥΕΨ) του ΥΠΠΑΝ θα συμμετέχει στο 
πρόγραμμα καταγραφής περιστατικών κακοποίησης, όταν εφαρμοστεί από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας. Επίσης, η παρακολούθηση του προβλήματος της Βίας στην Οικογένεια, γίνεται με τη 
συμπλήρωση και αποστολή ενός ειδικού εντύπου από τα σχολεία προς το ΥΠΠΑΝ και συγκεκριμένα, 
προς την ΥΕΨ, κάθε φορά που προβαίνουν σε αναφορά περιστατικού.  Η καταγραφή προωθείται 
ανώνυμα και γίνεται μόνο για στατιστικούς σκοπούς.  Ακόμη, καταγράφονται τα περιστατικά Βίας στην 
Οικογένεια που παραπέμπονται στην ΥΕΨ και αφορούν τις περιπτώσεις που αξιολογούνται από τους 
εκπαιδευτικούς ψυχολόγους, για στατιστικούς λόγους.   Τα δεδομένα αυτά, δε χρησιμοποιούνται για 
έρευνα ή για πρόληψη, παρά μόνο για καταγραφή των περιστατικών και των εργασιών των λειτουργών 
της ΥΕΨ. 

 Παράλληλα, η Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ) του ΥΠΠΑΝ, μέσω της 
Ετήσιας Έκθεσης του Γραφείου Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής των σχολείων, συλλέγει 
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κάθε χρόνο τον αριθμό των περιστατικών Βίας στην Οικογένεια, τα οποία καταγράφονται και 
αποστέλλονται από το κάθε σχολείο ξεχωριστά. 

3. Όσον αφορά το ερώτημα 2, η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, μέσα στο πλαίσιο της 
επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών της Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης και σε συνεργασία με το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο πραγματοποιεί επιμορφωτικά σεμινάρια, τα οποία έχουν ως στόχο την 
ενημέρωση και εκπαίδευση των εκπαιδευτικών, σε θέματα πρόληψης, αναγνώρισης, αναφοράς και 
διαχείρισης περιστατικών Βίας στην Οικογένειας στον χώρο του σχολείου.  Για το ίδιο ερώτημα, η 
Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ), μέσα στο πλαίσιο της επιμόρφωσης 
των Διευθυντών και Βοηθών Διευθυντών Μέσης Εκπαίδευσης από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 
ενημερώνει, μεταξύ άλλων, για τις διαδικασίες που πρέπει να ακολουθεί κάθε σχολείο για την 
παραπομπή μαθητών, πιθανών θυμάτων Βίας στην Οικογένεια. Κατά το σεμινάριο παρουσιάζεται το 
Εγχειρίδιο Διατμηματικών Διαδικασιών για τη Διαχείριση Περιστατικών Βίας στην Οικογένεια για Παιδιά. 

4. Σε σχέση με το ερώτημα 3 (α), το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο (ΠΙ), κατά τα έτη 2017-2019, έχει υλοποιήσει ή 
συμβάλει σε επιμορφωτικές δράσεις εκπαιδευτικών σχετικά με την αναγνώριση κακοποιημένων παιδιών, 
γυναικών, ηλικιωμένων και ατόμων με αναπηρίες μέσα από τις διάφορες δομές του και σε συνεργασία 
με άλλους φορείς ή υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ.  Ενδεικτικά αναφέρονται επιμορφωτικές δράσεις που 
αφορούν σε θέματα Σεξουαλικής Διαπαιδαγώγησης και πρόληψης της Σεξουαλικής Κακοποίησης, 
Ισότητας των Φύλων, Πρόληψης και Διαχείρισης της Βίας στο Σχολείο (υλοποιώντας την Εθνική 
Στρατηγική για Πρόληψη και Διαχείριση της Βίας στο Σχολείο 2018-2022), Ασφαλούς Χρήσης του 
Διαδικτύου κ.ά.  Στο Παράρτημα της επιστολής παρουσιάζονται αναλυτικά οι σχετικές δράσεις. 

5. Πρόσθετα, όσον αφορά το ερώτημα 3, στο πλαίσιο της καταπολέμησης της Σεξουαλικής Κακοποίησης 
και Εκμετάλλευσης Ανηλίκων, το ΥΠΠΑΝ έχει συνυπογράψει Πρωτόκολλο Συνεργασίας με το Σπίτι του 
Παιδιού. Η ΥΕΨ έχει οριστεί ως η υπεύθυνη υπηρεσία, που επικοινωνεί με τους εξειδικευμένους 
επαγγελματίες, με στόχο την προστασία και τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των παιδιών, θυμάτων 
σεξουαλικής κακοποίησης, στο πλαίσιο της οικογένειας.  Επίσης, η ΥΕΨ έχει ορίσει συντονιστές σε 
επαρχιακό επίπεδο, έτσι ώστε, να διασφαλίζεται το καλώς νοούμενο συμφέρον του παιδιού, με την 
άμεση ανταπόκριση της υπηρεσίας προς τον συγκεκριμένο θεσμό και τη γρήγορη εξυπηρέτηση των 
αναγκών του, που πιθανόν να παρουσιάσει στον χώρο του σχολείου.  Για σκοπούς ενημέρωσης, 
υπενθυμίζεται ότι το ΥΠΠΑΝ συμμετέχει στη Συμβουλευτική Επιτροπή Πρόληψης και Αντιμετώπισης της 
Βίας στην Οικογένεια με ένα εκπρόσωπο, Ανώτερο Εκπαιδευτικό Ψυχολόγο από την ΥΕΨ. 

 Το ΥΠΠΑΝ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.174, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας σε σχέση με την κατάργηση ή μετατόπιση δημόσιων 
μονοπατιών και παρακείμενου ρυακιού στην παραλιακή περιοχή “Κόλπος των Κοραλλίων” στον Δήμο 
Πέγειας και πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 27 Απριλίου 2005 υποβλήθηκε από την εταιρεία Harbor Shore Estates Ltd η αίτηση με αρ. 
ΠΑΦ/701/2005 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για ανέγερση 21 κατοικιών και δύο εστιατορίων, και 
στις 21 Απριλίου 2005 η ΠΑΦ/792/2005, για την ανέγερση 22 κατοικιών με κολυμβητικές δεξαμενές, 
περίφραξη και δύο εστιατόρια στα τεμάχια 4, 5, 6, 39 και 281, των Φ/ΣΧ 45/25 και 44/32 στο Δήμο 
Πέγειας, με ειδικό αίτημα των αιτητών να μελετηθούν παράλληλα, αλλά να εναπόκειται στην εταιρεία 
ποια άδεια τελικά να εφαρμοστεί επιτόπου.  Σημειώνεται ότι η εγγεγραμμένη ιδιοκτήτρια των υπό 
ανάπτυξη τεμαχίων (Ιερά Μονή Κύκκου), σύναψε συμφωνία με την εταιρεία Harbour Shore Estates Ltd, 
για μίσθωση των υπό εξέταση τεμαχίων για περίοδο 99 ετών, δηλαδή, από την 01/07/1968 μέχρι τις 
31/12/2066. 

3. Στις 30/4/2015 η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
Πάφου), αρνήθηκε τη χορήγηση πολεοδομικών αδειών, για το λόγο ότι μέρος των υπό ανάπτυξη 
τεμαχίων διασχίζεται από δημόσια μονοπάτια και δημόσιο αργάκι, σημειώνοντας μεταξύ άλλων ότι, για 
να μπορεί να εξεταστεί οποιαδήποτε πρόταση ανάπτυξης, θα πρέπει να προηγηθεί η κατάργηση ή 
μετατόπιση τόσο των δημόσιων μονοπατιών, όσο και του δημόσιου αργακιού. 

4. Εναντίον της απόφασης της πολεοδομικής αρχής να αρνηθεί τη χορήγηση πολεοδομικών αδειών, 
υποβλήθηκαν στις 22/6/2015 και στις 23/6/2015, Ιεραρχικές Προσφυγές από την εταιρεία Harbor Shore 
Estates Ltd, δυνάμει του άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

5. Η Υπουργική Επιτροπή στις συνεδρίες της με ημερομηνία 23.4.2018 και 8.5.2018, αφού εξέτασε τα 
πραγματικά και νομικά γεγονότα τα οποία σχετίζονται με τις υποβληθείσες αιτήσεις, την απόφαση και τα 
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επιχειρήματα της Πολεοδομικής Αρχής, τις απόψεις/εισηγήσεις της Διευθύντριας Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως και του Δήμου Πέγειας, καθώς επίσης και τους λόγους που επικαλέστηκαν οι αιτητές για 
υποστήριξη της Ιεραρχικής Προσφυγής, ενεργώντας σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 31 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, αποφάσισε ομόφωνα να αποδεχθεί την Ιεραρχική Προσφυγή και 
εξουσιοδοτήσει την Πολεοδομική Αρχή όπως επανεξετάσει την υποβληθείσα αίτηση, νοουμένου ότι 
καταργηθούν ή μετατοπιστούν τα δημόσια μονοπάτια και αργάκι, που εμπίπτουν στην υπό ανάπτυξη 
έκταση. 

6. Για τα υπό αναφορά μονοπάτια/αργάκι υποβλήθηκε στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η 
αίτηση με αριθμό φακέλου ΑΔΧ 120/1991 από την Ιερά Μονή Κύκκου, εγγεγραμμένη ιδιοκτήτρια των 
υπό ανάπτυξη τεμαχίων, με την οποία ζητούσε την κατάργηση και παραχώρηση τμημάτων δημοσίων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών. 

7. Η αίτηση με αριθμό φακέλου ΑΔΧ 120/1991 εξετάσθηκε με την νενομισμένη διαδικασία και το Υπουργικό 
Συμβούλιο στην συνεδρία του που έγινε στις 28/12/2015, το οποίο αφού έλαβε υπόψη ότι κατά την 
έκδοση Αδειών Διαχωρισμού στην ευρύτερη περιοχή που παραχωρήθηκαν το 1968, δεν τέθηκαν 
οποιοιδήποτε όροι σε σχέση με τα δημόσια μονοπάτια/δρόμους και αργάκια και λαμβάνοντας υπόψη ότι 
η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας αποτελεί μνημονιακή δέσμευση της Δημοκρατίας, αποφάσισε όπως, 
προωθηθεί η έκδοση τίτλων για όσα από τα υπό διαχωρισμό οικόπεδα δύναται να εγγραφούν ως τέτοια 
και για τα οικόπεδα που δεν έχουν πρόσβαση σε δημόσιο δρόμο ή επηρεάζονται από 
μονοπάτια/δρόμους και αργάκια, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να προβεί στις απαραίτητες 
ενέργειες με τη διεξαγωγή χωρομετρικής εργασίας (όπου χρειάζεται) για τον υπολογισμό των εμβαδών 
και της εκτίμησης της αγοραίας αξίας των τμημάτων των δημόσιων μονοπατιών/δρόμων και αργακιών 
που θα καταργηθούν και θα παραχωρηθούν και ακολούθως στην εγγραφή τους και νοουμένου ότι: 

(α) Θα εξασφαλιστούν οι απαραίτητες εγκρίσεις των αρμοδίων Αρχών, συμπεριλαμβανομένου και 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, για κατάργηση/παραχώρηση των τμημάτων των δημόσιων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών, χωρίς να παραβλάπτονται δικαιώματα τρίτων. 

(β) Πριν να προχωρήσει η εγγραφή να τυγχάνει της έγκρισης του Διευθυντή Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(γ)  Οι αιτητές να καταβάλουν την αγοραία αξία των αιτούμενων τμημάτων των δημόσιων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών για τα οικόπεδα/τεμάχια που θα εγγράφονται τη συγκεκριμένη 
χρονική στιγμή και η αξία θα υπολογίζεται πριν την εγγραφή τους. 

(δ) Η κατάργηση και παραχώρηση των τμημάτων των δημόσιων μονοπατιών/δρόμων και αργακιών 
θα γίνεται ταυτόχρονα με την εγγραφή των υπό διαίρεση οικοπέδων με το φάκελο ΑΧ 1436/2013. 

8. Υπό το φως των πιο πάνω, συμπεραίνεται ότι το περιεχόμενο του λόγου άρνησης της Πολεοδομικής 
Αρχής, δεν αμφισβητήθηκε ούτε και ακυρώθηκε από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή η οποία εξέτασε 
τις Ιεραρχικές Προσφυγές που υποβλήθηκαν, αφού σύμφωνα με την απόφαση της, η επανεξέταση των 
υπό αναφορά πολεοδομικών αιτήσεων θα γίνει, νοουμένου ότι θα καταργηθούν ή μετατοπιστούν τα 
δημόσια μονοπάτια ή αργάκι και αφού προηγουμένως ληφθούν υπόψη οι εγκρίσεις των αρμόδιων 
αρχών [§7(α)]. 

9. Όσον αφορά τις απόψεις του Δήμου Πέγειας σας αναφέρω ότι αυτές θα ζητηθούν και θα ληφθούν 
σοβαρά υπόψη κατά το στάδιο υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου επί της αίτησης 
με αρ. ΑΔΧ120/1991, η οποία θα καθορίσει και την έκβαση των πολεοδομικών αιτήσεων για τις οποίες 
υποβλήθηκαν Ιεραρχικές Προσφυγές. Εξάλλου σχετικός είναι ο όρος (α) της πιο πάνω απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ο οποίος προνοεί ότι, τυχόν κατάργηση και παραχώρηση τμημάτων δημοσίων 
μονοπατιών/δρόμων και αργακιών θα υλοποιηθεί μόνο αφού εξασφαλιστούν οι απαραίτητες εγκρίσεις 
των αρμοδίων Αρχών και χωρίς να παραβλάπτονται δικαιώματα τρίτων. 

10. Όσον αφορά το στάδιο στο οποίο βρίσκονται σήμερα οι αιτήσεις της ιδιωτικής εταιρείας, επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι οι όροι που τέθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο δεν έχουν μέχρι σήμερα 
υλοποιηθεί από την Ιερά Μονή Κύκκου και ως εκ τούτου οι πολεοδομικές αιτήσεις με αρ. ΠΑΦ/701/2005 
και ΠΑΦ/792/2005 βρίσκονται σε εκκρεμότητα και κατ' επέκταση δεν μπορούν να χορηγηθούν 
πολεοδομικές άδειες. 

11. Τέλος πληροφορείστε ότι σε όλες τις περιπτώσεις αδειοδοτήσεων ανάπτυξης/διαχωρισμού γης σε 
οικόπεδα, όπως η συγκεκριμένη περίπτωση, οι εμπλεκόμενες στην αδειοδότηση αρμόδιες αρχές και 
υπηρεσίες, οφείλουν να εξασφαλίζουν την λειτουργικότητα των αργακιών και μονοπατιών, 
προβλέποντας και επιβάλλοντας την κατασκευή έργων και υποδομών με τρόπο που να διασφαλίζουν, 
όχι μόνο το υφιστάμενο επίπεδο λειτουργικότητας αλλά και να το βελτιώνουν, μέσα από τις 
προβλεπόμενες άδειες.  Σημειώνεται ότι ένα αργάκι, μονοπάτι ή δρόμος μπορεί να κριθεί αν είναι άνευ 
χρησιμότητας κατά το στάδιο εξέτασης της αίτησης κατάργησης/παραχώρησης και αφού ληφθούν 
υπόψη οι απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων/Αρχών, το είδος της ανάπτυξης που θα διενεργηθεί, η 
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επιτόπου κατάσταση και η χρησιμότητα του για εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος και γενικά να 
πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις που καθορίζονται, για κάθε περίπτωση, στους σχετικούς 
Κανονισμούς 10 και 13 του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) Κανονισμών του, 
Κ.Δ.Π. 173/89.  Στις περιπτώσεις κατάργησης/παραχώρησης δημοσίων αργακιών ιδιαίτερα σημαντικές 
είναι οι απόψεις του Επαρχιακού Μηχανικού Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ενώ στις περιπτώσεις 
κατάργησης/παραχώρησης δημοσίων μονοπατιών/δρόμων ιδιαίτερα σημαντικές είναι οι απόψεις του 
Επάρχου, της Επαρχιακού Λειτουργού Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Επαρχιακού 
Μηχανικού Τμήματος Δημοσίων Έργων και της Αρμόδιας Τοπικής Αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.011.04.205, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση σχετικά με την ένταξη των κοινοτήτων του Συμπλέγματος Σκυβάλων 
Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών 
Περιοχών και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

2. Το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και προκηρυχθεί την 1η Ιουλίου 2019.  Το Σχέδιο αφορά σε οικονομική ενίσχυση για 
απόκτηση κατοικίας για μόνιμη ιδιοκατοίκηση, σε συγκεκριμένες γεωγραφικές περιοχές και περιλαμβάνει 
ως Ορεινές περιοχές, τις Κοινότητες που βρίσκονται σε υψόμετρο 600 μέτρων και άνω, στο σύνολό τους 
110 Κοινότητες (ο κατάλογος των κοινοτήτων είχε συμφωνηθεί με την Ένωση Κοινοτήτων) και τις 
Ακριτικές περιοχές, οι οποίες επιλέγηκαν βάσει της γειτνίασης των οικιστικών περιοχών τους με την 
Πράσινη Γραμμή και τη γραμμή αντιπαράθεσης. 

3. Σχετικά σημειώνεται ότι επί του παρόντος το Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται την αναθεώρηση 
των προνοιών του Στεγαστικού Σχεδίου.  Οι εισηγήσεις σας έχουν καταγραφεί και θα ληφθούν υπόψη 
κατά την αξιολόγηση του Σχεδίου, μαζί με αυτά άλλων Κοινοτήτων και φορέων.  Στην παρούσα φάση 
όμως θα πρέπει να ληφθεί υπόψη η νέα δημοσιονομική πολιτική που διαμορφώνεται λόγω της 
πανδημίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.239, ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη  

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σάς ενημερώνω ότι,  με βάση τις πληροφορίες που διαβιβάστηκαν 
από το Τμήμα Φυλακών, ο εξοπλισμός που έχει εγκατασταθεί για χρήση στις Κεντρικές Φυλακές έχει τη 
δυνατότητα να μην επιτρέπει τη λειτουργία κινητών τηλεφώνων σε οποιαδήποτε συχνότητα ή εύρος 
συχνοτήτων εκτός από αριθμούς κινητών τηλεφώνων που θα έχουν προεπιλεγεί. 

2. Η εμβέλεια του συστήματος με βάση τους όρους της προσφοράς θα πρέπει να καλύπτει όλη την 
περιφραγμένη έκταση των Κεντρικών Φυλακών και να μην ξεπερνά τα πέντε μέτρα από τον φράκτη. Μέχρι 
σήμερα, φαίνεται ότι το σύστημα κατά την διαδικασία δοκιμών και παραλαβής δεν καλύπτει πλήρως τους 
όρους προσφοράς και δημιουργεί παρεμβολές στους γείτονες. 

3. Η δαπάνη προμήθειας και εγκατάστασης του συστήματος ανέρχεται στις €988,714.00 και η συντήρηση 
για 8 χρόνια ανέρχεται στις €214,000.00 

4. Σημειώνεται ότι δεν έγινε ακόμη η τελική παραλαβή του συστήματος και το θέμα παραπέμφθηκε στην 
ΚΕΑΑ (Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων).» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.254, ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το Αρμόδιο Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

(α) Στην Εθνική Στρατηγική για τη Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων 2018-2025 
υπάρχει δράση υπό την ευθύνη του Υπουργείου Υγείας για τη δημιουργία και εφαρμογή Εθνικού 
Στρατηγικού Σχεδίου για τα Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενα Νοσήματα.  Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
ετοιμασία του σχεδίου; 

 Όπως διευκρινίζουν οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η ετοιμασία του σχεδίου 
βρίσκεται στα αρχικά στάδια και θα αποτελέσει μέρος της αναδιοργάνωσης της Μονάδας 
Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων.  Ενόψει της πρόσφατης εφαρμογής 
του ΓΕΣΥ και των σαρωτικών αλλαγών/προσαρμογών που απαιτούνται, σημαντικό ρόλο στην 
ενημέρωση και καταγραφή των σεξουαλικά μεταδιδόμενων νοσημάτων αποτελούν οι πάροχοι του 
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συστήματος και χρειάζεται επιπλέον χρόνος και μελέτη εις βάθος των εμπλεκόμενων φορέων και 
δραστηριοτήτων για την επίτευξη του επιθυμητού αποτελέσματος. 

(β) Σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, υπάρχουν περισσότερο από ένα εκατομμύριο 
κρούσματα σεξουαλικώς μεταδιδόμενων λοιμώξεων κάθε μέρα.  Εντούτοις, στην Κύπρο δεν 
υπάρχει ένα υποχρεωτικό πλαίσιο συλλογής δεδομένων για όλα τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα 
νοσήματα (ΣΜΝ) κάτι που δημιουργεί προβλήματα στην αποτύπωση του μεγέθους του 
ζητήματος.  Υπάρχει σχεδιασμός και πολιτική από τον αρμόδιο υπουργό για τη δημιουργία 
πλαισίου συλλογής στατιστικών για τα ΣΜΝ;   

 Όσον αφορά στην επιτήρηση των Σεξουαλικώς Μεταδιδόμενων Νοσημάτων (ΣΜΝ), σημειώνεται ότι 
ορισμένα από αυτά στη βάση σχετικής Απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περιλαμβάνονται στον 
κατάλογο των Υποχρεωτικώς Δηλούμενων Νοσημάτων όπως για παράδειγμα η σύφιλη, η γονόρροια και 
οι χλαμυδιακές λοιμώξεις και βάσει σχετικής νομοθεσίας ο ιατρός υποχρεούται να τα δηλώνει στη 
Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων.  Αποτελεί ωστόσο γεγονός 
ότι, όχι μόνο στη χώρα μας αλλά και παγκόσμια, η συλλογή και η αποτύπωση δεδομένων για τα 
σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα υπολειτουργεί και εντοπίζεται σημαντική υποδήλωση τους.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και την υποχρεωτική συμπλήρωση του 
ιστορικού, της διάγνωσης και της φαρμακευτικής αγωγής από τους παρόχους, αναμένεται ότι, θα 
συμβάλει στην ορθότερη και αντιπροσωπευτικότερη καταγραφή των ΣΜΝ. 

2. Εάν οι πιο πάνω απαντήσεις κρίνετε ότι δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω διευκρινήσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.286, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα θέλαμε να σας πληροφορήσουμε ότι κατά τη διάρκεια των 
κοινών συνεδριάσεων των Επιτροπών Υγείας και Περιβάλλοντος που πραγματοποιήθηκαν το Φθινόπωρο του 
2019 εκ μέρους του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE), το οποίο εκπροσωπούσε την δεδομένη 
χρονική στιγμή το Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων, δεν έγινε οποιαδήποτε αναφορά ότι οι 
επιπτώσεις στην υγεία από τις τερματικές συσκευές, π.χ. κινητά τηλέφωνα, φορητοί υπολογιστές κτλ., είναι 
σοβαρές και πολύ μεγαλύτερες από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας.  Αυτό που ειπώθηκε (κατά προσέγγιση) 
από τον προσκεκλημένο καθηγητή κον. Θ. Σαμαρά, με το οποίο συμφώνησαν οι εκπρόσωποι του THE, ήταν 
ότι θα πρέπει να εστιάσουμε την προσοχή μας σε εκείνα τα ζητήματα που ενδεχομένως να αποτελούν 
πραγματική πηγή ανησυχίας, δηλαδή όχι τόσο στις κεραίες κινητής τηλεφωνίας, αλλά στα κινητά τηλέφωνα, 
στα οποία είμαστε εκτεθειμένοι από πολύ μικρή απόσταση.  Επίσης έγινε ειδική αναφορά στο γεγονός ότι όταν 
ένα δίκτυο κινητής τηλεφωνίας δεν προσφέρει την επιθυμητή ποιοτική κάλυψη, τότε το κινητό μας λειτουργεί με 
μεγαλύτερη ισχύ, με αποτέλεσμα η έκθεση στα ηλεκτρομαγνητικά πεδία να είναι πολλαπλάσια από αυτή που 
δεχόμαστε από τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας, τονίζοντας ταυτόχρονα ότι κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες η 
εν λόγω έκθεση δεν ξεπερνά τα υιοθετημένα όρια ασφάλειας. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα σας κατά πόσο ο αρμόδιος Υπουργός προτίθεται να καταθέσει νομοθεσία 
που να καθιστά υποχρεωτική την προειδοποιητική σήμανση επί των προϊόντων τερματικών συσκευών 
τηλεπικοινωνίας, ώστε οι καταναλωτές να λαμβάνουν τα ανάλογα προστατευτικά μέτρα, θα θέλαμε να σας 
πληροφορήσουμε ότι ο ραδιοεξοπλισμός στον οποίο περιλαμβάνονται και τα κινητά τηλέφωνα, διατίθεται στην 
αγορά, αφού προηγουμένως ο κατασκευαστής έχει διενεργήσει τον αναγκαίο έλεγχο και σήμανση του, όσο και 
ως προς την έκδοση των εγγράφων τεκμηρίωσης της συμμόρφωσης του, με όλες τις εφαρμοστέες οδηγίες και 
απαιτήσεις της Νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το Άρθρο 3.1 της Οδηγίας RED-2014/53/ΕΕ και τους 
περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ραδιοεξοπλισμός) Κανονισμούς του 2019, ο ραδιοεξοπλισμός πρέπει να 
κατασκευάζεται, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η προστασία της υγείας και της ασφάλειας των προσώπων και των 
κατοικίδιων ζώων καθώς και η προστασία της περιουσίας, όπως και το επαρκές επίπεδο ηλεκτρομαγνητικής 
συμβατότητας.  Τεκμήριο συμμόρφωσης του ραδιοεξοπλισμού με τις πιο πάνω βασικές απαιτήσεις, παρέχουν 
τα εναρμονισμένα πρότυπα σύμφωνα με τον Κανονισμό (EE) αριθ. 1025/2012 σχετικά με την ευρωπαϊκή 
τυποποίηση.  Ειδικότερα, όσον αφορά τις ασύρματες συσκευές επικοινωνιών, όπως είναι τα κινητά τηλέφωνα 
και οι φορητοί υπολογιστές, αυτά κατασκευάζονται συμφωνά με τα ισχύοντα εναρμονισμένα πρότυπα ΕΝ 
50360:2017 και ΕΝ 50566:2017 που περιλαμβάνουν τους βασικούς περιορισμούς και τις τιμές ορίων έκθεσης 
σχετικά με την έκθεση του ανθρώπου στα ηλεκτρομαγνητικά πεδία. 

3. Στην Οδηγία RED-2014/53/ΕΕ και στα εν λόγω εναρμονισμένα πρότυπα, περιλαμβάνονται και οι 
υποχρεωτικές σημάνσεις (π.χ. CE σήμανση) που πρέπει να φέρουν οι ασύρματες συσκευές επικοινωνίας, έτσι 
ώστε να μπορούν να διακινούνται ελεύθερα στην ενιαία αγορά.  Επομένως, στο πλαίσιο της Ενιαίας 
Ευρωπαϊκής Αγοράς, δεν επιτρέπεται η περαιτέρω σήμανση. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι, από τις 5 Απριλίου 2019, οπότε η αρμοδιότητα για την εποπτεία της αγοράς, με 
βάση το Άρθρο 3.1 της Οδηγίας RED-2014/53/ΕΕ, μεταφέρθηκε από το THE στο Τμήμα 
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Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, διενεργούνται, είτε στο πλαίσιο προγραμματισμένων δράσεων είτε σε 
συνεργασία με τις τελωνειακές αρχές είτε μετά από τεκμηριωμένη και συγκεκριμένη καταγγελία, 
δειγματοληπτικοί έλεγχοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.309, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τη νομοθεσία για την προστασία της παραλίας, οι Επαρχιακές Διοικήσεις είναι αρμόδιες για 
την αδειοδότηση έργων που αφορούν εμπλουτισμό με άμμο παραλιών που παρουσιάζουν διάβρωση.  
Για τον σκοπό αυτό, μπορεί εφόσον είναι κατάλληλη να χρησιμοποιείται άμμος που προκύπτει από 
διάφορες εργασίες στη θάλασσα, όπως π.χ. βυθοκόρηση, εκσκαφή ή εκβάθυνση λιμένων, αλιευτικών 
καταφυγίων και μαρίνων, κατασκευή κυματοθραυστών κ.λπ.  Στις περιπτώσεις τέτοιων έργων, το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), το Τμήμα Δημοσίων Έργων και το Τμήμα Περιβάλλοντος, 
εκφράζουν απόψεις και θέτουν όρους για επιμέρους θέματα της δικής τους αρμοδιότητας, όπως η 
καταλληλότητα και ποσότητα της άμμου, τα σημεία λήψης και εναπόθεσης της άμμου κ.ά.  Για την 
απόρριψη στη θάλασσα υλικού που προκύπτει από τις πιο πάνω εργασίες, απαιτείται άδεια από το 
ΤΑΘΕ. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, τη γενική αρμοδιότητα για έργα εμπλουτισμού παραλιών με άμμο ήδη έχουν οι 
Επαρχιακές Διοικήσεις και δεν θεωρείται αναγκαίο να αναληφθεί συντονιστικός ρόλος από το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, καθώς η αρμοδιότητά του αφορά στα ειδικότερα θέματα προστασίας 
του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.314, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ηλία Μυριάνθους 

Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.341, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων από το 2013 μέχρι και σήμερα, έχει προκηρύξει είκοσι περίπου έργα που 
αφορούν στην ανέγερση νέων κτιρίων, εκ των οποίων τα δέκα από αυτά αφορούν στην ανέγερση 
Πυροσβεστικών Σταθμών, Αστυνομικών Σταθμών και βοηθητικών κτιρίων και αποθηκών, ενώ πέντε 
αφορούν στην ανέγερση Νοσοκομείων και Κέντρων Υγείας και τέσσερα στην ανέγερση Δικαστηρίων κ.ά.  
Τα υπόλοιπα έργα αφορούν σε ανακαινίσεις, επεκτάσεις, προσθήκες και μετατροπές υφιστάμενων 
κτιρίων. 

3. Για την εφαρμογή του περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων 
Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και Υποχρεώσεις) Νόμου του 2009 [Ν. 57(Ι)/2009], είναι υπόχρεη 
η κάθε ενδιαφερόμενη Υπηρεσία να περιλάβει στον Προϋπολογισμό της ποσοστό τουλάχιστο ίσο με 1% 
του συνολικού κόστους ανέγερσης του Κτιρίου, το οποίο θα διατεθεί για εμπλουτισμό του με Έργα 
τέχνης. 

4. Η κάθε ενδιαφερόμενη Υπηρεσία αναλαμβάνει με την αποπεράτωση του έργου την προκήρυξη σχετικού 
Διαγωνισμού για Έργο τέχνης, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία.  Το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν 
έχει εμπλοκή στην εν λόγω διαδικασία, εκτός και αν του ζητηθεί από την ενδιαφερόμενη Υπηρεσία να 
συμμετέχει στην Επιτροπή όπως συνέβη στην περίπτωση ανακαίνισης του Συνεδριακού Κέντρου 
“Φιλοξενία” για σκοπούς της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου Ε.Ε. το 2012. 

5. Σε κάθε περίπτωση, το Τμήμα Δημοσίων Έργων με την κατακύρωση του Διαγωνισμού του έργου, 
ενημερώνει την ενδιαφερόμενη Υπηρεσία σχετικά με το ποσό της κατακύρωσης του Διαγωνισμού, το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του καθώς επίσης και για την πρόνοια του περί του Ελάχιστου 
Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα Τέχνης (Διαδικασίες και 
Υποχρεώσεις) Νόμου του 2009 [Ν. 57(Ι)/2009], σχετικά με το ελάχιστο υποχρεωτικό ποσοστό 
εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων με Έργα τέχνης.  Με την ολοκλήρωση του Έργου και την 
παράδοση του στους χρήστες, γίνεται γραπτή υπενθύμιση για την προαναφερόμενη υποχρέωση από 
τον Συντονιστή της Σύμβασης του Τμήματος Δημοσίων Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.356, ημερομηνίας 6 

Φεβρουαρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ξένιας Κωνσταντίνου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Θερινά Δημόσια Σχολεία λειτουργούν βάσει Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης 
82.558, ημερ.: 18/5/2017), και αφορούν στη δημοτική και την προδημοτική εκπαίδευση. Για την εγγραφή 
και λειτουργία ενός Θερινού Δημόσιου Σχολείου, ο Δήμος, η Κοινότητα ή και ο Σύνδεσμος Γονέων, 
υποβάλλει σχετικό αίτημα.  Η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης συγκεντρώνει και αξιολογεί όλα τα 
αιτήματα και προωθεί εισήγηση στον Υπουργό, ο οποίος διαμορφώνει τον τελικό κατάλογο των 
σχολείων που θα ενταχθούν στον θεσμό των Θερινών Δημόσιων Σχολείων, με βάση τις εκπαιδευτικές 
και κοινωνικές ανάγκες της κάθε κοινότητας, στη βάση των διαθέσιμων πόρων. 

3. Οι ελάχιστες προϋποθέσεις ασφάλειας, υγιεινής και λειτουργικότητας των Θερινών Δημόσιων Σχολείων 
είναι οι ίδιες με εκείνες που απαιτούνται για τη λειτουργία Δημόσιου Δημοτικού Σχολείου ή Δημόσιου 
Νηπιαγωγείου, καθώς αυτά λειτουργούν σε χώρους δημόσιων σχολείων και νηπιαγωγείων.  Εξάλλου, η 
χωρητικότητα κάθε Θερινού Δημόσιου Σχολείου σχετίζεται με τη χωρητικότητα του Δημόσιου Δημοτικού 
Σχολείου ή του Δημόσιου Νηπιαγωγείου στο οποίο λειτουργεί.  Στα Θερινά Δημόσια Σχολεία μπορούν 
να φοιτήσουν παιδιά τα οποία ήδη φοιτούν στην Προδημοτική Τάξη του Νηπιαγωγείου, ενώ στα 
Δημοτικά Σχολεία μπορούν να συμμετέχουν παιδιά που φοιτούν στις τάξεις Α' μέχρι και Ε'.  Τέλος, 
σημειώνεται ότι υπάρχει μητρώο των Θερινών Δημόσιων Σχολείων που λειτουργούν κάθε καλοκαίρι 
στην Κύπρο, το οποίο είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας. 

4. Σε ό,τι αφορά στον ιδιωτικό τομέα, ορισμένα σχολεία και φροντιστήρια επίσης προσφέρουν 
δραστηριότητες δημιουργικής απασχόλησης κατά τους θερινούς μήνες.  Σε αυτές τις περιπτώσεις, οι 
διαδικασίες εγγραφής και λειτουργίας είναι αυτές που προνοούνται στους σχετικούς νόμους. Όπως 
προνοεί η νομοθεσία, απαιτείται πιστοποιητικό καταλληλότητας όσον αφορά τον υγειονομικό έλεγχο και 
την πυρασφάλεια και πιστοποιητικό ελέγχου ηλεκτρικής εγκατάστασης από την κατά περίπτωση 
αρμόδια αρχή της Δημοκρατίας, όπως επίσης και η πολεοδομική άδεια και η άδεια οικοδομής για τη 
χρήση του υποστατικού ως σχολείου. 

5. Η χωρητικότητα των ιδιωτικών σχολείων και φροντιστηρίων ορίζεται από τους καταλόγους στο 
Παράρτημα Δ των Τοπικών Σχεδίων του 2011, ενώ οι ηλικίες καθορίζονται εξ αρχής.  Η αίτηση για 
Ίδρυση και Λειτουργία πρέπει να περιέχει την πολεοδομική άδεια που θα αναφέρει την βαθμίδα 
(νηπιαγωγείο/δημοτικό/γυμνάσιο/λύκειο/τεχνική σχολή) για την οποία γίνεται η χρήση του υποστατικού 
και το αναλυτικό πρόγραμμα των γνωστικών αντικειμένων που θα προσφέρονται στο σχολείο ή στο 
φροντιστήριο. Στις περιπτώσεις αυτές δεν υπάρχει σχετικό μητρώο, καθώς οι αιτήσεις γίνονται κάθε 
χρόνο, τρεις μήνες πριν την έναρξη της λειτουργίας του.  Όταν το σχολείο ή φροντιστήριο είναι ήδη 
εγκεκριμένο, τότε ενημερώνει γραπτώς το Υπουργείο για συνέχιση της λειτουργίας του για τους θερινούς 
μήνες. 

6. Εξάλλου, επισημαίνεται ότι σε περίπτωση που προσφέρεται μόνο απασχόληση και όχι διδασκαλία σε 
παιδιά κάτω των 12 ετών, αρμόδια αρχή είναι το Γραφείο Ευημερίας, ενώ όταν τα παιδιά απασχολούνται 
σε αθλητικές δραστηριότητες, αρμόδια αρχή είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

7. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.361, ημερομηνίας 11 
Φεβρουαρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, και σας πληροφορώ ότι η δεύτερη φάση 
για τη μεταρρύθμιση της ειδικής εκπαίδευσης ξεκίνησε με την εναρκτήρια συνάντηση που πραγματοποιήθηκε 
τον Σεπτέμβριο του 2019, ακολούθησε η επίσκεψη μελέτης λειτουργών του Υπουργείου στην Πορτογαλία τον 
Νοέμβριο του 2019 και η ανάλυση πόρων τον Δεκέμβριο του 2019. 

2. Στη συνέχεια, τον Ιανουάριο του 2020, συνήλθαν τρεις Ομάδες Εργασίας, με τη συμμετοχή των 
εμπλεκόμενων φορέων.  Σκοπός των Ομάδων είναι η υποβολή συμπερασμάτων, που θα διαμορφωθούν σε 
συστάσεις, στη βάση των οποίων θα ετοιμαστούν οι κανονισμοί που είναι απαραίτητοι για την εφαρμογή του 
νόμου-πλαίσιο. Οι Ομάδες θα ασχοληθούν με τα ακόλουθα θέματα: 

i. Είδη εκπαιδευτικών παροχών και στήριξης, ηγετικές ικανότητες και πρακτικές διδασκαλίας 

ii. Διαδικασίες αξιολόγησης και στήριξης με επίκεντρο τους μαθητές, τους εκπαιδευτικούς, τους 
ηγέτες και τα μαθησιακά περιβάλλοντα 
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iii. Ρόλος Κέντρων Στήριξης Ενιαίας Εκπαίδευσης. 

3. Το χρονοδιάγραμμα της δεύτερης φάσης του έργου είναι 18 μήνες, οπότε μέχρι το τέλος του 2020 
αναμένεται η παράδοση των τελικών κειμένων από τους εμπειρογνώμονες.  Το τελικό προσχέδιο της 
νομοθεσίας και των κανονισμών θα αποσταλούν εκ νέου στους εμπλεκόμενους, για υποβολή απόψεων και στη 
συνέχεια θα προωθηθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση, αφού προηγηθεί ο απαιτούμενος 
νομοτεχνικός έλεγχος από τη Νομική Υπηρεσία και έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο, ικανοποιώντας το 
αίτημα που οι ίδιοι οι φορείς υπέβαλαν για ταυτόχρονη προώθησή τους. 

4. Οι δύο επόμενες συναντήσεις των Ομάδων Εργασίας ήταν προγραμματισμένες για τον Μάρτιο και Μάιο 
του 2020, ενώ είχε προγραμματιστεί συνάντηση στις 18 Μαρτίου 2020 και με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού, για ενημέρωσή της. Δυστυχώς, όμως, λόγω των μέτρων που λαμβάνονται σε 
διάφορες χώρες για αντιμετώπιση του κορωνοϊού η συνάντηση αναβλήθηκε.  Ανάλογα και με την εξέλιξη της 
πανδημίας ενδεχομένως να παρατηρηθεί μια σχετική καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του έργου, το οποίο 
χρηματοδοτείται από το Πρόγραμμα Υποστήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων και υλοποιείται από τον 
Ευρωπαϊκό Φορέα για την Ειδική Αγωγή και την Ενταξιακή Εκπαίδευση, σε συνεργασία με τη Γενική Διεύθυνση 
Υποστήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων (DG REFORM) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.364, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της απαντητικής επιστολής της 
Υπουργού Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων στην ερώτηση σας με αρ. 23.06.011.03.608, ημερομηνίας 23 
Απριλίου 2019 που αφορούσε ακριβώς το ίδιο θέμα να σας πληροφορήσω ότι η προηγμένη ψηφιακή 
πλατφόρμα Διαχείρισης και Παρακολούθησης του Δικτύου Ραδιοεπικοινωνιών 
(http://notifications.mcw.gov.cy/portal/admin/index.php), η οποία επιτρέπει τη συλλογή στοιχείων σχετικά με τη 
διαχείριση του εξελισσόμενου δικτύου σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας έχει τεθεί σε λειτουργία από τον 
Μάρτιο του 2020.  Ο αριθμός των κεραιών που έχουν εγκατασταθεί μέχρι τα μέσα Απριλίου 2020 αριθμούν 
1496. 

 Αναφορικά με τα υπόλοιπα ερωτήματα σας ο πιο κάτω Πίνακας είναι σχετικός:  

Α. Σύνολο Σταθμών Βάσης σε λειτουργία (ΣΒ): 14961·2 

1. Από το σύνολο των 1496 ΣΒ, 350 εξ αυτών είναι σε συνεγκατάσταση σε πυλώνες του ΡΙΚ ή σε 
άλλη εταιρεία κινητής τηλεφωνίας. 

2. Για 71 ΣΒ, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία (περίκλειστα τεμάχια/κτήρια με πολλούς 
ιδιοκτήτες) παρουσιάζεται θεσμική αδυναμία για την έκδοση πολεοδομικών και οικοδομικών 
αδειών. 

Β. Από σύνολο των υπόλοιπων 1075 ΣΒ ισχύουν τα εξής σε σχετικά με την πολεοδομική και οικοδομική 
αδειοδότηση τους(04/20): 

Πολεοδομικές Αιτήσεις 

ΣΒ με εγκεκριμένη Πολεοδομική Άδεια 665* 

ΣΒ που κατατέθηκε αίτηση και εκκρεμεί απάντηση 254 

Προς ετοιμασία υποβολής αίτησης 127 

ΣΒ που δεν έχουν λειτουργήσει ακόμη 29 

 

Αιτήσεις Αδειών Οικοδομής 

ΣΒ με εγκεκριμένη Άδεια Οικοδομής 435 

ΣΒ που κατατέθηκε αίτηση και εκκρεμεί απάντηση 247 

http://notifications.mcw.gov.cy/portal/admin/index.php
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Προς ετοιμασία υποβολής αίτησης 279 

ΣΒ που δεν έχουν λειτουργήσει ακόμη 101 

Εξαιρούνται Άδειας Οικοδομής 10** 

* 315 ΣΒ εξαιρούνται πολεοδομικής άδειας με βάση τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Γενικό 
(Τροποποιητικό) Διάταγμα Ανάπτυξης του 2006 (Κ.Δ.Π. 341/2006) 

** Σταθμοί που εξαιρούνται και των δύο αδειών (εσωτερικής χρήσης) λόγω χαμηλής ισχύος εκπομπής 
(micro cell).» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.380, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με το τουρνουά χειροσφαίρισης στην κατεχομένη 
Αμμόχωστο τον Αύγουστο του 2020 και σας ενημερώνω ότι έγινε προσπάθεια να διερευνηθεί το παράπονό 
σας μέσω της καθ' ύλην αρμόδιας υπηρεσίας που είναι ο ΚΟΑ. 

Με βάση τα πιο πάνω έχουμε ενημερωθεί τα ακόλουθα: 

α. Η Κυπριακή Ομοσπονδία Χειροσφαίρισης (ΚΟΧ) στις 23/01/2020, πληροφόρησε τον ΚΟΑ για το εν 
λόγω τουρνουά ενώ παράλληλα ζήτησε τις απόψεις του Οργανισμού επί του θέματος.  

β. Ο ΚΟΑ σε συνεργασία με το Υπουργείο Εξωτερικών, ετοίμασαν επιστολή διαμαρτυρίας προς την 
Interamnia World Cup, ημερ. 24/01/2020 (Παράρτημα 1). 

γ. Η Interamnia World Cup στις 13/02/2020, απάντησε στην πιο πάνω επιστολή (Παράρτημα 2).  Σύμφωνα 
με την εν λόγω επιστολή, η Interamnia World Cup δεν έχει πρόθεση να αναστείλει την συμμετοχή της 
στο εν λόγω τουρνουά.  

δ.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον ΚΟΑ, η ΚΟΧ ενημέρωσε τον Οργανισμό ότι το εν λόγω τουρνουά 
αποτελεί ιδιωτική πρωτοβουλία και ότι η διοργάνωση του δεν διεξάγεται υπό την αιγίδα των αρμόδιων 
Ομοσπονδιών, δηλαδή της Διεθνούς Ομοσπονδίας Χειροσφαίρισης (IHF) ή/και της Ευρωπαϊκής 
Ομοσπονδίας Χειροσφαίρισης (EHF). 

ε. Επιπλέον, η ΚΟΧ απέστειλε επιστολή προς όλα τα σωματεία μέλη της, επισημαίνοντας ότι δεν 
επιτρέπεται σε κανένα σωματείο μέλος ή αθλητή/τρια να συμμετέχουν σε μη αναγνωρισμένους, από την 
οικεία Ομοσπονδία, αγώνες που διεξάγονται στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου. Στην περίπτωση 
που σωματεία ή αθλητές κατά παράβαση των οδηγιών της ΚΟΧ, συμμετάσχουν σε σχετικά τουρνουά, οι 
πράξεις τους θα έχουν τις ανάλογες, υπό τους κανονισμούς, συνέπειες που συνεπάγεται τον 
αποκλεισμό από την παραπέρα συμμετοχή τους στα διάφορα πρωταθλήματα που διοργανώνει η ΚΟΧ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαΐου 2020 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου 
Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.392, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2020, των βουλευτών 

κ. Χρίστου Χρίστου και Λίνου Παπαγιάννη εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Αμμοχώστου, 
αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι στο παρόν στάδιο, τα απαιτούμενα 
έντυπα ανελίξεων τυγχάνουν της τελικής επεξεργασίας από το λογιστήριο της Αστυνομίας.  Μόλις ολοκληρωθεί 
η πιο πάνω επεξεργασία, θα τύχουν του απαιτούμενου λογιστικού ελέγχου από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως και στη συνέχεια θα υποβληθούν στο Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας ώστε να 
ολοκληρωθεί η διαδικασία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας είναι 
η ακόλουθη: 

 Η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης και Ελέγχου Λοιμωδών Νοσημάτων των Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας (ΜΕΕ&ΕΛΝ) αμέσως μετά την επιβεβαίωση των πρώτων κρουσμάτων του 
νέου κορωνοϊού από τις Αρχές της Κίνας, στις 09 Ιανουαρίου 2020 προέβη σε:  
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• Ενεργοποίηση της ομάδας δράσης της Μονάδας από επαγγελματίες υγείας για την συστηματική 
παρακολούθηση της εξέλιξης της επιδημίας, τη λήψη προληπτικών μέτρων αλλά και την αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας αυτών. 

• Διατήρηση συνεχούς επικοινωνίας της Μονάδας με τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (ΠΟΥ) και το 
Ευρωπαϊκό Κέντρο Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) για επαγρύπνηση [Early Warning and 
Response System (EWRS)] σχετικά με νεότερες πληροφορίες και οδηγίες. 

• Καταγραφή Σχεδίου Δράσης και διοχέτευσής του στα ΜΜΕ για ενημέρωση και καθησυχασμό του κοινού. 

• Συνεργασία με το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων, για την ανάληψη ενεργού ρόλου α) στην 
διαχείριση των ύποπτων περιστατικών μέσω της σύνταξης πρωτοκόλλου διακομιδής και κατάλληλων 
οδηγιών για τα πληρώματα ασθενοφόρων, β) στην ενημέρωση του κοινού μέσω του δημιουργούμενου 
για το σκοπό αυτό τετραψήφιου αριθμού 1420, γ) παραπομπή εξειδικευμένων ερωτημάτων σε στελέχη 
της Μονάδας. 

• Καθορισμός, σε συνεργασία με τον ΟΚΥπΥ, των νοσηλευτηρίων που θα δεχτούν τα ύποπτα περιστατικά 
(Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού για ενήλικες, Αρχιεπίσκοπος Μακάριος 
III για ηλικίες μέχρι 15 ετών και ενημέρωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων για τη συγκεκριμένη 
διευθέτηση. 

• Σε συνεργασία με τις Νοσηλευτικές Υπηρεσίες-Κλάδος Επισκεπτών Υγείας συμφωνήθηκε η διαδικασία 
για τη διερεύνηση ατόμων επαφής των ύποπτων και επιβεβαιωμένων περιστατικών. Καταρτισμός 
σχετικού ερωτηματολογίου και πρωτοκόλλου για τον έλεγχο και διερεύνηση των ατόμων επαφής. 

ΕΛΕΓΧΟΣ ΠΥΛΩΝ ΕΙΣΟΔΟΥ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

 Για την αποτροπή του κινδύνου εισόδου του ιού στο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας λήφθηκαν τα 
εξής μέτρα: 

• Υλοποίηση μιας σειράς συναντήσεων του προσωπικού του τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας με τις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(αεροδρόμια, λιμάνια, μαρίνες, οδοφράγματα). 

• Σύνταξη πρωτοκόλλων αναγνώρισης ύποπτου περιστατικού στην πύλη εισόδου. 

• Κατάρτιση ερωτηματολογίου, μεταφρασμένου σε τέσσερις γλώσσες (ελληνικά, αγγλικά, τούρκικα, 
κινέζικα), με ερωτήσεις που αφορούν σε επιδημιολογικά κριτήρια, συμπτώματα, στοιχεία προσωπικά και 
επικοινωνίας, προς συμπλήρωση από ταξιδιώτες που εισέρχονται στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

• Αποστολή των ερωτηματολογίων στις αρμόδιες αρχές των πυλών εισόδου προς διανομή. 

 Ειδικότερα: 

 Αεροδρόμια:  Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές, και αναλόγως των οδηγιών του Ευρωπαϊκού 
Κέντρου Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων (ECDC) εντοπίζονταν οι επιβάτες που κατέφθαναν στην Κύπρο από 
τις χώρες που αναθεωρούνταν βάσει των οδηγιών και παραπέμπονται στα ιατρεία των αεροδρομίων.  Εκεί 
συμπλήρωναν ερωτηματολόγιο και αξιολογούνταν κλινικά.  Η αξιολόγηση περιλάμβανε και μέτρηση της 
θερμοκρασίας.  Στο τέλος της διαδικασίας, τα άτομα που δεν αξιολογούνταν ως ύποπτα αποδεσμεύονταν 
λαμβάνοντας ένα ενημερωτικό φυλλάδιο με πληροφορίες για το πού θα μπορούσαν να απευθυνθούν σε 
περίπτωση που εμφάνιζαν οποιοδήποτε από τα σχετικά συμπτώματα.  Στην περίπτωση εκείνη που ο επιβάτης 
αξιολογείτο ως ύποπτο περιστατικό ή υψηλού ρίσκου επαφή μεταφερόταν μέσω προκαθορισμένης διαδρομής 
σε ασθενοφόρο, βάσει συγκεκριμένου πρωτοκόλλου ενώ ενημερωνόταν και η ΜΕΕ&ΕΛΝ. 

 Σήμερα, με τα τελευταία διατάγματα έχουν απαγορευτεί οι πτήσεις και μόνο συγκεκριμένες ομάδες 
πολιτών μπορούν να καταφθάσουν στην Κυπριακή Δημοκρατία, οι οποίοι αν δεν είναι ασθενείς που μετέβησαν 
στο εξωτερικό για νοσηλεία, μεταφέρονται με λεωφορεία σε ξενοδοχεία που έχουν συμφωνία με το ΥΥ για 
καραντίνα 14 ημερών. 

 Λιμάνια/Μαρίνες:  Σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές προωθήθηκε ερωτηματολόγιο με τα 
επιδημιολογικά κριτήρια το οποίο δινόταν στους επιβάτες και στο πλήρωμα κάθε κρουαζιερόπλοιου/εμπορικού 
πλοίου/γιοτ.  Συγκεκριμένα, υποβάλλονταν 2 επιδημιολογικά ερωτήματα στους ταξιδιώτες και στο πλήρωμα για 
να απαντήσουν.  Αν υπήρχε έστω και μια θετική απάντηση, τότε ο ταξιδιώτης/πλήρωμα συμπλήρωνε όλο το 
ερωτηματολόγιο.  Τα συμπληρωμένα ερωτηματολόγια, διαβιβάζονταν μέσω του ηλεκτρονικού συστήματος 
PCS στους υγειονομικούς επιθεωρητές κάθε επαρχίας, οι οποίοι άμεσα ενημέρωναν το Συντονιστικό Κέντρο 
Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και την ΜΕΕ&ΕΛΝ για χειρισμό και οδηγίες.  Λόγω της απουσίας ιατρείων από 
τα λιμάνια ο ΟΚΥπΥ έχει συναινέσει στην ενίσχυση των λιμανιών και μαρίνων με νοσηλευτικό προσωπικό για 
αξιολόγηση και χειρισμό των ύποπτων περιστατικών. 
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 Σήμερα με βάση τα διατάγματα υπάρχουν περιοριστικά μέτρα για την αξιολόγηση του κινδύνου από 
COVID-19 στα λιμάνια και εκτός από τα εμπορικά πλοία, τα οποία μπορούν να προβούν σε εργασίες, 
ακολουθώντας τις οδηγίες των Ιατρικών Υπηρεσιών για την ασφάλεια των εργαζομένων. Οποιοδήποτε άλλο 
αίτημα που σχετίζεται με το λιμάνι, αποστέλλεται στον Υπ. Μεταφορών, Συγκοινωνιών και Έργων για έγκριση ή 
απόρριψη.  Στα θέματα που αφορούν υγεία, υπάρχει συνεργασία με τον ΥΥ. 

 Οδοφράγματα:  Σε συνεργασία με το Αρχηγείο της Αστυνομίας προωθήθηκαν οδηγίες στους 
αστυνομικούς στην είσοδο του οδοφράγματος για τον εντοπισμό ύποπτων περιστατικών.  Συγκεκριμένα, 
υποβάλλονταν από τους αστυνομικούς 2 επιδημιολογικά ερωτήματα και στις περιπτώσεις θετικών 
απαντήσεων, ενημερωνόταν άμεσα το Συντονιστικό Κέντρο Ελέγχου Ασθενοφόρων καθώς και η ΜΕΕ&ΕΛΝ. 

 Σήμερα με βάση τα διατάγματα έχει ανασταλεί η διέλευση από 4 οδοφράγματα και ακολουθούνται 
οδηγίες με βάση τα διατάγματα. 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΟΙΝΟΥ ΚΑΙ ΤΑΞΙΔΙΩΤΩΝ 

 Σχετικές ενέργειες: 

• Έκδοση αφισών και τρίπτυχων σε τέσσερις γλώσσες (Ελληνικά, Αγγλικά, Κινέζικα και Τούρκικα) με 
πληροφορίες για τον ιό και τη συμπτωματολογία του και προληπτικά μέτρα.  Διανομή τους σε όλα τα 
σημεία εισόδου (λιμάνια, μαρίνες, αεροδρόμια και οδοφράγματα) στα Νοσηλευτήρια καθώς και στο 
κοινό. 

• Δημοσιογραφικές διασκέψεις και κοινοποίηση Δελτίων Τύπου στα ΜΜΕ με θέμα τον νέο κορωνοϊό. 

• Σύνταξη εγκυκλίου για ενημέρωση του προσωπικού των ξενοδοχείων και των τουριστικών 
καταλυμάτων. 

• Σύνταξη εγκυκλίου για ενημέρωση των μαθητών και των εκπαιδευτικών. 

• Ιστοσελίδα. 

• Βίντεο. 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ 

 Σχετικές ενέργειες: 

▪ Σύνταξη και αποστολή στον ΟΑΥ, τον ΠΙΣ, τον ΟΚΥπΥ και το Σύνδεσμο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων για 
περαιτέρω προώθηση στους επαγγελματίες υγείας των πιο κάτω: 

α) Ορισμός κρούσματος, 

β) οδηγίες για την αντιμετώπιση ύποπτων κρουσμάτων λοίμωξης από τον νέο κορωνοϊό σε χώρους 
πρωτοβάθμιας φροντίδας, 

γ) έντυπα διερεύνησης/δήλωσης περιστατικού ύποπτου για λοίμωξη με το νέο κορωνοϊό (που θα 
πρέπει να συνοδεύει το δείγμα),  

δ) οδηγίες πρόληψης μετάδοσης του ιού στους χώρους παροχής υγείας,  

ε) ενημερωτικό δελτίο που περιγράφει την επιδημιολογία του ιού, τους τρόπους μετάδοσης του, την 
κλινική εικόνα, την διάγνωση και θεραπεία. 

▪ Ζητήθηκε από τον ΟΚΥπΥ να εντοπίσουν το επίπεδο εκπαίδευσης του εμπλεκόμενου προσωπικού για 
τα μεταδιδόμενα λοιμώδη νοσήματα και να εκτιμηθεί η ετοιμότητα τους για να αντιμετωπίσουν τέτοια 
περιστατικά:  Σε περίπτωση που χρειαστεί θα επαναληφθεί η εκπαίδευσή τους. 

▪ Ενημέρωση επαγγελματιών υγείας για τον κατάλληλο προστατευτικό εξοπλισμό. 

▪ Γίνεται συνεχής έλεγχος αποθεμάτων και των απαραίτητων αναλωσίμων. 

ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑΚΗ ΔΙΕΡΕΥΝΗΣΗ ΥΠΟΠΤΟΥ ΠΕΡΙΣΤΑΤΙΚΟΥ 

 Σχετικές ενέργειες: 

▪ Διενέργεια εργαστηριακής εξέτασης σε όλα τα ύποπτα κρούσματα για τον νέο κορωνοϊό στο Τμήμα 
Μοριακής Ιολογίας του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής, στο εργαστήριο του Γ.Ν.Λευκωσίας και 
Λεμεσού και σε 11 ακόμα ιδιωτικά εργαστήρια. 

▪ Αποστολή στον ΟΚΥπΥ και στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια για προώθηση προς τους Επαγγελματίες Υγείας 
οδηγιών για την ορθή λήψη, φύλαξη και αποστολή ύποπτου δείγματος. 
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▪ Αποστολή οδηγιών βιοασφάλειας στον ΟΚΥπΥ και στον Σύνδεσμο Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων, 
Βιοϊατρικών και Κλινικών Εργαστηριακών Επιστημόνων. 

ΔΙΚΟΙΝΟΤΙΚΗ ΤΕΧΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΥΓΕΙΑΣ 

 Πραγματοποιήθηκε στις 03 Φεβρουαρίου, συνάντηση Δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για τα θέματα 
υγείας, όπου και αποφασίστηκαν τα ακόλουθα: 

▪ Ανταλλαγή αναλωσίμων αν χρειαστεί. 

▪ Συνεργασία σε θέματα εμπειρογνωμοσύνης. 

▪ Έλεγχος στα οδοφράγματα. 

 Τα πιο πάνω καλύπτουν τα ερωτήματα τα οποία έχουν τεθεί από την Έντιμο Βουλευτή.  Ενημέρωση 
όσον αφορά και σε άλλες ενέργειες που έχουν αναληφθεί, υπάρχουν αναλυτικά στην ιστοσελίδα 
https://www.pio.qov.cv/coronavirus/. 

 Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
περαιτέρω διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.403, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

«Μέτρα κατά του νέου κορωνοϊού COVID-19 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας μεριμνά και λαμβάνει όλα τα μέτρα που εξαγγέλλονται από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τη 
Διυπουργική Επιτροπή που ορίστηκε για την παρακολούθηση και εφαρμογή των μέτρων που αφορούν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου. 

2. Συγκεκριμένα επιθεωρητές του ΥΕΕΒ διενεργούν καθημερινούς ελέγχους στην αγορά για διαπίστωση 
κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με τα σχετικά διατάγματα αναφορικά με τις τιμές προϊόντων, για τα οποία 
έχει ορισθεί ανώτατη τιμή πώλησης, κάνουν συστάσεις για συμμόρφωση καθώς και καταγγελίες εάν 
διαπιστωθούν παραβάσεις. 

3. Τα ερωτήματα που τίθενται στην προαναφερθείσα ερώτησή σας που αφορούν σε ελέγχους σε σημεία 
εισόδου και οδηγίες του ΠΟΥ δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Γιάννη 
Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.405, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στον Περιμετρικό Αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Περιμετρικός Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας εκτείνεται από την περιοχή Γερίου στα ανατολικά της 
Λευκωσίας και καταλήγει στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Τροόδους στα δυτικά.  Στο σύνολο του, ο 
Περιμετρικός αποτελείται από οδικό δίκτυο αυτοκινητοδρόμων μήκους 32 χλμ. περίπου, στο οποίο 
περιλαμβάνεται και τμήμα του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Παλαιχωρίου μήκους 7 χλμ., καθώς και 
πέραν των 25 χλμ. οδικού δικτύου δρόμων πρωταρχικής σημασίας και δρόμων του δευτερεύοντος 
οδικού δικτύου που συνδέονται με το Εθνικό Οδικό Δίκτυο αυτοκινητοδρόμων.  Επιπρόσθετα, ο 
Περιμετρικός έχει ενταχθεί στο Διευρωπαϊκό Δίκτυο Μεταφορών (ΔΕΔ-Μ), ως μέρος του Κεντρικού 
Δικτύου της Κύπρου και του Ευρωπαϊκού Διαδρόμου Orient/East-Med. 

3. Λόγω της έκτασης και της πολυπλοκότητας του Έργου, καθώς και του σημαντικού κόστους υλοποίησης 
του που αναμένεται να ανέλθει στα €350 εκ., επιβάλλεται η προώθηση της σταδιακής κατασκευής του.  
Για τον σκοπό αυτό, η Μελέτη έχει χωριστεί γεωγραφικά σε αριθμό Φάσεων, ώστε να καθίσταται δυνατή 
η προώθηση της κατασκευής του τμηματικά, με ξεχωριστά κατασκευαστικά συμβόλαια. 

4. Σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος της ερώτησης αναφορικά με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των 
διαφόρων Φάσεων, αναφέρεται ότι η Φάση Α1 έχει προσφοροδοτηθεί και κατακυρωθεί και βρίσκεται στο 
στάδιο κατασκευής της, με διάρκεια εκτέλεσης τριών χρόνων και κόστος €60,745 εκ.  Σημειώνεται ότι, 
για την εν λόγω Φάση του Περιμετρικού ως τμήμα του πιο πάνω Δικτύου Μεταφορών, έχει εξασφαλιστεί 
συγχρηματοδότηση ύψους €43,8 εκ. μέσω της Διευκόλυνσης “Συνδέοντας την Ευρώπη-Connecting 
Europe Facility” της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την τρέχουσα προγραμματική περίοδο. 

5. Επιπλέον, για δύο από τις επόμενες Φάσεις, τη Φάση Γ που αποτελεί την αρχή του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Παλαιχωρίου (τμήμα Ανθούπολης-Ανάγυια) και τη Φάση Β3 που συνδέει τον δρόμο 
Λακατάμιας-Δευτεράς με τη Φάση Γ, έχει ήδη υποβληθεί πρόταση για εξασφάλιση συγχρηματοδότησης 

https://www.pio.qov.cv/coronavirus/
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από το πιο πάνω ταμείο, με ορίζοντα υλοποίησης το τέλος του 2023.  Η υλοποίηση των Φάσεων αυτών 
θα εξαρτηθεί από την έκβαση της πρότασης, από την οποία υπάρχουν θετικές προοπτικές για 
εξασφάλιση σημαντικού ποσοστού συγχρηματοδότησης (σε ποσοστό της τάξης του 70%). 

6. Σε ό,τι αφορά το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των υπόλοιπων Φάσεων, αυτό δεν έχει στο παρόν 
στάδιο καθοριστεί, καθώς θα εξαρτηθεί από τη διάθεση των απαραίτητων πιστώσεων στους 
μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους προϋπολογισμούς και στις ευκαιρίες συγχρηματοδότησης που 
θα προκύψουν.  Επισημαίνεται όμως ότι, η υλοποίηση των Φάσεων του Έργου προωθείται με γνώμονα 
την παροχή συνέχειας και συνδεσιμότητας μεταξύ των Φάσεων και του υφιστάμενου οδικού δικτύου.  Με 
βάση τα πιο πάνω, η υλοποίηση των Φάσεων Γ και Β3 αναμένεται να θέσει τις βάσεις για προώθηση 
των μελλοντικών Φάσεων, περιλαμβανομένης και της Φάσης Ε που είναι η δυτικότερη Φάση του Έργου 
και πλησιέστερη στην Κοινότητα Παλιομετόχου και Αγίων Τριμιθιάς. 

7. Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης αναφορικά με το κατά πόσο υπάρχει πρόνοια στους 
σχεδιασμούς του Έργου για άμεση έξοδο/πρόσβαση προς την Κοινότητα Παλιομετόχου, σημειώνεται 
ότι, η προαναφερθείσα Φάση Ε, αποτελεί και τη σύνδεση του Περιμετρικού με τον υφιστάμενο 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Τροόδους και τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου και διέρχεται 
σε αποστάσεις 5 και 6 χλμ. περίπου από τους πυρήνες της Κοινότητας Αγίων Τριμιθιάς και 
Παλιομετόχου αντίστοιχα, και 1,5 χλμ. από την περιοχή της Ανθούπολης στη Λακατάμια.  Μεταξύ των 
δύο αυτών κόμβων σύνδεσης των τριών αυτοκινητόδρομων, στη Μελέτη έχει ενταχθεί και ένας 
ενδιάμεσος ανισόπεδος κόμβος, μέσω του οποίου παρέχεται η δυνατότητα για σύνδεση του 
υφιστάμενου και μελλοντικού δευτερεύοντος οδικού δικτύου της ευρύτερης περιοχής των πιο πάνω 
Κοινοτήτων, με το Εθνικό Οδικό Δίκτυο αυτοκινητόδρομων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2020 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.420, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Υφιστάμενο σύστημα κάρτας σε σταθμούς φόρτισης 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο περί Προώθησης και Ανάπτυξης των Υποδομών Εναλλακτικών Καυσίμων Νόμος [Ν.59(Ι)/2017] 
ρυθμίζει τα θέματα που αφορούν τις υποδομές φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων και αρμόδια αρχή για την 
εφαρμογή του είναι ο Διευθυντής Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, με τον οποίο το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας συνεργάζεται για την υλοποίηση της εγκατάστασης 
δημοσίων υποδομών φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων. 

2. Επιπρόσθετα, στο πλαίσιο τεχνικής βοήθειας που έχει λάβει το Υπουργείο από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για θέματα που αφορούν τις αρμοδιότητές του, θα εξεταστούν μεταξύ άλλων και τα συστήματα 
πληρωμών στα Σημεία Επαναφόρτισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.437, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή την Ιατροδικαστική Υπηρεσία, 
είναι η ακόλουθη: 

1. Η παραλαβή των νεκρών γίνεται μόνον από εγκεκριμένα γραφεία κηδειών ή από κατόχους 
εξουσιοδότησης εγκεκριμένου γραφείου κηδειών και ουδείς άλλος παραλαμβάνει νεκρό για κηδεία. 

2. Σε όλα τα εγκεκριμένα γραφεία κηδειών έχουν σταλεί κατευθυντήριες οδηγίες από τον Έφορο Ελέγχου 
Γραφείων Κηδειών και Ταριχευτών για τη διαχείριση των νεκρών εν μέσω πανδημίας COVID-19. 

 Επιπρόσθετα να σημειωθεί ότι εν μέσω πανδημίας COVID-19, όλοι οι διαγνωσμένοι νεκροί με COVID-
19, παραδίδονται σε εξειδικευμένο κλειστό προστατευτικό σάκο και τοποθετούνται εντός της αίθουσας 
του νεκροτομείου σε φέρετρο, το οποίο σφραγίζεται στην παρουσία των Βοηθών Νεκροτόμων.  Οι 
υπόλοιποι νεκροί τοποθετούνται σε απλό κλειστό προστατευτικό σάκο. 

3. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Για την 
επόμενη συνεδρία της Βουλής θα ειδοποιηθείτε. 
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 [Στις 3 Ιουνίου 2020 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της συνεδρίασης του σώματος, η οποία έχει ως 
ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Εγγραφής Αισθητικών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.027-2019). 

 2.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Συμβουλίου 
Ανταγωνιστικότητας (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.269-2019). 

 3.  Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.183-2019). 

 4.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.219-2019). 

 5.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων 
Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Άγγελου Βότση, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της 
Συμμαχίας Πολιτών και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.063-2019). 

 6.  Ο περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας και Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.057-2020). 

 7.  Ο περί Εμπορικών Σημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.01.061.054-2020). 

 8.  Οι περί Εμπορικών Σημάτων Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.019-2020). 

 9.  Ο περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης 
εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.158-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ……………………………….] 

 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  11.58 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Ξένια 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Ορφανίδου Σάβια 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σοφοκλέους Μιχάλης 

Κάρουλλας Γιώργος Σταύρου Ελένη 
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Κουλλά Ονούφριος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Μαύρου Ελένη 

Δαμιανού Άριστος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Καυκαλιάς Αντρέας Σάββα Ευανθία 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Γιωργάλλας Μιχάλης  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην έναρξη διεξαγωγής των εργασιών της ολομέλειας για πρώτη 
φορά μετά από εξήντα χρόνια εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων στο πλαίσιο της λήψης 
έκτακτων μέτρων ασφαλείας για αντιμετώπιση της ενσκήψασας πανδημίας COVID-19.  

2. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για τη συμμετοχή της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου σε συνεδρία 
της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Αειφόρου Ανάπτυξης της Κ.Σ.Σ.Ε. και έκφραση 
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συγχαρητηρίων για τον ορισμό της ως εισηγήτριας για γνωμάτευση επί του θέματος της ενίσχυσης του 
ρόλου των νέων στην πρόληψη και επίλυση διενέξεων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και συζήτηση (Γεώργιος Γεωργίου, Ελένη Μαύρου, Πανίκος 
Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, Άντρος Κυπριανού) για την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί της 
Εικοστής Όγδοης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2020», «Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», «Ο περί της Ίδρυσης και Λειτουργίας Διοικητικού Δικαστηρίου 
Διεθνούς Προστασίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2020» και «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020».  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2020» και για τους κανονισμούς «Οι περί Διατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (Συνδρομές 
Μελών του ΚΟΔΑΠ) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
έγκριση των κανονισμών. 

6. Εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Εγγραφής Αισθητικών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Πρόεδρος, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Λουκαΐδης, 
Ζαχαρίας Κουλίας) και απόφαση για αναβολή του.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λήψης Έκτακτων Μέτρων στον Τομέα του Τουρισμού Νόμος του 
2020», αγορεύσεις (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Περδίκης, Στέφανος Στεφάνου, Άγγελος Βότσης, 
Άννα Θεολόγου, Γιώργος Λιλλήκας, Μιχάλης Γιωργάλλας, Λίνος Παπαγιάννης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου, Ανδρέας Κυπριανού, Αβέρωφ Νεοφύτου, Παύλος Μυλωνάς, Άντρος Κυπριανού) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2020» και έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικίων (Προσωρινή Μείωση) Νόμος του 2020», 
συζήτηση (Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας Καυκαλιάς, Αβέρωφ Νεοφύτου, Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Μαρίνος Σιζόπουλος, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λιλλήκας), 
καταψήφιση της πρότασης νόμου και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ενοικιοστασίου (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Λουκαΐδη και της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και 
ψήφισή της σε νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων στην Οικοδομική Βιομηχανία (Βασικοί Όροι 
Υπηρεσίας) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της Ιορδανίας για συνεργασία στην 
καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Προδρόμων τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και 
άλλων Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας  μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Γεωργίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία Διαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2019», παρατηρήσεις του κ. Κωστή Ευσταθίου και ψήφισή του σε 
νόμο.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2020», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αντρέας Καυκαλιάς) και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2020», συζήτηση (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Κωστής Ευσταθίου, Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος 
Λεωνίδου, Μάριος Μαυρίδης) και ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί της Διεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2020». 
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17. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών 
Δικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού) 
και ψήφισή της σε νόμο.  

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2020», 
παρατηρήσεις των κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και Γεώργιου Προκοπίου και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί των Έκτακτων Μέτρων που Λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την Αντιμετώπιση της Πανδημίας του ιού COVID 
19 (Τροποποιητικός) Nόμος του 2020» και «Ο περί Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Κοινωνικών Εισφορών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2020», συζήτηση (Χρίστος Χρίστου, Αντρέας Φακοντής, Μάριος 
Μαυρίδης, Λίνος Παπαγιάννης, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Παύλος Μυλωνάς) και ψήφισή τους σε νόμους.  

20. Αίτημα για αναβολή του σχεδίου ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επέτειο των 75 
χρόνων από την αντιφασιστική νίκη των λαών, απόρριψη του αιτήματος για αναβολή, το κείμενο του 
ψηφίσματος και έγκρισή του.  

21. Παραπομπή της πρότασης νόμου «Ο περί Μεταβίβασης και Υποθήκευσης Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2020» στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αντί στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπής Οικονομικών, όπως αναφέρεται στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, έπειτα από 
εισήγηση του κ. Γεώργιου Γεωργίου.  

22. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πολεοδομικές παρατυπίες στο κτιριακό συγκρότημα του μοναστηριού Αγίου Γεωργίου των Σπηλαίων 
στην Ερήμη - Η υδροδότηση της κοινότητας Μάμμαρη και των κοινοτήτων της δυτικής Λευκωσίας - Η 
αναστολή των προγραμματισμένων μεταθέσεων των εκπαιδευτικών και οι επιπτώσεις για την έγκαιρη 
στελέχωση των σχολείων - Αύξηση του μηνιαίου επιδόματος των οροθετικών ατόμων - Ιατρικός 
εξοπλισμός από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τ/κ κοινότητα για καταπολέμηση του COVID-19 - 
Κεφαλαιακές ανάγκες τραπεζών - Ηλεκτρονική παρακολούθηση φυλακισμένων - Μεταστέγαση του 
προσωπικού του Υπουργείου Εσωτερικών από το κτίριο της Αρχιγραμματείας - Μη εξυπηρετούμενα 
κρατικά δάνεια-περιουσιακά στοιχεία για την περίοδο 2015-2020 - Κανονισμοί για τις προδιαγραφές 
ειδικά διαμορφωμένων χώρων μητρικού θηλασμού και άντλησης γάλακτος και άλλες νομοθετικές 
πρωτοβουλίες για την προώθηση του μητρικού θηλασμού - Διερεύνηση καταγγελιών για φοροδιαφυγή 
(εμπιστευτική ερώτηση) - Αναστολή της λειτουργίας μονάδας απεξάρτησης στη Λεμεσό - Απόρριψη 
ηλεκτρικών ειδών και μόλυνση του περιβάλλοντος - Προβλήματα στη λειτουργία της Ψυχιατρικής 
Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού - Αντιπλημμυρικά έργα στον ποταμό Κλήμο και καθαρισμός 
της κοίτης του - Πιθανότητα αύξησης των αιτημάτων για φροντίδα ψυχικής υγείας - Ερωτήματα για τον 
ιατρικό εξοπλισμό που έλαβε η Δημοκρατία από την Κίνα για την αντιμετώπιση της πανδημίας του 
κορωνοϊού. 

23. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κατασκευή αντιπλημμυρικού καναλιού στην Ξυλοτύμβου - Βυθιζόμενοι κάδοι απορριμμάτων στα αστικά 
κέντρα - Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας στα αγγλικά - Δράσεις με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την 
Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - Αίτημα ιδιωτικής εταιρείας για ανάπτυξη σε 
τεμάχιο γης στην Πέγεια και οι θέσεις της κυβέρνησης - Συμπερίληψη του Συμπλέγματος Σκυβάλων 
Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και 
Ακριτικών Περιοχών - Ο εξοπλισμός διακοπής λειτουργίας κινητών τηλεφώνων στις κεντρικές φυλακές - 
Συλλογή στατιστικών και στρατηγική για τα σεξουαλικώς μεταδιδόμενα νοσήματα - Προειδοποιητική 
σήμανση για ακτινοβολία σε προϊόντα τερματικών συσκευών τηλεπικοινωνίας - Η έκδοση αδειών για 
εμπλουτισμό παραλιών με άμμο - Αυξημένα περιστατικά παράνομων μεταναστευτικών ροών 
(εμπιστευτική απάντηση) - Τοποθέτηση έργων τέχνης σε δημόσια κτίρια - Δημόσιες και ιδιωτικές 
καλοκαιρινές σχολές για παιδιά και νέους - Νομοθεσία για την ειδική εκπαίδευση - Λειτουργία 
πλατφόρμας για διαχείριση των κεραίων κινητής τηλεφωνίας - Παράνομο διεθνές τουρνουά 
χειροσφαίρισης στα κατεχόμενα και μέτρα για τη ματαίωσή του - Εφαρμογή του περί Αστυνομίας Νόμου 
- Τα ληφθέντα κρατικά μέτρα αντιμετώπισης της μετάδοσης του COVID-19 (τέταρτη και πέμπτη 
απάντηση) - Περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας - Σταθμοί φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων - Καταγγελίες 
για κηδεία θύματος κωρονοϊού από μη αδειοδοτημένο γραφείο κηδειών. 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 


